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Šolsko leto se bo najverjetneje zaključilo brez večjih zapletov

Včeraj so končno podpisali 
delovno pogodbo šolnikov

Pogodbo so podpisali CISL, UIL in SNALS - CGIL jo bo v kratkem 
Vodstvo Gilde odstopilo - De Mita napovedal nove davke

RIM — Včeraj ob 20. uri so v Pa
lači Vidoni končno podpisali novo 
delovno pogodbo šolnikov. Podpisa
li so jo predstavnika vlade, minister 
za javne usluge Cirino Pomicino in 
šolski minister Galloni, predstavniki 
šolskih zveznih sindikatov CISL, 
UIL, in avtonomnega šolskega sindi
kata SNALS. Pogodbe niso podpisali 
predstavniki šolskega CGIL, ki so 
napovedali, da ga bodo nemudoma 
podpisali, ko se bo zanj izreklo vse 
njegovo šolsko osebje. Prav tako se 
niso udeležili končnega sporazuma 
predstavniki zmernejše struje coba- 
sov — Gilde, katere državno vod
stvo je včeraj odstopilo. Odsotnost 
bojevitih cobasov pa je bila itak že 
vnaprej znana.

Predstavniki avtonomnega šolske
ga sindikata -SNALS so preklicali 
bojkot ocenjevalnih sej, z odstopom 
državnega vodstva Gilde je avtoma
tično odpadel tudi bojkot z njihove 
strani. Cobasi pa bodo še naprej tr
dno bojkotirali vsako ocenjevalno 
sejo, njihova usoda pa bo gotovo

znana v naslednjih dneh. Kot vse 
kaže se bo torej letošnje šolsko leto 
zaključilo brez večjih zapletov. Po 
dobrem mesecu neprekinjenih poga
janjih, ko je že večkrat kazalo, da bo 
nova delovna pogodba šolnikov 
splavala po vodi, je torej le uspelo 
predstavnikom vlade »prepričati« 
nezadovoljne šolske delavce.

Danes bo ministrski svet odobril 
zakonski odlok, ki naj bi zagotovil 
nemoten zaključek šolskega leta, to
rej uspešen potek končnih ocenje
valnih sej, mature in vseh ostalih iz
pitov. Zakonski osnutek bo najver
jetneje priobčen v sobotnem Urad
nem listu in bo nemudoma stopil v 
veljavo. Tega sestavljata dva dela: 
prvi (ta je razdeljen na sedem po
stavk) določa norme za izvršitev 
ocenjevalnih sej in izpitov, drugi pa 
določa, da zakonski odlok stopi v 
veljavo z objavo v Uradnem listu. V 
tem je določeno, da se morajo kon
čnih ocenjevalnih sej in izpitov ude
ležiti prav vsi profesorji. Če se ne

bodo teh udeležili polnoštevilno, bo 
dovolj, da bo prisotna le večina uč
nega osebja. V skrajnem primeru bo 
lahko ravnatelj ali njegov delegat 
ali celo profesor, ki bo prejel poime
novanje od Šolskega srbništva, oce
nil z morebitno pomočjo profesor
skega zbora letošnje učne uspehe 
vseh dijakov.

Vlada je torej dodelila šolnikom 
novih 5500 milijard lir za obnovo 
delovne pogodbe. Kje pa bo sedaj 
črpala vse te »nepredvidene« izdat
ke? Včeraj se je že oglasil ministrski 
predsednik Ciriaco De Mita, ki je 
napovedal nove pristojbine. Govori
ce iz preteklih dni o ti. davku za 
šolstvo so bile žal resnične. De Mita 
je tudi dejal, da bodo v kratkem 
spremenili količnike davkov Irpef in 
Iva. Ministrski predsednik je še en
krat poudaril dejstvo, da profesorji 
sicer upravičeno protestirajo, da 
imajo premajhne dohodke, zato pa 
je treba nato dobiti način, kako priti 
do tega denarja.

V skladu z dogovorom med strankami

Zaščitni zakon 
v komisiji senata
Senator Fontana (KD) imenovan za poročevalca 

Razprava odložena na prihodnji teden

DUŠAN KALC

RIM — Po Camberjevem protislo
venskem minigolpeju v komisiji za us
tavna vprašanja poslanske zbornice je 
slovensko manjšinsko vprašanje v ita
lijanskem parlamentu spet stopilo na 
prave kolesnice. Tako vsaj kaže, če 
naj upoštevamo zadnje dogodke tako 
v Palači Madama kot v Montecitoriu, 
čeprav se negativni učinki Camberje- 
vega grobega poskusa, da bi popolno
ma iztiril in izvotlil postopek za glo
balno zakonsko zaščito naše narodne 
skupnosti, niso še povsem izničili.

Kaj se je pravzaprav zgodilo z našim 
zakonom v teh dneh? V bistvu je bila 
razprava o uzakonitvi naših pravic po
verjena senatu, kot so se bile stranke 
svojčas dogovorile in kot je veljalo 
tudi v prejšnji mandatni dobi. Speti
čev zakonski osnutek (in samo Speti
čev, ker zakonski osnutki drugih 
strank ali niso bili še formalizirani ali 
pa še niso bili predstavljeni) so, kot 
napovedano, postavili na dnevni red 
senatne komisije za ustavna vprašanja. 
Imenovan je bil tudi poročevalec, to je 
demokristjanski senator Alessandro 
Fontana, vendar se razprava za for-

Izjava ob aretaciji Janše, Borštnerja in Tasiča

Predsedstvo SR Slovenije zaskrbljeno 
ob povečanju nezaupanja v institucije

LJUBLJANA — V zvezi z zadevo Janša je predsedstvo SR 
Slovenije v sredo posredovalo sredstvom množičnega obveš- 
cinja naslednjo izjavo:

Predsedstvo Socialistične republike Slovenije je na svoji 
aanašnji seji med drugim obravnavalo tudi zahteve, ki so jih 
°o aretacijah in preiskavi proti Ivanu Borštnerju, Janezu Janši 
P Davidu Tasiču predsedstvu poslale različne organizacije, 
ruštva in skupine občanov. Poleg tega je Republiška konie- 
eRca ZSMS na včerajšnji seji predsedstvu SR Slovenije in 
(vetu za varstvo ustavne ureditve SR Slovenije očitala, da v 
el zadevi nista ustrezno ukrepala in zahtevala, da nadomes- 
1 a zamujeno.

Predsedstvo SR Slovenije se pri svojem delu in v skladu s 
l^hmi pristojnostmi, kar je razvidno tudi iz zadnjega poroči- 

° njegovem delu, zavzema in terja popolno ustavnost in 
n k°nitost pri delu državnih organov. Pri tem posveča poseb
na P£zornost varovanju svoboščin in pravic človeka in obča- 
stv sta^na usmeritev predsedstva. Vendar pa predsed-
in ° V s/^a<^u s svojo ustavno vlogo in pristojnostmi spremlja 
„ 0cen/u/e te pojave nasploh, ne more in tudi ne sme pa se 
nj^0sredno vpletati v delo pristojnih pravosodnih in uprav- 
10 v0r9anov v konkretnih postopkih, ker bi sicer samo ravna- 
se . nasprotju z načeli zakonitosti. V primeru Borštnerja, Jan- 

Lasiča so pristojni organi ukrepali po lastni presoji v 
p0s!ru svojih pristojnosti in o aretaciji ter drugih dejanjih v 
f(a °Pku predhodno niso obveščali predsedstva SR Slovenije. 

neje, po aretaciji Janeza Janše, sta predsedstvo in svet za 
NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Vedno več akcij za izpustitev 
Janše, Borštnerja in Tasiča

DEJAN VERČIČ

LJUBLJANA — Vojaške oblasti so v sredo 
dovolile najbližjim sorodnikom publicista Janeza 
Janše, podčastnika Ivana Borštnerja in urednika 
Mladine Davida Tasiča, kratek obisk pri zaprtih 
v vojašnici »4. julij« na Metelkovi ulici v Ljubljani.

Istega dne so predstavniki Odbora za varstvo 
človekovih pravic obiskali predsednika Predsed
stva SR Slovenije Janeza Stanovnika in predsed
nika slovenskih komunistov Milana Kučana in 
jim izročili posebno poslanico. Enak obisk je 
včeraj imel tudi predsednik slovenskega parla
menta Miran Potrč. Vsi glavni možje slovenske 
politike so izrazili zaskrbljenost nad dogajanji. 
Stanovnik pa je včeraj še letel v Beograd na 
sprejem k predsedniku predsedstva SFRJ Raifu 
Dizdareviču.

Medtem je izjavo, v kateri se zahteva izpusti
tev zaprtih in njihova pravica do obrambe s pro

stosti, podpisalo že več tisoč ljudi, Odboru za 
varstvo človekovih pravic pa se je pridružilo že 
več kot sto združenj državljanov. Odbor je že 
ustanovil sklad za pomoč priprtim in njihovim 
sorodnikom. Ljudje nakazujejo denar na žiro ra
čun št. 50101-678-47303 s pripisom: Odboru za 
varstvo človekovih pravic. V prostore odbora na 
Kersnikovi 4 v Ljubljani pa je prišlo tudi več 
zdravnikov in odvetnikov, ki so ponudili svojo 
pomoč.

Od torka naprej pa vsak večer med 19. in 21. 
uro, v prostorih Društva slovenskih pisateljev, 
množica ljudi izraža svojo državljansko neposluš
nost na literarnih večerih. Na prsih Ljubljanča
nov so priponke, ki opozarjajo na zaprte. Vse 
slovenske revije, ki izidejo ob koncu tedna, Jan
ši, Borštnerju in Tasiču namenjajo osrednji pro
stor.
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malno postavitev temeljev zakonske
mu postopku še ni začela. O tem je bil 
govor med včerajšnjo sejo ustavne ko
misije, vendar se je debata koj preki
nila, ker je sam poročevalec Fontana 
zaprosil za odložitev, češ da ni še pri
pravljen na to problematiko in da 
mora prej zbrati in proučiti ustrezno 
dokumentacijo o tem vprašanju. Na 
pritisk komunističnega senatorja An
tonia Taramellija, ki v začasni in prisi
ljeni odsotnosti Spetiča spremlja' ves 
postopek v senatu, je predsednik us
tavne komisije Leopoldo Elia obljubil, 
da bo slovensko vprašanje postavil 
spet na dnevni red prihodnje torkove. 
seje.

Kaj pa se je medtem dogajalo v dru
gi veji parlamenta, kjer smo prejšnji 
teden beležili Camberjev poskus, da 
bi odvzeli senatu prednost pri obrav
navanju zaščitnega zakona za Sloven
ce? V Palači Montecitorio si je pred
sednik tamkajšnje komisije za ustavna 
vprašanja socialist Silvano Labriola iz
mislil zasilno formulo, da bi na čim 
bolj eleganten način zlezel iz zmede, 
ki jo je povzročil z dvema težko razu
mljivima in nezaslišanima potezama: s 
tem, da je postavil na dnevni red svoje 
komisije samo Camberjev skrajno 
utesnjevalni in omejevalni zakonski 
osnutek ter s še bolj nerazumljivo po
tezo, da je priključil zakonska osnutka 
socialistov (prvi podpisnik Renzulli) in 
demoproletarcev (prvi podpisnik 
Franco Russo) k razpravi o zakonu za 
zaščito jezikovnih manjšin, ki se je 
ravno včeraj začela v skupščini po
slanske zbornice. Prav na tej seji, o 
kateri poročamo posebej, je naredil 
pomemben korak nazaj. Pred začet
kom- včerajšnje obravnave zakonskih 
osnutkov o zaščiti jezikovnih manjšin 
je namreč predlagal, da bi Renzullijev 
in Russov osnutek o Slovencih izlušči
li iz te obravnave in ju spet vrnili ko
misiji za ustavna vprašanja. Svoj pred
log je obrazložil v par besedah. Dejal 
je samo, da zahtevajo pač zakonski 
osnutki o Slovencih bolj poglobljeno 
proučitev. Kot zanimivost naj povemo, 
da je Renzullijevemu in Russovemu 
osnutku dodal še osnutek socialde
mokratskih poslancev Scovacricchija 
in Romite, ki zadeva zaščito prebival
stva Furlanije starodavnega slovan
skega izvora. To pa naj bi bilo prebi
valstvo slovenskih beneških občin. Za
nimivo je tudi, da je v zvezi s tem 
zahteval pojasnila samo misovec Paz- 
zaglia, ki je Labriolo vprašal, kaj ima 
Scovacricchijev osnutek sploh opraviti 
s Slovenci. Skupščina poslanske zbor
nice, v kateri je bilo v včerajšnjih pr
vih popoldanskih urah le kakšnih sto 
poslancev, je Labriolov predlog odo
brila z večino glasov.

To svojo potezo je Labriola napove
dal na predvčerajšnji seji ustavne ko
misije. Z začudenjem smo se namreč
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Ločevanje šolskih otvok na Koroškem 
pomeni poslabšanje šolske situacije

ha 0U®UaNA — Ob sprejemu zako- 
skejj, rnanišinskem šolstvu v avstrij- 
član , Pa.rlamentu je Željko Jeglič, 
SzbL ^irsne9a odbora predsedstva RK 
ie 2a rr,,ov,enlje In predsednik komisi- 
Pja dei;)!^ -ska ln izseljenska vpraša- 
skem ji- ' »Šolstvo je bilo na avstrij- 
euujivn OSjem.od nekdaj najbolj ob- 
jtva. Tat3-roPie manjšinskega var- 

ki „ °. lmenovani pedagoški mo- 
Ptelil v 7 if avsirijski parlament zdaj 
hram v r,alion' navzlic raznim korek- 

prnem , J^tvu ločuje šolske otroke po 
P0hieni r> , P k°l tak nedvomno 
*0roške <!i bšanje šolske situacije za 
^'hiilapj: ,0Vence in dodatno obliko 

UdarS^a pritiska.
Phost -,,Za sl9vensko narodnostno 

a težak . '^vstriji in s tem za nas vse 
9lede ni S° vsi deli te skupnosti, 

kteb hjirnj „jyr?to različnih pogledov 
Ushje pa' dlocno proti ločevanju, iz- 

Pa J* uče, da se novi naval

ločevanja verjetno ne bo ustavil pri 
šolstvu.

Spomnimo se samo geneze tega za
kona oziroma pobude za spremembo 
dosedanjega stanja - predlog, ki so ga 
potem povzele vodilne stranke, je pri
šel iz skrajno nacionalističnega in pro
tislovenskega roba koroške družbe z 
glavnim ciljem, da se zmanjša število 
prijav k dvojezičnemu pouku, ki so 
bile že nekaj časa v porastu, in obe
nem zniža komunikacijska vrednost 
jezika avtohtonega prebivalstva.

Samo narodnostna skupnost sama 
more oceniti, kaj je za njo res dobro in 
kaj ne, izkoristiti pa bo morala teme
ljito vse možnosti, da se škoda zmanj
ša, tudi tiste, ki jih v prihodnjem tri
letnem obdobju nudi novi zakon. Nee
notnost v osnovnih vprašanjih bi seve
da šla na roko najprej tistim, ki koroš
kim Slovencem ne žele dobro.«

Danes (ZRN - Italija) začetek nogometnega EP
Z današnjim otvoritvenim srečanjem 

med Zvezno republiko Nemčijo in Ita
lijo se bo začelo 8. evropsko nogomet
no prvenstvo, na katerem sodelujejo 
še reprezentance Sovjetske zveze, Ni
zozemske, Španije, Irske, Danske in 
Anglije.

Nogometna mrzlica bo do 25. junija, 
ko bo v Mtinchenu na sporedu veliki 
finale za naslov prvaka Stare celine, 
držala pred televizijskimi ekrani več 
milijonov Evropejcev.

Uvodno srečanje je še posebej obču
teno, saj so Zahodni Nemci, gostitelji 
prvenstva, glavni favoriti za končno 
zmago, a Italijani v pomlajeni postavi 
začenjajo svoj jekleni ciklus preizku
šenj pred svetovnim prvenstvom leta 
1990 v Italiji, na katerem želijo odigra
ti najvidnejšo vlogo.

Na sliki: trener azzurrov Vicini 
»kaže« svojim varovancem pot do 
zmage.

NA 14. STRANI
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• Zaščitni, zakon
NADALJEVANJE S 1. STRANI 

pred to sejo spraševali, kako to, da se 
je Camberjev zakon spet pojavil na 
dnevnem redu, potem ko se je Labrio- 
la po odločnih posegih komunistične
ga poslanca Willerja Bordona in same
ga socialističnega poslanca Renzullija 
obvezal, da bo to točko umaknil z 
dnevnega reda »sine die«. Očitno pa 
je to služilo Labrioli, da se je lahko 
potegnil iz kaše, ki jo je s Camberjem 
zakuhal. V komisiji je dejal, da so pač 
nastopile novosti in da se je razprava 
o slovenskem vprašanju začela v sena
tu, kot je tudi prav in v skladu s poli
tičnimi dogovori. Zato je predlagal, da 
bi tudi Camberjev osnutek priključili 
»paketu« osnutkov o jezikovnih manj
šinah ter ga nato z odločitvijo skupšči
ne poslanske zbornice, skupaj z osnut
koma socialistov in demoproletarcev 
spet vrnili ustavni komisiji. Njegov 
predlog, ki ga je komisija ob razumlji
vem protestu poslanca Camberja spre
jela, pa je bil le delno izveden, kajti 
med včerajšnjo sejo poslanske skup
ščine ni bil Camberjev zakonski osnu
tek niti z besedico omenjen.

Kaj si po vsem tem lahko pričakuje
mo? Upati je, da bo poslanska komisi
ja za ustavna vprašanja zdaj mirovala. 
Predvsem pa je upati, da bo postopek 
dejansko čimprej stekel v senatu in da 
ni izgovor poročevalca Fontane o ne
pripravljenosti samo alibi za nadaljnje 
odlašanje postopka. O senatorju Fon
tani lahko povemo to, da je doma iz 
Brescie in da poučuje na tamkajšnji 
univerzi sodobno zgodovino. Ukvarja 
se zlasti s proučevanjem katoliške kul
ture in sodobnih ideologij. Bil je pod
predsednik deželne skupščine Lom
bardije ter odbornik za kulturo. V 
stranki pripada forzanovistični struji, 
v senatu pa je član komisije za ustav
na vprašanja.

V zbornici začetek 
razprave o zaščiti 
jezikovnih manjšin

RIM — V poslanski zbornici se je 
včeraj začela razprava o zakonskih 
osnutkih za zaščito jezikovnih 
manjšin. Postopek zadeva prebival
stvo albanskega, katalonskega, 
nemškega, grškega, slovanskega 
(Hrvati v Moliseju), romskega, la
dinskega in okcitanskega izvora. 
Poleg tega naj bi zakon zaščitil je
zik in kulturo furlanskega in sar
dinskega prebivalstva.

Razprava v skupščini Montecito- 
ria se ni začela pod najbolj ugodno 
zvezdo. Namesto da bi poslanci ta
koj prešli k obravnavi posameznih 
členov poenotenega besedila 
(skupno je bilo predloženih trinajst 
zakonskih osnutkov, če odštejemo 
Renzullijev, Russov in Scovacric- 
chijev osnutek o zaščiti slovenske 
manjšine, ki so jih včeraj ločili od 
tega »paketa«), so bili prisiljeni raz
pravljati o dveh prejudicialnih re
solucijah misovcev, ki so zahtevali, 
da bi skupščina zavrnila obravnavo 
te problematike. Prva prejudicialna 
resolucija (podpisniki Pazzaglia, 
Fini, Franchi, Mitolo, Tassi in Pari- 
gi) je zadevala domnevno neustav
nost nekaterih članov poenotenega 
zakonskega osnutka, v drugi (prvi 
podpisnik Parigi) pa je bilo rečeno, 
da bi uzakonitev zaščite jezikovnih 
manjšin razbila jezikovno enotnost

italijanskega prebivalstva, ki je te
meljni dejavnik državne enotnosti. 
Poleg tega bi bilo poučevanje teh 
jezikov v šolah, kot predlaga za
konski osnutek, nekoristno, med
tem ko je veliko bolj koristno pou
čevanje razširjenih svetovnih jezi
kov.

Skupščina je seveda z veliko ve
čino glasov zavrnila misovske reso
lucije. Proti prvi je glasovalo 314 
poslancev, za pa se jih je izreklo le 
38, proti drugi pa se je izreklo 331 
poslancev, medtem ko so za resolu
cijo glasovali v petintridesetih. 
Razprava o vsebini in pomenu za
kona o zaščiti jezikovnih manjšin je 
kljub misovskemu manevru dejan
sko stekla že med včerajšnjo sejo. 
Poslanci raznih političnih skupin so 
v svojih posegih odločno ožigosali 
grobo nacionalistično gledanje 
skrajne desnice in zavrnili vsebino 
resolucij tako z ustavnopravnega 
kot iz političnega in zlasti kultur
nega vidika. Značilno je, da so v 
razpravo posegli zlasti poslanci iz 
naše dežele. Za komuniste je govo
rila karnijska poslanka Silvana 
Facchin Schiavi, za socialiste Aldo 
Renzulli, za demokristjane Danilo 
Bertoli, za socialdemokrate pa Mar
tino Scovacricchi. (dk)

Južnokorejski študentje 
za združitev obeh Korej

SEUL — Sto dni pred pričetkom olimpijskih iger je včeraj v Južni 
Koreji prišlo do hudih spopadov med policijo in študenti, ki so po vsej 
državi uprizorili mogočne manifestacije, s katerimi so zahtevali združitev 
obeh Korej. Študentje so hoteli marširati do meje s Severno Korejo, da bi 
se srečali z vrstniki iz sosedne države. Protest študentov, ki je zadobil tudi 
protiameriške razsežnosti, je spravil v zadrego vojaško vlado, ki je sosedi 
nepričakovano predlagala srečanje na ministrski ravni. Odločnost študen
tov je presenetila tudi opozicijske stranke.

Na sliki: južnokorejska policija v "bojni opremi".

Polemike med KD in PSI 
zaradi ameriških letal

RIM — Zaradi ameriških lovskih bombni
kov F16 je med Craxijem in Krščansko de
mokracijo izbruhnila polemika. Namestitev 
ameriške eskadre na italijanskem ozemlju 
zagovarja sedaj prav sekretar PSI, ki je imel 
nedavno pomisleke o tej zadevi. Medtem ko 
KD, ki prav tako zagovarja namestitev, sedaj 
brani škofe, odločne nasprotnike tega sklepa.

Če hočemo sprejeti ameriške F16 na na
šem ozemlju, ne potrebujemo škofovskega 
dovoljenja. Craxi zavrača torej dokument 
apulijskih škofov, ki nasprotujejo namestitvi 
ameriških letal, in ga ocenjuje kot "nespre
jemljivo vmešavanje ". Z njim kritizirajo škofe 
tudi republikanci. V obrambo škofov pa so se 
takoj dvignili demokristjani Martinazzoli, 
Bodrato, Kosati in Silvestri, ki zagovarjajo 
skupno tezo, po kateri so škofje italijanski 
državljani, ki lahko povedo, kar hočejo, ker 
jih ne pogojuje "omejena suverenost" zaradi 
dolgega talarja, je še ironično pripomnil Sil- 
vestrini. Craxija je napadel tudi demoprole- 
tarec Stena z italijansko besedno igro, da se

je vodja zagnal proti levici (sinistra), a je s 
tem dokazal le, da so njegove teze mračne 
(sinistre). Ko ljudje umirajo od lakote, je po
vsem naravno, da obsojamo logiko orožja, je 
poudaril jezuit Bartolomeo Sorge. Povsem 
drugačnega mnenja pa je vojaški kurat, škof 
Bonialli.

Medtem ko se glavni stranki vladnega za
vezništva polemično obdelujeta, se je v par
lamentu začel postopek o institucionalnih re
formah. Odbor o pravilniku poslanske zborni
ce je namreč včeraj soglasno sklenil, da je 
treba spremeniti pravilnik v duhu sodobne 
družbe, a to le v sosledju z napredovanjem 
institucionalne reforme.

Na Montecitoriu pa se je tudi včeraj nada
ljevala razprava o resolucijah in popravkih k 
zakonu o prekinitvi nosečnosti. Fronta strank, 
ki se je postavila po robu demokrščanskemu 
poskusu o odpravi tega zakona z referendu
mom leta 1981, se je včeraj odzvala pozivu 
komunista Zangherija o skupnem nastopu.

G. R.

Primer Tortora 
razburja sodstvo 

in časnikarje
RIM — Odločitev treh neapeljskih 

sodnikov, ki so svoj čas obtožili in ob
sodili Enza Tortoro na procesu prve 
stopnje, da prijavijo sodstvu zaradi ob
rekovanja oz. klevetanja Tortorova 
odvetnika in časnikarja Giuliana Fer
raro, ki je v televizijski oddaji »II tes- 
timone« obnovil Tortorov primer in 
napadel neapeljsko sodstvo, je že 
dvignila veliko prahu. Ferrara, katere
mu so njegovi sodelavci izrazili soli
darnost, in Marco Pannella sta na vče
rajšnji tiskovni konferenci v Rimu za
trdila, da neapeljski sodniki skušajo 
uvesti proces »četrte stopnje« proti 
Tortori. »Ko bi bili dosledni,« sta zatr
dila, »bi morali prijaviti tudi prizivne 
sodnike.« Ferrara je včeraj napadel 
tudi Časnikarsko zbornico, ker po nje
govem ne zna zagotoviti neodvisnosti 
časnikarjev, Pannella pa je izrazil 
strah, da so prijave neapeljskih sodni
kov izraz »ofenzive sodnega sveta, ki 
bi se ji država ne znala zoperstaviti«.

VAlžiru konec 
arabskega vrha
ALŽIR — Prvi arabski vrh po izbruhu neoboroženega 

upora Pelastincev na zasedenih arabskih ozemljih je včeraj 
končal z zmago Arafatove PLO, ki je »edina zakonita pred
stavnica palestinskega ljudstva« in ki ima vso pravico, da 
sedi v enotni arabski delegaciji med bodočimi mirovnimi 
pogajanji za Bližnji vzhod.

Voditelji arabskih držav so se skrbno izognili drugim 
žgočim temam, ki pretresajo arabski svet: libanonska kriza, 
zalivska vojna, čadsko in saharsko vprašanje. Glede član
stva Egipta, ki so ga izključili zaradi campdavidskega spo
razuma, so sprejeli alžirski kompromis, da bodo revidirali 
statut Arabske lige, ki bi omogočil prisotnost predsednika 
Mubaraka na prihodnjem vrhu.

To pa bo vse prej kot lahka zadeva. Libijski voditelj 
Gadafi si je k svoji slikoviti mondeni beduinski obleki z 
zlatimi gumbi nadel še belo rokavico in to samo na desni 
roki, da ne bi med rokovanjem prišel v pretesen stik z 
rokami, ki so stisnile židovske roke. Bržkone je pri tem 
mislil na jordanskega kralja Huseina, ki se je nedavno se
stal s Peresom.

Medtem pa se je izraelski premier Šamir včeraj na sede
žu OZN skoraj dve uri pogovarjal s sovjetskim zunanjim 
ministrom Ševardnadzejem.

Zakaj Primorski 
včeraj ni izšel

Izjava Založništva 
tržaškega tiska

V sredo, 8. junija 1988, so delavci od
delka fotostavnice oklicali triurno stavko 
v vsaki delovni izmeni. Zaradi njihove 
odločitve bi moral Primorski dnevnik 
iziti včeraj v zelo skrčeni obliki. Odgo
vorni urednik dnevnika (kot predvideva
jo veljavne norme) ni pristal na to, da bi 
dnevnik izšel, saj bi bil skrajno nepo
poln. Založništvo tržaškega tiska se opra
vičuje zvestim naročnikom in bralcem 
ter obžaluje, da je do tega prišlo, poseb-

Naročnina: mesečna 13.000 lir - celoletna 
156.000 lir; v SFRJ številka 300.- din, naročni
na za zasebnike mesečno 6.000.- din, trime
sečno 17.000.- din, letno 60.000.- din, upoko
jenci in študentje mesečno 4.500.- din, trime
sečno 12.000.- din, letno 45.000.- din. Za orga
nizacije in podjetja mesečno 7.000.- din, letno 
75.000.- din.

Poštni tekoči račun za Italijo
Založništvo tržaškega tiska, Trst 13512348

Za SFRJ - žiro račun 51420-603-31593
ADIT 61000 Ljubljana
Kardeljeva 8/11. nad. - telefon 223023

Oglasi - Ob delavnikih trgovski 1 modul (šir. 1 
st. viš. 23 mm) 60.000' lir. Finančni in legalni 
oglasi 1 modul (šir. 1 st. viš. 23 mm) 90.000 lir. 
Mali oglasi 700 lir beseda. Ob praznikih povi
šek 20%. IVA 18%. Osmrtnice, zahvale in so
žalja po formatu. Oglasi iz dežele Furlanije- 
Julijske krajine se naročajo pri oglasnem od
delku PUBLIEST - Trst, Ul. Montecchi 6 - tel. 
7796622-7796688, tlx 460270 EST I, iz vseh dru
gih dežel v Italiji pri podružnicah SPI.

TRST - Ul. Montecchi 6 - PP 559 
Tel. (040) 7796600 - Tlx 460270 
GORICA - Drevored 24 maggio 1 
Tel. (0481) 83382 - 85723 
ČEDAD - Stretta De Rubeis 20 
Tel. (0432) 731190

Odgovorni urednik Bogumil Samsa

HIzdaja 
in tlaka

|ZTT 
I Trat

član italijanake 
zvaza čaaopianih 
založnikov FIEG

no zaradi tega, ker meni, da je bila stav
ka oklicana brez utemeljenega vzroka.
ZALOŽNIŠTVO TRŽAŠKEGA TISKA

Sporočilo
odgovornega urednika

Delovna pogodba omogoča odgovor
nemu uredniku »da umakne podpis« in s 
tem prepreči izid časopisa, kadar bi bila 
številka tako okrnjena, da ne bi več 
mogla zadostiti minimalnim pričakova
njem bralcev. To je bil včerajšnji primer 
Primorskega dnevnika, ko so stavci na
povedali delno stavko in bi dnevnik lah
ko izšel samo na osmih straneh, vsebin
sko izredno okrnjen. Uredniki so bili pri
pravljeni narediti skrajne napore, da bi 
omogočili vsaj dostojno številko, vendar 
to ni bilo mogoče. Našim zvestim naroč
nikom in bralcem se oproščamo tudi 
zato, ker splošna vsedržavna pogajanja 
med sindikatom časnikarjev in založni
kov že tako pogosto ogrožajo redno izha
janje dnevnikov in seveda tudi našega 
Primorskega dnevnika.

Sindikalna gibanja in spori so nekaj 
normalnega v demokratični družbi in jih 
je treba upoštevati in sprejemati z razu
mevanjem.

ODGOVORNI UREDNIK

Pojasnilo bralcem
Delavci fotostavnice smo skušali s tri

urno stavko opozoriti direkcijo ZTT na 
probleme, ki se nanašajo na naš oddelek. 
Kljub temu smo bili prepričani, da bo 
časopis izšel, čeprav nekoliko nepopoln.

Zaradi tega se bralcem oproščamo. 
Oproščamo se tudi ostalim uslužbencem 
ZTT, ki jih je direkcija zaradi naših sin
dikalnih sporov poslala domov, seveda 
brez plače. Mislimo, da oškodovati druge 
uslužbence zaradi naših problemov, ni 
najbolj korektno.

FOTOSTAVNICA

• Predsedstvo SR Slovenije zaskrbljeno
NADALJEVANJE S 1. STRANI

varstvo ustavne ureditve od organov 
za notranje zadeve SR Slovenije za
htevala in dobila podrobne podatke o 
tem, kako so delovali v tej zadevi. Na 
osnovi teh podatkov svet ni ugotovil 
nikakršnih nezakonitosti pri delu or
ganov za notranje zadeve.

Po drugi strani pa predsedstvo SR 
Slovenije ugotavlja, da je bilo v tem 
primeru obveščanje javnosti s strani 
pristojnih organov v marsičem nepo
polno in da občani oziroma javnost 
glede na različne možne politične im
plikacije, pa tudi manipulacije, ki za
radi tega nastajajo, upravičeno zahte
vajo, da se dosledno spoštujejo usta
va in zakoni in da se javnost seznani 
z vsemi dejstvi v zvezi s postopkom. 
Predsedstvo se strinja s takimi zahte
vami, ki ne pomenijo pritiska na delo 
pristojnih organov in glede tega v ce
loti soglaša s stališči, ki sta jih zavze
la predsedstvo CK ZKS in izvršni od
bor predsedstva RK SZDL.

Po oceni predsedstva SR Slovenije 
pa je pri celotni zadevi najbolj zaskr
bljujoče, da je slovenska javnost vz
nemirjena, da se povečuje nezaupa
nje v institucije političnega sistema 
in da vse to delovne ljudi in občane 
pa tudi državne organe in druge or
ganizacije in ustanove družbeno-poli- 
tičnega življenja v SR Sloveniji od
vrača od uresničevanja gospodarske 
prenove in drugih pomembnejših na
log. Zato je predsedstvo sklenilo o 
svojih ugotovitvah in ocenah obvesti
ti predsedstvo SFR Jugoslavije in mu 
predlagati, da glede na svoja ustavna 
pooblastila in kot najvišji organ vo
denja in poveljevanja oboroženih sil 
SFRJ stori vse, da vojaški pravosodni 
organi vodijo postopek zakonito, da 
ga čimprej zaključijo, da čimprej in 
čimbolj popolno obveščajo javnost o 
rezultatih preiskave in da osumljen
cem zagotovijo vse zakonsko določe
ne pravice pri obrambi.

• Akcije 
za izpustitev

NADALJEVANJE S 1. STRANI

V sredo sta slovenska zvezna po
slanca Vika Potočnik in Vilko Jelen s 
soglasjem slovenskih poslancev v Be
ogradu zaprosila za sprejem pri ob
rambnem ministru Veljku Kadijeviču. 
Zaradi njegove odsotnosti ju je sprejel 
njegov namestnik Stane Brovet. Ta 
jima je zagotovil, da vsi postopki proti 
Janši, Borštnerju in Tasiču potekajo v 
skladu z veljavno zakonodajo, ki ne 
dopušča civilnega zagovornika, pa 
tudi ne zagovora s prostosti.

Ob tem velja dodati, da je v zadnjih 
dneh prof. Ljubo Bavcon, ki je nespor
na avtoriteta na področju kazenskega 
prava, večkrat javno podvomil ne le v 
legitimnost, temveč tudi v zakonitost 
postopkov proti Janši in Tasiču.

Kot je včeraj na pogovoru predstav
nikov Odbora za varstvo človekovih 
pravic Bojan Korsika povedal pred
sedniku slovenskega parlamenta Mi
ranu Potrču, se za dogajanja v Slove
niji zanimajo socialistične stranke Ita
lije, Španije in Francije.

Pa še en sredin dogodek velja zabe
ležiti. Na Kersnikovi ulici v Ljubljani 
je bila zvečer ustanovljena prva javna 
frakcija v jugoslovanski komunistični 
organizaciji po vojni. Imenuje se »ak
cijski odbor - komunisti za demokraci
jo«. Frakcijo je ustanovila skupina 
mladih razumnikov, ki so pred časom 
sopodpisali pismo najvišjim partijskim 
organom in zahtevali pojasnila o do
mnevnem vojaškem udaru v Sloveniji. 
V tistem pismu so podpisniki zagrozi
li, da bodo izstopili iz partije, če z od
govorom ne bodo zadovoljni. Tokrat 
so grožnjo obrnili. Zagrozili so, da ne 
bodo izstopili iz partije.

Solidarnost 
in protesti

LJUBLJANA — Zaradi aretacije Ja' 
neza Janše, Ivana Borštnerja in Davida 
Tasiča si sledijo izrazi solidarnosti 
predsedstvu ZSM Slovenije, Odboru 
za varstvo človekovih pravic in pr°' 
testi zaradi ravnanja jugoslovanskih 
vojaških oblasti.

Tako je deželno tajništvo Zveze so
cialistične mladine Furlanije-Julijsk6 
krajine poudarilo, da ne more prikrip 
svojih skrbi ob dogodkih, ki so se prl' 
petili v zadnjih dneh v Sloveniji. N*' 
čin, kako so aretirali slovenskega pub
licista Janeza Janšo in urednika za 
notranjepolitična vprašanja tednik® 
Mladina Davida Tasiča, lahko sa®o 
skrbi tiste, ki so se vedno borili z 
človekove in demokratične pravic® 
vseh narodov. Zaradi tega mladi soC1f. 
listi obsojajo vsako vmešavanje voj a* 
kih organov v politično življenje. s 
zavzemajo za civilni sodni postopek ' 
zahtevajo korektnejšo in popolne]5 
informacijo o obtožnici, ki brern6^ 
trojico. Obenem izražajo vso s°huaa 
nost Odboru za varstvo pravic Jan® 
Janše in ostalih ter RK ZSMS.

Podobno solidarnost predsedstvi 
ZSMS je izrazila tudi Skupina 88 (P^ 
padniki italijanske narodnostne skup 
nosti v Jugoslaviji), ki je obenem 
vedla, da skušajo s sedanjimi areta
lami ti Ir t t Vi/-vt r o Ft I ^jami nekateri ustrahovati prav
sile, ki so v zadnjem času P0^3^- 
največ hrabrosti in doslednosti v jC 
rambi demokracije, človekovih Pravjij 
in svobode. Svoje pismo so nasl° j. 
tudi predsedniku Slovenije Stan® o_ 
ku, predsedniku SZDL Slovenije 
letu, predsedniku Dizdarevicu, 
rambnemu ministru generalu Ka 
vicu in drugim. -•

Poslanci zelenih pa so v Rimu v 
li vprašanje zunanjemu ministr za 
dreottiju z zahtevo, naj se zavza 
usodo v Ljubljani aretirane trojice.
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Dukakis bo uradni kandidat demokratov 
za jesenske predsedniške volitve v ZDA

NEW YORK — Michael Dukakis je na volitvah v 
državi Kalifornija, New Jersey, Montana in Nova 
Mehika prepričljivo premagal svojega glavnega ri
vala Jesseja Jacksona in si tako pridobil dovolj gla
sov za demokratsko predsedniško nominacijo. Na je
senskih predsedniških volitvah v ZDA se bosta torej 
pomerila podpredsednik George Bush in guverner 
države Massachussets, Michael Dukakis.

Dukakis je med tako imenovanimi primarnimi 
predsedniškimi volitvami zbral po ocenah TV mreže 
CBS skupaj 2216 delegatskih glasov, njegov glavni 
tekmec Jesse Jackson pa 1108. Za demokratsko 
predsedniško nominacijo je potrebno 2081 delegat
skih mest.

Za Dukakisa se je z včerajšnjim dnem začel drugi 
del boja za Belo hišo. Do konvencije stranke, ki bo 
od 18. do 21. julija v Atlanti, si mora zagotoviti pod
poro Jesseja Jacksona, saj brez podpore njegovih 
volilcev na jesenskih predsedniških volitvah ne 
more zmagati. Po mnenju volilnih analitikov bo to 
zelo zapletena naloga, saj utegnejo Jacksonovi pri
vrženci zaradi razočaranja, ker njihov kandidat ni 
osvojil demokratske predsedniške kandidature, izgu

biti nadaljnji interes za predsedniške volitve. Anke
te namreč kažejo, da je abstinenca med volilci, ki jih 
je Jackson letos uspel animirati, tradicionalno izred
no velika, v nekaterih državah dosega tudi do 70 
odstotkov.

Pred zadnjim krogom primarnih volitev sta Du
kakis in Jackson »kadila pipo miru«. Jackson je dal 
Dukakisu odkrito vedeti, da pričakuje podpredsed
niško mesto, čeprav je izjavil, da ni izključeno, da bi 
ga zavrnil. To se verjetno ne bo zgodilo, saj ankete 
kažejo, da bi Dukakis v tem primeru vnaprej izgubil 
predsedniške volitve, ni pa izključeno, da bo Jackso
nu ponujeno kakšno drugo pomembno mesto v mo
rebitni Dukakisovi administraciji, omenjajo celo 
mesto državnega sekretarja.

Po zadnjih vesteh Dukakis razmišlja, da bi pod
predsedniško mesto ponudil senatorju Johnu Glen- 
nu iz države Ohio.

Včeraj sta se Bush in Dukakis prvič pomerila 
pred kamerami TV mreže ABC v Los Angelesu. 
Bush poskuša prikazati Dukakisa kot preveč »libe
ralno usmerjenega kandidata«, ki je brez vsakih 
mednarodnih izkušenj. Ankete o razpoloženju javne

ga mnenja namreč kažejo, da bodo volilci na letoš
njih volitvah dali prednost zmerno konservativnim 
kandidatom. Zanimivo je, da uživa trenutno Dukakis 
v javnosti glas večjega konservativca kot pa Bush, 
ki ga je starosta republikanske desnice, bivši senator 
Barry Goldwater pred meseci označila »za enega iz
med največjih živečih ameriških konservativcev«.

Kot kažejo ankete, je Busheva predsedniška kam
panja v vse večjih težavah, kar potrjujejo tudi anke
te, po katerih bi Dukakis, če bi bile v tem trenutku 
predsedniške volitve, Busha premagal brez posebnih 
težav. Dejstvo, da Busheva popularnost ni poskočila 
niti po uspešnem Reaganovem obisku v Moskvi, 
kaže, da bo Bush Reaganovo popularnost le težko 
pretočil v svoj »volilni kozarec«. Nekateri analitiki 
ocenjujejo, da so Busheve težave samo začasne, in 
da bo njegova kampanja po koncu sezone primarnih 
predsedniških volitev znova pridobila na tempu, 
skoraj vsi pa se strinjajo z oceno, da bo letošnja 
predsedniška kampanja med najbolj »ostrimi in 
umazanimi« doslej in da bo izhod jesenskih predsed
niških volitev zelo tesen.

UROŠ LIPUŠČEK

O prevažanju 
strupenih 
odpadkov

CARACAS — V glavnem venezu
elskem mestu se v teh dneh potepa
jo predstavniki 50 držav in 17 med
narodnih ustanov, da bi preučili 
možnost mednarodnega sporazuma, 
ki bi kontroliral prevažanje vsako
vrstnih strupenih odpadkov. Države 
tretjega sveta zahtevajo podpis spo
razuma, ki bi zagotavljal prepotreb
ne varnostne pogoje bodisi drža
vam, katerim so namenjeni strupeni 
odpadki, kot tudi državam, po kate
rih nevarni odpadki potujejo (glej 
primer ladje Zanoobia).

To zahtevo odločno podpira Špa
nija, medtem ko se s predlogi ne 
strinjajo predstavniki ZDA. V pre
teklih dneh je komisija določila se
znam t. i. nevarnih materialov, med 
katerimi so sestavine, ki vsebujejo 
krom, baker, selenij, kadmij, živo 
srebro, svinec itd. Posvet, ki sodi v 
predhodne dogovore za podpis 
mednarodnega sporazuma — ta bo 
v Ženevi maja prihodnje leto — se 
bo zaključil jutri.

Neuspešna 
pogajanja 

v Nikaragvi
MANAGUA — Medtem ko se je 

tudi drugi dan pogajanj med contrasi 
in sandinisti končal brez uspeha, so v 
Nanagui varnostne sile zaustavile in 
za eno uro priprle 15 voditeljev nika
ragovske opozicije, ki so se napotili v 
Parlament z zahtevo za ukinitev cen
zure. Oba dogodka zgovorno pričata, 
da bo pot do miru v Nikaragvi težav
na in dolga. Glede neuspeha na poga
janjih vsaka stran dolži drugo. Contra
si trdijo, da sandinisti pristajajo le na 
uesedne obveze, ki pa jih nočejo pis
meno potrditi.

Namestnik zunanjega ministra Vic- 
tor Hugo Tinoco pa je obtožil contra- 
se, da skušajo zvaliti krivdo za neus
peh na sandiniste. Še bolj odločen je 
bil Paul Reichler, ameriški odvetnik, 
ki se v imenu sandinistov pogaja s 
contrasi. Po njegovem skušajo proti- 
sandinisti izničiti mirovne napore, 
akb da bi po neuspehu VVashington 

zaprosili za dodatno finančno pomoč.

Tovor Brigitte Montanari 
bodo v kratkem odstranili

ŠIBENIK — Sinoči je v Šibenik priplul italijanski tanker Capo Verde, last 
beneške družbe River gas, v katerega bodo v prihodnjih dneh pretočili strupeni 
vinilklorid monomer, ki se še nahaja v cisternah Brigitte Montanari. Tanker 
Capo Verde je iz Benetk izplul v torek zjutraj in je zaradi neugodnih vremen
skih razmer na severnem in srednjem Jadranu priplul v Šibenik šele sinoči.

Sedaj se bo v bistvu začela končna faza celotne operacije odstranjevanja 
strupenega tovora iz tankerja Brigitta Montanari, ki se sedaj nahaja v zalivu 
Remetič na Kaprijah, kamor so ga zvlekli v drugi polovici marca. Ko bodo 
pretočili strupeni tovor, bodo dokončno odstranili kakršnokoli nevarnost za Jad
ransko morje. Kemikalija, ki služi za proizvodnjo plastičnih mas, bi lahko v 
Jadranu povzročila pravo ekološko katastrofo.

Bencin v Jugoslaviji še vedno poceni
BEOGRAD — Če primerjamo cene naftnih derivatov v evropskih državah s 

cenami v Jugoslaviji, je bencin za tujce tam še vedno poceni. Trenutno je v 
prodaji najcenejši bencin brez svinca - liter velja s turističnim bonom, ki omogo
ča petodstotni popust, le 90 pfenigov, trdijo v Avto-moto zvezi Jugoslavije.

Za primerjavo: V Španiji stane liter tega goriva 1,24 zahodnonemške marke, 
v Franciji 1,75, v Italiji pa kar 1,92 marke. Na 1850 bencinskih črpalkah lahko 
tujci v Jugoslaviji z bonom kupijo liter super bencina za 0,85, bencin s 86 oktani 
pa za 0,79 marke. ’

Demontaža raket v ZRN

°vjetski televizijski snemalec Viktor Agajev je v Mutlangnu pri Stuttgart) 
p ls°stvoval demontaži prvih ameriških jedrskih raket pershing 2, kot t( 

edvideva sporazum INF (Telefoto AP

Jeti ponovno 
buri duhove

LONDON — Ostanki pojedine do
mnevnega »sneženega človeka«, ne
palskega jetija, so v preteklih dneh 
priromali v London. Zanimive ostanke 
(?) je v britansko kraljestvo pripeljala 
alpinistična odprava, ki se je pretekli 
mesec potepala po nepalskih zasneže
nih vrhovih.

Vodja odprave Chris Bonington je 
novinarjem odločno dejal, da so ostan
ke nekaterih s palico ubitih koštrunov 
dobili na nekem nepalskem vrhu, na 
katerega ni še nikdar stopila nobena 
človeška živa duša.

Včeraj pa je dragocene ostanke za
plenilo ministrstvo za kmetijstvo. 
Vzrok zaplembe tiči v angleških stro-

vsakr- 
ne da

bi predhodno opravili na teh vse po
trebne bakteriološke preglede.

Nekateri ostanki pa so nemudoma 
romali v londonski naravoslovni mu
zej, kjer se bodo morali o verodostoj
nosti primerkov izraziti najuglednejši 
britanski znanstveniki.

gih predpisih, ki prepovedujejo 
šni uvoz živih ali mrtvih živali,

Reklama pa taka ...

Londonski finančni časopis Financial Times je praznoval svojo stoletnico s 
30 metrov visokim balonom, ki mojstrsko prikazuje jubilejno številko tega 
časopisa (Telefoto AP)

Osvobodili 
Massima Villo
ie7ESGI.° CALABRIA —■ Včeraj se 
rahit UGla ^°l9a in nečloveška ug- 
je 30-letnega Massima Villa, ki 
cletri' v rokah ugrabiteljev celih se
ča , .®esecev. Nesrečnega mladeni- 
Uat lJe nemočno taval v bližini sa
je 9a Santa Cristina d'Aspromonte, 
njerjgP16! opazila izvidnica karabi- 
la vkv. ga je nemudoma prepelja- 

bllznjo bolnišnico.

^arab|e ^^SS'mo ViHa stopil v vozilo 
je ce]pnteriev' j® Padel v nezavest, saj 
iti ‘9 ure hodil po bližnjih poljih 
thladen1-Ceviu- Zdravstveno stanje 
9a ie lba ni zaskrbljujoče, očitno pa 
iattli m - ernmeseono bivanje v neki 

Ne^°Cno zdelala
1113 lotilOVj*rd organi so se nemudo- 
jigrabiici- deia’ da bi prišli na sled 
ie oče ]em' Včeraj se je šušljalo, da 
ie lastnik ablienca’ Arialdo Villa, ki 
Plačati Vadbenega podjetja, moral 
^ilijarru ,slnovo osvoboditev cele tri 
dce batn Preiskovalci so te govo- 

odločno demantirali.

V Moskvi prisrčno sprejeli Casarolija 
sestal se bo tudi z Mihailom Gorbačovom

Srečanje med Casarolijem in Filaretom na moskovskem 
letališču (Telefoto AP)

MOSKVA — Tudi obisk vatikanskega držav
nega tajnika mons. Agostina Casarolija, ki je po 
sedemnajstih letih ponovno obiskal Sovjetsko 
zvezo, nesporno dokazuje, da so se vremena te
meljito spremenila. Casarolijev obisk v Moskvi 
ob proslavah tisočletnice pokristjanjevanja Rusi
je bi lahko pomenil začetek odjuge v odnosih 
med katoliško in rusko pravoslavno Cerkvijo, 
hkrati pa tudi v odnosih med Vatikanom in Sov
jetska zvezo, saj bi se Casaroli moral srečati tudi 
s partijskim voditeljem Mihailom Gorbačovom.

Casaroli vodi delegacijo, ki zastopa Vatikan 
na proslavah ruske pravoslavne Cerkve, in je že 
na letališču — kamor je dospel s sovjetskim linij
skim letalom — doživel prisrčen sprejem. V ime
nu vlade ga je sprejel minister za verska vpraša
nja Harčev, ki mu je izrazil najprisrčnejšo dobro
došlico. »Upam, da bo vaš prihod prispeval k 
utrjevanju odnosov med Sovjetsko zvezo in Vati
kanom ter k utiranju sloge’ med Cerkvami,« je 
zaželel Harčev.

Da si med voditelji katoličanstva in pravos
lavja utira pot želja po bratstvu in složnosti, je 
dokazal tudi sprejem metropolita Minska in Be

lorusije Filareta, ki je Casarolija nepričakovano 
objel ter z navdušenjem ugotovil, da bosta skup
no praznovala tisočletnico krščanske Rusije. Sam 
Casaroli je novinarjem izjavil, da zelo pozitivno 
ocenjuje perestrojko, in priznal, da mu je papež 
izročil pismo za Gorbačova. Kdaj se bosta sovjet
ski partijski šef in vatikanski državni tajnik sre
čala, je pravzaprav še uganka. Iz Casarolijevih 
besed pa se je dalo razumeti, da ga mora Gorba
čov povabiti, ker se sam ne bo vsiljeval.

V pogovoru z novinarji pa je Casaroli zanikal, 
da mu je papež izročil sporočilo tudi za patriarha 
ruske pravoslavne Cerkve Pimena, ki bi po sicer 
še neuradnih vesteh moral obiskati Vatikan ta
koj po zaključku sinode ruskih škofov. Pimenov 
obisk v Italiji bo nadaljnji korak na poti k izbolj
šanju odnosov med Cerkvama, a tudi med Vati
kanom in Kremljem.

Na "koncilu" ruske pravoslavne Cerkve pa je 
razprava postala že zelo živahna, saj si v klimi 
glasnosti in prestrojke tudi cerkvene oblasti pri
zadevajo, da bi osvetlile najtemnejše točke pre
teklosti in da bi našle najprimernejši način za 
bodoče upravljanje Cerkve.
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Janez Stanovnik predstavnikom Odbora za varstvo človekovih pravic

Vloga predsednika Predsedstva 
je zagotoviti spoštovanje zakonov

LJUBLJANA — Predsednik Predsedstva SR Slo
venije Janez Stanovnik je v sredo ob 15. uri sprejel 
predstavnike Odbora za varstvo človekovih pravic, 
Manco Košir, Brača Rotarja in Mileta Šetinca. Ob
vestili so ga o ustanovitvi Odbora in izročili nasled
njo poslanico:

Predsedniku Predsedstva SR Slovenije 
Predsedniku skupščine SR Slovenije 
Predsedniku Predsedstva CK ZK Slovenije 
Poveljniku ljubljanskega armadnega območja 
Spoštovani predsedniki in poveljnik!
Osmi dan po tem, ko se je začel »primer«, ki ima 

lahko nepopravljive politične in družbene posledice 
za Slovenijo in Jugoslavijo, javnosti niso dane niti 
najosnovnejše informacije o postopku zoper Janeza 
Janšo, Ivana Borštnerja in Davida Tasiča.

Koprena molka in skrajno formalnih informacij, 
ki o zadevi ne povedo nič, dejstvo, da priprtih še 
nihče ni videl, očitne kršitve postopka v tem »prime
ru«, obstoj določil v kazenski zakonodaji, ki tistim, ki 
jih zadene preiskovalni postopek povsem onemogo
čajo ustrezno varstvo državljanskih in človeških pra
vic, ustvarjanje izrednega in že kar vojaškega stanja, 
trdovratno ignoriranje vseh naših zahtev in zahtev 
slovenske, jugoslovanske in mednarodne demokra
tične javnosti, vse to nas izjemno zaskrbljuje.

Resno se bojimo, da bo nadaljnje ignoriranje 
političnih razsežnosti tega »primera« pripeljalo do 
neobvladljive politične situacije!

Pozivamo vas, da skladno s svojimi pristojnostmi 
storite vse za demokratično in civilizirano razrešitev 
tega »primera« in o tem obvestite javnost!

Odbor za varstvo človekovih pravic 
Predsednik Stanovnik se je za poslanico lepo za

hvalil in rekel: »Dogodki, o katerih govorite, ne pri
zadevajo samo vas, ampak vsakega občana. Zato bi 
bilo samo lažnivo diplomatiziranje, če bi skrival dej
stvo, da je to dogodek, ki me kot človeka, občana in 
kot predsednika Predsedstva povsem prevzame.« Pri
sotne je obvestil, da se je isti dopoldan sestalo Pred
sedstvo SR Slovenije in napisalo pismo Predsedstvu 
SFRJ kot predsedstvu države in vrhovnemu koman
dantu armade (uradno sporočilo s seje Predsedstva 
SR Slovenije objavljamo na 1. in 2. strani v celoti). 
Slovensko Predsedstvo je naprosilo Predsedstvo 
SFRJ, naj se zaradi rastoče vznemirjenosti javnosti 
naredijo potrebni koraki pri vojaških pravosodnih or
ganih: preiskovalni postopek proti Janezu Janši, Iva
nu Borštnerju in Davidu Tasiču naj se vodi korektno 
in hitro. Želja slovenskega Predsedstva je, da bi se 
preiskava čimprej končala in da bi bila javnost o 
rezultatih čim popolnejše obveščena. Predsednik Sta
novnik je o takšnem stališču slovenskega Predsed
stva po telefonu že obvestil predsednika Predsedstva 
SFRJ Raifa Dizdareviča in dogovorila sta se, da se 
sestaneta v četrtek ob osmi uri zjutraj.

Predsednik Stanovnik je predstavnike Odbora za 
varstvo človekovih pravic opozoril na to, da je deja
nje Predsedstva SR Slovenije le zadnje v nizu kora
kov, ki jih je slovensko politično vodstvo naredilo v 
zadnjih dneh zato, da bi javnosti osvetlilo dogajanja 
toliko, kolikor jih pač samo pozna.

Nato je predsednik Stanovnik ponovil, da je nad 
vsem, kar se dogaja, globoko prizadet in izrazil pri
pravljenost odgovarjati na vprašanja.

Braco Rotar je predsednika Stanovnika vprašal, 
ali bo pismo Predsedstva SR Slovenije Predsedstvu 
SFRJ kje objavljeno. In še, kaj misli o zakonih, po 
katerih so trije ljudje zaprti.

Janez Stanovnik: »Na sami seji se nismo pogovar
jali, ali bomo pismo v celoti dali javnosti. Je pa po
vsem očividno, da dopisi med dvema državnima or

ganoma niso vedno lastnina javnosti. Zato naj v tem 
trenutku zadostuje to, kar sem vam dejal. Ker če bi 
vam jaz zdaj hotel vsebino pisma dati, bi moral iti 
nazaj na sejo Predsedstva in svoje kolege vprašati: 
"Jaz nimam zadržka; ali imate vi, kolegi, zadržke do 
tega, da se pismo z vsemi vejicami in interpunkcijo 
da na razpolago javnosti? Lahko vam pa zajamčim, 
da tudi ko boste to pismo v določenem trenutku vze
li pod mikroskop, ne boste v njem našli ničesar več, 
mogoče celo manj, kot sem vam jaz dejal.

Drugo vprašanje - zakonov. Dragi moj mladi pri
jatelj. Zakoni so, kar so. Niste jih delali vi, nisem jih 
delal jaz. Bili so narejeni in v tem trenutku so to 
zakoni. Midva imava lahko o teh zakonih svoje mne
nje, ampak v tem trenutku so to še vedno zakoni. Jaz 
sem tukaj v malo boljšem položaju kot vi, ker imam 
po ustavi zakonsko predpravico, da lahko sprožim 
postopek menjanja teh zakonov. V tem tenutku zako
ni so in moja naloga kot predsednika sveta za var
stvo ustavne ureditve in zakonitosti v državi ni me
njati zakone, ampak dati jamstva, da se zakoni, taki, 
kot so, pravilno spoštujejo.«

Predstavniki odbora niso bili zadovoljni z odgo
vorom, ki se je nanašal na zakone, in so zato posku
šali predsednika Stanovnika privesti do tega, da bi 
se o legitimnosti zakona opredelil. Odgovoril je: 
»Verjemite mi: ko se ladja potaplja in se vi borite z 
valovi, običajno ne študirate zakonov navigacije. 
Zato vas prosim, da me razumete. To je mogoče po
vsem legitimno vprašanje. 22. tega meseca se bo se
stala skupščina in bo tako vprašanje prav gotovo po
stavila na dnevni red vrsto problemov, s katerimi 
smo živeli. Vi in jaz. Ampak ker doslej nismo imeli 
nobenega konkretnega primera, smo s tem živeli. In 
zakonov nismo čitali enostavno zato, da bi zadovoljili 
svojo radovednost nad tem, kaj je v njih. Dokler se 
nismo srečali s kruto realnostjo interpretacije zako
na...

Zato ne pričakujte od mene, da vam bom lahko 
zdaj vse povedal. Dovolite mi: te stvari tudi meni 
vzbujajo sto vprašanj, ki si jih do zdaj nisem postav
ljal. Zdaj pa se vsa mogoča vprašanja postavljajo tudi 
meni, ne samo vam.

Zame so zdaj prvi problem ti trije občani. Najprej 
moram zagotoviti, da se njim ne bo zgodilo nič žale
ga in nezakonitega.«

Še nekaj minut je razprava tekla o vprašanju ali 
sporni zakon, pod katerim trpijo trije zaprti, stoji na 
zakonitih nogah ali ne. Nato je Mile Šetinc vprašal, 
kaj je v danem trenutku mogoče pričakovati od 
predsednika Predsedstva SR Slovenije. Kakšne so 
njegove pristojnosti do vojaških oblasti v mirnem 
času?

Janez Stanovnik: »Vloga Predsedstva je vloga ču
varja ustavne varnosti in zakonitosti. Tako je Pred
sedstvo v vlogi zaščitnika občanskih pravic. Člove
kovih in državljanskih pravic. Če je zaščita teh po
trebna pred civilno ali vojaško oblastjo, je Predsed
stvo obvezano ščititi zakon. Zakon ščiti človekove in 
državljanske pravice. Predsedstvo se mora postaviti v 
vlogo zaščite pravičnosti in postopka uporabe zako
na.«

Kakšen je mehanizem ugotavljanja zakonitosti 
postopka, je vztrajal Mile Šetinc.

Predsednik Stanovnik: »Kar se tiče vojaških ob
lasti, so vse moje predpravice v tem, da se obrnem na 
komandanta armadnega območja. On pa mi potem 
na moje vprašanje da informacijo, vkolikor meni, da 
jo lahko da. Prav tako kot jaz vsakomur dam infor
macije, vkolikor menim, da je to potrebno ali pa da 
ima on pravico do njih.«

Na vprašanje, ali je v tem konkretnem primeru 
zaprosil za informacije, je predsednik slovenske re
publike pritrdil s kratkim: »Da«.

Manca Koširjeva je vprašala ali predsednik ve ali 
so sorodniki že obiskali zaprte. Odgovor na to vpra
šanje je bil kratek: »Ne vem«.

Pogovor se je vrnil k dopoldanski seji Predsed
stva SR Slovenije. Manco Koširjevo je zanimalo, ali 
je predsedujoči res pred javnostjo zaprl razpravo pod 
točko »razno«, na kateri so razpravljali o vsem tem.

Predsednik Stanovnik: »Da, zato, ker gre za pri
mer preiskave. Pismo, ki s tega sestanka izhaja, prosi 
za popolno obvestilo javnosti o zaključku preiskave. 
Prosim vas, da razumete, da je v trenutku, ko se 
razpravljajo take zadeve, vedno možno, včasih pa 
celo nujno, da se odkrivajo določene okoliščine, ki so 
okoliščine preiskave same. To bi se lahko od preis
kovalnih organov razumelo bodisi kot pritisk na sod
ne organe, ker bi bilo v nasprotju z ustavnimi določi
li, ali pa kot odkrivanje preiskovalnih elementov, ki 
bi lahko otežili proces preiskave. Menim, da je zato 
potrebno državnim organom v takih primerih dovoli
ti določeno stopnjo diskretnosti. In za to stopnjo dis
kretnosti sem jaz kot predsednik zaprosil, ko se je to 
vprašanje pod točko "razno" razpravljalo, prisotne 
novinarje naj zapuste sobo.«

Sledil je še pomenek, kdo pozna razloge aretacij 
in kdo ne. Predsednik Stanovnik je bil edini, ki je 
razloge uspel razbrati iz intervjuja, ki ga je minister 
za notranje zadeve Ertl dal slovenskim časopisom. S 
svojim razumevanjem pa predsednik ni pomagal pri
sotnim, edino navodilo, ki jim ga je dal, je bilo, naj si 
vse še enkrat preberejo.

DEJAN VERČIČ

■v ■poročni seznami
& olimpia,

PORCELAN KRISTAL

DARILA

ULICA OBERDAN 4 — TRŽIČ 
v bližini tržnice

ZLATARNA - DRAGULJARNA - URARNA

lastnik Stigliani

PRSTANI Z DRAGULJ!
DIAMANTI Z GARANTNIM LISTOM

TRST - LARGO SANTORIO 4 - TEL 772770

VABILA
BOMBONIERE

DARILA

Drevored XX. septembra 23 
TRST — Tel. 764042

MAGAZINE
obleke - krila - hlače 

srajce - kravate - kopalke 
perilo - tekstilni izdelki 

za dom in še.. .

UL. SV. FRANČIŠKA 22 - TRST - TEL. 741570 
(pri Tržaški knjigarni)

TRŽIČ — UL. VALENTINIS 18 — TEL. 72395

V trgovini SELVA ARREDA- 
MENTI v Tržiču imajo novo ku
hinjsko pohištvo, ki zadovoljuje 
najzahtevnejše kliente. Izdelano 
je po najstrožjih merilih, iz naj
boljših materialov in z najmo
dernejšo tehnologijo.
SELVA ARREDAMENTI je 
stalno na razpolago kupcem pri 
dobavi pohištva: v lastnih mi
zarskih delavnicah lahko adap
tirajo katerokoli pohištvo po na
ročilu kupca.
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Pomembno srečanje v Benečiji

Minister Santuz obiskal 
uredništvo revije Dom

ČEDAD — Pred dnevi so obiska
li uredništvo slovenske katoliške 
revije Dom minister za prevoze Gi- 
orgio Santuz, poslanec Danilo Ber- 
toli in deželni svetovalec Romano 
Specogna (vsi so predstavniki KD). 
Osrednji temi srečanja sta bili za
ščitni zakon za Slovence in zakon o 
obmejnih področjih.

Kot je znano, se štirinajstdnevnik 
Dom zavzema za ovrednotenje kra
jevne slovenske kulture in za gos
podarski preporod Benečije. V ime
nu redakcije časopisa je goste po
zdravil odgovorni^ urednik msgr. 
Marino Oualizza. Že v svojem po
zdravnem nagovoru je poudaril, da 
bi bilo potrebno izdelati načrt, ki 
bi rešil številne probleme, ki bre
menijo slovensko narodno skupnost 
v Benečiji. Oualizza je nato prebral 
dokument, ki ga je izdelala redak
cija Doma in kjer podpisniki izra
žajo zahtevo, da bi zaščitni zakon 
pospešil kulturno rast naše skup
nosti in ovrednotil njeno kulturno 
dediščino. Istočasno bi moral zakon 
poskrbeti za strukture in potrebna 
sredstva, ki bi omogočila, da bi Slo
venci lahko reševali svoja kulturna 
in socialna vprašanja, kar je pred
pogoj za stvarno enakopravnost.

Člani redakcije Doma so nato iz
razili svojo zaskrbljenost in razoča
ranje zaradi novic, ki prihajajo iz 
Rima o predvidenem zakonu za ob
mejna področja. Predvsem zaskr
bljujoče so govorice, da bi omejili 
čas veljavnosti zakona in tudi fi
nančna sredstva. Dokument redak
cije Doma med drugim pravi: »Od
govorni ne upoštevajo v dovoljšni 
meri problemov in pričakovanj lju

di, ki živijo v goratih predalih in v 
obmejnem pasu.« Prav za omenjena 
območja ljudje zahtevajo posebne 
vzpodbude, pogoje in davčne olaj
šave, ki bi vzpodbudile domačo 
proizvodnjo in hkrati privabile tuja 
podjetja. »S tem ne zahtevamo pre- 
vilegijev,« se zaključuje dokument, 
»ampak pravično dejanje v korist 
skupnosti, ki sta jo izseljenstvo in 
gospodarska zaostalost številčno 
razpolovila.«

O teh vprašanjih se je razvila 
daljša razprava. Poslanec Danilo 
Bertoli je seznanil prisotne o parla
mentarni poti zakona o obmejnih 
področjih in tudi o poskusu, da bi 
odvzeli pravemu organu razpravo o 
zaščitnem zakonu za Slovence. De
želni svetovalec Specogna je vztra
jal pri tem, da bi morali novim pro
izvodnim obratom zagotoviti dovolj 
energetskih virov. Župnik z Zgor- 
nega Trbilja Emil Cencig je obso
dil dejstvo, da morajo ljudje še 
vedno zapuščati gorata področja.

Minister Santuz je v odgovoru na 
omenjena vprašanja podvomil, če 
bi bilo primerno, da bi vlada dala 
pobudo za zaščitni zakon Sloven
cev. Opozoril je tudi na obvezo po
slanca Bertolija, da bo v imenu KD 
predstavil nov zakonski osnutek, ki 
naj bi nastal tudi na podlagi skup
nega soočanja in bi zadostil priča
kovanjem slovenske skupnosti. 
Glede zakona o obmejnih področ
jih je minister Santuz dejal, da si 
prizadeva, da bi vsaj nekateri členi 
zakona veljali več kot tri leta in da 
bi zakon pripomogel k razvoju naj
bolj zapostavljenih področij v naši 
deželi.

Na pobudo Skupine 88

V Kopru srečanje 
z Radikalno stranko

V razmeroma kratkem času po na
stanku in sprejemu v Unijo Italijanov 
Istre in Reke, je Skupina 88, skupaj s 
Skupnostjo Italijanov v Kopru, pripra
vila zanimivo in kar neobičajno sreča
nje s predstavniki radikalne stranke 
Italije. Gosta debatnega večera, ki je 
potekal v polni mali gledališki dvora
ni, sta bila Giovanni Negri, nekdanji 
sekretar in sedanji evropski poslanec 
radikalne stranke Italije, in Sandro 
Ottoni, federalni sekretar italijanskih 
radikalcev. Po pogovoru v Kopru ča
kajo predstavnike te stranke še pogo
vori v ljubljanskem Cankarjevem 
domu, v Zagrebu in Beogradu.

Namena njunega obiska v Jugosla
viji sta predvsem dva: prihodnji kon
gres stranke bi radi sklicali v tej drža
vi; prinašajo pa tudi pobudo za podpo
ro evropski skupnosti. Radikalci se na
mreč zdaj kot prva transnacionalna 
stranka, ki ima poleg članstva v Italiji 
še tri tisoč vpisanih izven države, od 
teh 35 v Jugoslaviji, brez dlake na je
ziku zavzemajo za federativno združi
tev Evrope in k tej tvorbi predlagajo 
oziroma vabijo tudi Jugoslavijo.

Je to še ena norost radikalcev, ki so 
s svojimi idejami vedno »razbijali« v 
domači sredini? Peticijo za oblikova
nje Združenih držav Evrope so že pod
pisali nekateri evropski parlamentarci 
različnih narodnostnih in političnih 
pripadnosti; pri nas pa bi naj odgovo
rili o naši pripravljenosti za vstop v to 
skupnost.

Je zamisel o evropskem federaliz
mu, o odpravi evropskih meja 1992. 
leta in celo izvolitvi evropskega pred
sednika utopija? Sami so v Kopru me
nili, da ne! Tudi druge radikalne po
bude, kot so bile zavzemanje za člove

kove pravice in svoboščine, za ločitev, 
za abortus, kasneje za varstvo narave, 
proti lakoti v svetu in druge, so bile 
najprej »norosti«, ki so pa vendarle 
spremenile civilizacijo Italije, kot so 
zapisali v svojem časopisu.

Na debatnem večeru v Kopru so go
vorili tudi o primeru Janeza Janše, saj 
so gostje iz Italije zanj dobro vedeli. 
Evropski parlamentarec Giovanni 
Negri je napovedal obisk Janše v za
poru, organizatorji pogovora in prisot
ni pa so podpisali novo zahtevo v pod
poro trem priprtim.

Koprski pogovor z radikalci je bil 
prvi v vrsti, ki jih Skupina 88 načrtuje 
v prihodnje, ko bi naj gostili znane 
politične in kulturne predstavnike iz 
Jugoslavije, Italije in drugih evrop
skih držav.

MIRJAM MUŽENIČ

Danes zaprto 
letališče 

v Ronkah
RIM — Danes bodo zaprta letališ

ča v Ronkah, Benetkah, Trevisu, Ve
roni, Bologni, in Firencah. Zaprta 
bodo zaradi stavke nadzornikov po
letov kontrolnega središča v Padovi, 
ki nadzoruje polete v severovzhod
nem delu Italije.

Stavka bo trajala od 7. zjutraj do 
20. ure zvečer.
Letalski družbi Alitalia in ATI ob
veščata, da bodo ukinili vse polete z 
omenjenih letališč.

Novi lončarji v Grožnjanu
Konec prejšnjega meseca so v Grožnjanu uradno odprli 

novo zasebno galerijo, ki so jo poimenovali - Lipa. Slav
nostni gost na otvoritvi je bil akademski slikar Janez Ma- 
tehč iz Kopra, ki je prisotnim predvajal video film o svo- 
lern ustvarjanju. Obenem so odprli tudi razstavo Mateliče- 

*n litografij, s katerimi se je avtor uveljavil širom po 
ngoslaviji in v tujini. Podjetna likovnika, Marta in Karel 

Pavline sta k tej otvoritveni razstavi prispevala svoje kera- 
tnične izdelke, s katerimi sta dokazala, da pozorno sledita 
razvojnim tokovom sodobnega oblikovanja keramike. Pri 
keramiki kot eni najstarejših tehnik lahko ugotavljamo v 
Svetu mimo bogatega zgodovinskega razvoja in njenega 
Prispevka zlasti v 17. in 19. stoletju, novo, pomembno vlo
ge po industrijski revoluciji. Vzporedna tokova - industrij- 
sko in individualno umetniško oblikovanje keramike pred- 
stavljata tudi danes dve pomembni razsežnosti, ki se jima 
Jriakovredno pridružuje še tradicija domačega, izvirnega 
°ričajstva (pri čemer ima prav Jugoslavija velike zaslu

ge)- Žal teh ugotovitev ne moremo nekritično prenašati v 
slovenski prostor, saj danes na področju sodobne umetniš- 
e keramike le težko najdemo stvaritve, ki bi jih lahko 

enakovredno postavili ob bok delom drugih jugoslovan- 
kih narodov. Maloštevilne slovenske likovnike, ki jim je 
eramika postala glavni izrazni vir, lahko torej danes naj
edo tudi med razstavljalci v slikovitem istrskem srednje- 
eskem mestecu Grožnjanu. Z unikatno umetniško kerami- 

p° se že dalj časa uspešno ukvarjajo tudi Marta in Karel 
pQvlinc (galerija Lipa) ter Rok in Lea Zelenko (galerija 
n°r[on). Njihovo ustvarjanje obsega širok razpon od običaj- 
s° %ane gline - terakote, do najzahtevnejše obdelave, vi
tkega žganja in plemenitih glazurnih kritin. Pavlinčeva 

in Se ukvarjata tudi z lončarstvom, ki sodi med najstarejše 
st razširjene stare obrti na Slovenskem. Od 16.
U?t.ia naprej pogosto omenjajo lončarstvo v cehovskih 
t,j!nak- Lončarstvo je bilo namreč cehovsko organizirano 
vQi V mest’h (Ljubljana, Škofja Loka, Celje itd.), nadalje- 

0 Pa se je na podeželju kot neposredna potreba kmeč- 
s,3a prebivalstva. Po koncu 2. svetovne vojne je bilo na 

genskem še 184 lončarjev.
no V P?vojnem obdobju so bile razmere za lončarje izred- 
ji Zaviralne in nestimulativne. Mnogi, zlasti mladi lončar- 
ob[° zato opuščali svoj poklic. Ob koncu 70. let opažamo 
n aJne pojave, da se nekateri spet vračajo k lončarstvu; 

Zalost so taki primeri v veliki manjšini (po statističnih

podatkih smo imeli leta 1984 v Sloveniji 33 lončarjev). 
Lončarstvo se ponuja kot odlična priložnost za razširitev 
delovanja, pri čemer bi lahko šlo za nadaljevanje tradicio
nalnih modelov oziroma primerov naše lončarske dedišči
ne, na drugi strani pa za poskuse sodobnega oblikovanja. 
Lončarstvo je namreč osnova iz katere bi moralo rasti so
dobno keramično oblikovanje. Morda je prav krizno stanje 
v slovenskem lončarstvu tudi eden od vzrokov, da imamo 
zelo skromno sodobno keramično oblikovanje.

Grožnjanski oblikovalci keramike (med njimi tudi Pav- 
linčevi) dosegajo dokaj visoko raven oblikovanja, kar pa 
je povsem razumljivo, saj so za svoje izdelke odgovorni 
sami: sami zasnujejo izdelek, sami oblikujejo in spečejo 
keramiko, vse to pa v okvirih oblikovanja unikatov. Dosež
ki oblikovalcev v unikatnem oblikovanju govore o dvojem, 
da med našimi oblikovalci obstaja zanimanje za materiale 
kot sta glina in kaolin, da pa industrija za industrijski 
vidik takega oblikovanja ne pokazuje nobenega zanima
nja. Naši oblikvoalci, konkretno tudi v Grožnjanu, dokazu
jejo, da kontinuiteta z dokaj bogato domačo preteklostjo, 
kar zadeva oblikovanje keramike, v povojnem obdobju ni 
bila pretrgana. Pomembno je da se misel o keramičnem 
izdelku ni izgubila in da je hkrati zahteva po nadaljnjem 
kakovostnem razvoju keramike zmeraj bolj aktualna. Ved
no bolj razširjeno je mnenje, da se je treba keramiki bolj 
posvetiti in to ne samo z vidika tradicionalne uporabne in 
okrasne keramike, marveč vse bolj tudi z vidika novih 
tehnologij, kjer se prav keramiki odpirajo neslutene nove 
poti. Raziskovalci kulturne zgodovine poudarjajo, da je 
bilo pri nas oblikovanje keramike na izredno visoki ravni 
že v srednjem veku, o čemer nas prepričujejo najdbe kera
mičnega posodja, pečnic in vrste drugih predmetov na ne
katerih naših srednjeveških gradovih. Arheologi so našli 
precej kvalitetnih keramičnih izdelkov od neolitskih časov 
tja v zgodnji srednji vek. V naših krajih smo imeli že v 18. 
in 19. stoletju industrijske obrate, ki so izdelovali zelo ka
kovosten porcelan, prav tako pa tudi manj zahtevno kera
miko. Skratka, vsa naša preteklost od davnine do industrij
ske dobe je tesno povezana s keramiko in njenim obliko
vanjem. Oblikovalcem keramike v Grožnjanu ostajata od
prte dve poti: oblikovanje unikatov ali lastna obrtniška 
proizvodnja. Marta in Karel Pavline ter Rok in Lea Zelenko 
so si izbrali prvo pot, katere se vsaj zaenkrat hrabro držijo.

SLAVKO GABERC

Ustanovili bodo 
društvo istrskih 
vinogradnikov
KOPER — Čedalje večja kriza vi

nogradništva v slovenski Istri je po 
svoje pospešila uresničitev večletne 
pobude o ustanovitvi društva vinog
radnikov, ki naj bi povezalo večino od 
približno 800 obdelovalcev vinske trte 
v treh obalnih občinah. Ustanovni 
zbor društva bo v soboto zvečer v za
družnem domu v Dekanih, v okviru 
društva pa naj bi zasebni vinogradniki 
izdelali nadaljnji program razvoja te 
za slovensko Istro najpomembnejše 
kmetijske dejavnosti.

Kot predvideva pravilnik, ki so ga 
pripravili člani iniciativnega odbora, 
naj bi društvo skrbelo za strokovno 
izobraževanje in usposabljanje vinog
radnikov, spodbujalo obnovo in mo
dernizacijo obdelave trt in pridelave 
vina, ustanavljanje vinogradniških 
skupnosti, zavzemalo naj bi se za tipi- 
ziranje in zaščito avtohtonih vin, hkra
ti pa tudi vplivalo pri določanju od
kupnih cen grozdja in prodajnih cen 
vina zasebnih vinogradnikov, j

■ PORDENON — Včeraj je obiskal 
Pordenon italijanski notranji minister 
Gava. Sprejel ga je pordenonski župan 
Cardin, ki je gostu obrazložil težave in 
tudi velike gospodarske uspehe, ki jih 
beležijo v Pordenonu in vsej pokrajini..

Osebni dohodki so visoki, veliki so 
bančni depoziti, gospodarstvo se ne
prestano razvija. Kljub temu pa bi dr
žavne investicije, je dejal župan, omo
gočile, da se ugodni gospodarski tren
di utrdijo.

Navtična 
dovoljenja 

v Jugoslaviji 
spet po starem
KOPER — Tisti, ki skrbijo za us

pešno delo navtičnega turizma v Ju
goslaviji, so si junija najbrže oddah
nili. Zvezni izvršni svet, ki je že lani 
(za letos) pripravil uredbo o plovbi 
tujih jaht in čolnov v jugoslovanskih 
vodah ter z njo povzročil precej jeze, 
nasprotovanj, verjetno pa tudi škode, 
je v maju to uredbo popravil in sicer 
tako, da od junija dalje ne velja več 
sporni del osmega člena.

V tem členu, ki je veljal do junija, 
je bilo namreč določeno, da bi mora
lo vsako plovilo, ki pride na primer 
večkrat na leto v Jugoslavijo, ali pa v 
času plovbe v jugoslovanskih vodah 
zamenja več kot dva člana posadke, 
obnoviti letno dovoljenje, s tem pa 
vsakič znova plačati pristojbino za 
dovoljenje. Ker so se hkrati te pri
stojbine za večja plovila (od šestih 
metrov naprej) realno podražile za 
tri- do štirikrat, so bili s tako uredbo 
prizadeti vsi tuji lastniki jaht, ki ima
jo svoje jadrnice v jugoslovanskih 
marinah in tisti navtični turisti, ki 
redno, večkrat letno prihajajo iz se
vernega dela Italije na jugoslovansko 
stran. In kakšne so bile posledice 
take uredbe? V portoroški marini je 
na primer maja število dnevnih pri
vezov padlo za skoraj 80 odstotkov. 
Čeprav navtičnim turistom ponavadi 
ni treba gledati ravno na vsak dinar, 
so se ob takih novih določbah v zvezi 
z jugoslovanskim navtičnim turiz
mom raje premislili in se odločili za 
počitnice ob domačem ali katerem 
bolj prijaznem morju...

Napako je, kaže, spoznal tudi zvez
ni izvršni svet, ki je uredbo spreme
nil in črtal vsaj tisti del člena, ki ter
ja obnovitev letnega dovoljenja za 
plovbo, če se zamenjata več kot dva 
člana posadke in zdaj praktično po
novno velja taka uredba, kot vsa leta 
prej.

Tistemu, ki napako prizna, se sicer 
polovica odpusti, toda kam pridemo, 
če bomo morali venomer znova 
oproščati napake?! Škoda, ki jo je po
vzročila sporna uredba in na katero 
so turistični delavci dolgo opozarjali, 
je nepopisna. Ne le zaradi izpada 
dnevnih privezov v portoroški in še 
kateri marini, tudi zaradi informacij, 
ki so jih (na to so komaj čakali) z 
veseljem izkoristili v tujini in se na 
veliko razpisali o nerazumljivih pote
zah v politiki jugoslovanskega nav
tičnega turizma. Skratka, taka uredba 
je bila pripravno gradivo za kontrap- 
ropagando jugoslovanskemu turizmu. 
Škodo bo težko popraviti tudi zato, 
ker so prav spomladanski meseci v 
marsičem odločilni pri pridobivanju 
(tudi navtičnih) turistov.

Trenuten cenik za tuje goste pa je 
tak: letno dovoljenje za plovbo 9-me- 
trskega plovila, na primer, stane tuj
ca trenutno 191 tisoč dinarjev. Za 
tako plovilo je tujec lani plačal več 
kot trikrat manj - le kakih 50 mark. 
Vse premalo pa so tujci seznanjeni, 
da si lahko omislijo tudi petdnevno 
dovoljenje, ki za enako dolgo (torej 
9-metrsko) plovilo zdaj stane 48 tisoč 
dinarjev. BORIS ŠULIGOJ

Prispevajte
za

»Dijaško matico«

COLLEEN
McCULLOUGH

itn Melville se je nasmehnil, prikimal in odkorakal, 
hhslih^ Devine, ki mu je s pogledom odsotno sledil, v 
Parko J)a vedno premleval prismojeno vedenje gospe 
šlo rnU16^6' se ie zasmejal. »O, presneto! Pravkar mi je pri- 
hjiuj nekaj čudovitega! Poslušajte fantje, med dana§-
^hčilit °roin se rrn pustite voditi, pa bomo Tima morda 

t0 m ono o nočnih posodah in takih rečeh.«

DRUGO POGLAVJE
•^iku iT-HOThrnova sj je svoje dolge, zelo goste lase na 
111 °qledVl*a V obieajno fifl0' vanjo zataknila še dve lasnici 
^esejja aiOV,a^a svojo podobo v ogledalu, brez posebnega 
?°bre p,1/ 2alosti, pravzaprav brez zanimanja. Zrcalo je bilo 
111116 da v°Yosb ni je odražalo njeno podobo brez laskanja 
^ihianj P°Pačilo. Če bi njene oči opazovale z večjim 
Cej čokat111' zagledale manjšo žensko srednjih let, pre- 

6 Postave in belih las, ki jih je kruto potegnila

stran od obraza pravilnih potez. Uporabljala ni nobenih 
ličil, ker se ji je zdelo predajanje nečimernosti izguba časa 
in denarja. Oči je imela temno rjave in nenavadno žive. 
Njen pogled je bil trezen in v njem so se odražale odločne, 
nekoliko trde ploskve njenega obraza. Njena oblačila so po 
mnenju njenih sodelavcev ustrezala vojaški uniformi ali pa 
redovniški halji: poškrobljena bela bluza, zapeta do vratu, 
čez katero je oblekla zgornji del strogo ukrojenega kostima 
iz sivega platna. Udobno krilo, katerega rob je segal 
spodobno čez kolena, je bilo ukrojeno tako, da ji pri sede
nju ni lezlo navzgor. Na sebi je imela nogavice, ki naj bi 
preprečevale nastanek krčnih žil in bila obuta v črne čevlje 
z vezalkami in udobnimi petami

Čevlji so bili tako zleščeni, da so se kar bliskali, na 
beli bluzi ni bilo niti smetke, kostim pa ni kazila niti ena 
sama guba. Mary Mortonova je bila prav obsedena z misli
jo, da mora biti vedno in povsod popolnoma brezhibna. 
Njena mlada pomočnica v pisarni je zatrjevala, da se vedno 
pazljivo sleče in obesi jopič na obešalnik, preden gre v 
stranišče, da ne bi bila videti zmečkana ali neurejena.

Ko se je prepričala, da njena podoba ustreza njenim 
neupogljivim merilom, si je na glavo posadila črn slamnat 
klobuk, si ga pritrdila z iglo, si na roke nataknila črne 
usnjene rokavice in potegnila svojo ogromno torbico na 
rob toaletne mizice. Odprla jo je in metodično preverila, če 
so v njej ključi, denar, robec, rezerven mesečni vložek, 
pero, beležnica, koledar, kamor si je zapisovala sestanke, 
osebna izkaznica in kreditne kartice, vozniško dovoljenje, 
kartica za vstop v garažo, varnostne sponke, bucike, igla in

šivalni pribor, škarjice, pila za nohte, dva rezervna gumba 
za bluzo, izvijač, klešče, klešče za rezanje žice, baterija, 
kovinski meter, ki je označeval centimetre in inče, škatla z 
naboji kalibra 38 in služben policijski revolver.

Bila je odlična strelka. Med njene dolžnosti pri družbi 
Constable Steel and Mining je sodilo tudi opravljanje de
narnih poslov z banko. Od tistega dne, ko je ranila tatu, ki 
je hotel pobegniti z denarjem za plače družbe Constable 
Steel and Mining, v vsem Sydneyu ni bilo zločinca, ki bi si 
drznil imeti opravka z gospodično Mortonovo, kadar se je 
vračala iz banke. Takrat je tatu izročila torbo tako nepriza
deto in brez ugovarjanja, da se je roparju zdelo, da je po
polnoma na varnem. Ko pa se je obrnil, da bi stekel, je 
odprla svojo ročno torbico, vzela iz nje revolver, namerila 
in ustrelila. Policijski narednik Hopkins je trdil, da hitreje 
potegne pištolo kot Sammy Davis mlajši.

Pri štirinajstih letih je ostala prepuščena sama sebi in 
je živela v sobi pri Krščanski dekliški zvezi, skupaj s še 
petimi dekleti. Zaposlila se je kot prodajalka pri firmi Da
vid Jones, dokler ni končala večerne šole za tajnice. Pri 
petnajstih se je zaposlila kot strojepiska pri družbi Con
stable Steel and Mining. Bila je tako revna, da je bila vsak 
dan oblečena v isto skrbno oprano bluzo in krilo, bombaž
ne nogavice pa je imela tako zakrpane, da je bilo sčasoma 
več zakrpanega kot pa materiala, iz katerega so bile noga
vice.

Knjiga bo v kratkem izšla 
pri ZTT v zbirki »Prevodi«
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Šola Ribičič zmagovalka letošnje olimpiade

Veseli kviz počastil 
jubilej Športne šole

Športna šola Trst je praznovala 10- 
letnico svojega delovanja na precej 
nenavaden in hkrati prijeten način. V 
sodelovanju z Radiom Trst A, s Slo
venskim stalnim gledališčem in s pod
jetjem Ponteco je preteklo sredo prire
dila v Kulturnem domu v Trstu otroš
ki kviz z naslovom »Kaj veš, kaj znaš«. 
Pri nagradnem tekmovanju v znanju 
so sodelovale osnovne šole s sloven
skim učnim jezikom, ki so članice 
Športne šole, se pravi vse tiste, ki de
lujejo v tržaškem mestu in v Miljah, 
večer pa so popestrili ansambel Hap- 
py day, čarodej Vikj in pesnik Miros
lav Košuta.

Na vprašanja, ki sta jih zastavljala 
vodji večera, gledališka igralca Maja 
Blagovič in Vladimir Jurc, so odgovar
jali po štirje predstavniki četrtih ali 
petih razredov osnovnih šol Bazoviški 
junaki, F. S. Finžgar, I. Grbec, M. Gre- 
gorič-Štepančič, D. Kette, F. Milčinski, 
J. Ribičič, K. Širok, O. Župančič ter 
celodnevne osnovne šole iz Milj. Po 
treh izločilnih kolih je v finalu kviza 
prevladala šola Župančič, druga je 
bila šola Gregorič-Stepančič, treja pa 
Ribičič. Zmagovalec celotne letošnje 
osnovnošolske olimpiade Športne šole 
Trst — v okviru katere so se učenci 
pomerili v športnih panogah in drugih 
tekmovanjih, v katerih so bile telesne 
veščine povezane z znanjem — pa je 
tokrat že tretjič šentjakobska osnovna 
šola Josip Ribičič. Na zaključnem ve
čeru je tako od predsednika Športne 
šole prejela velik pokal, ki ji bo ostal 
v trajni lasti glede na to, da si je zma
go priborila že tretjič, medtem ko so 
člani prvih treh uvrščenih ekip na 
kvizu prejeli bombažne majice revije 
Galeb.

Kot se tako rekoč vsaki takšni prire
ditvi spodobi, se tudi na sredinemu 
kvizu ni zatikalo izključno tekmoval
cem. Enkrat so se pomolili tudi prire
ditelji, tako da je bila žirija, ki ji je 
predsedoval Galebov urednik Lojze 
Abram, prisiljena razveljaviti nejasno 
zastavljeno vprašanje. Ta incident pa 
je pravzarav le še popestril prireditev, 
ki so ji vseskozi zelo pozorno sledili 
učenci, učitelji, starši in drugi prijate
lji mladine.

Ob sklepu se je pred nagraditvijo 
udeležencev nastopajočim in drugim 
oblikovalcem večera, med temi reži
serju Borisu Kobalu ter scenaristoma 
Marku Sosiču in Marjuči Offizii, prisr
čno zahvalil predsednik Športne šole 
Trst prof. Bojan Pavletič. Pavletič se je 
v zahvali spomnil tudi vseh tistih, ki 
so to ustanovo kakorkoli podprli v pr
vih desetih letih njenega delovanja. 
Športna šola Trst je nastala na pobudo 
staršev učencev iz mesta, in sicer z na
menom, da bi dopolnjevala redno šol
sko telesno vzgojo, pa tudi da bi skr
bela za druge rekreacijske dejavnosti 
otrok. V desetletju svojega obstoja pa 
je zahvaljujoč staršem, prizadevnim 
učiteljicam in svojemu vodstvu dejan
sko postala nepogrešljiv in spodbuje
valni del slovenskega osnovnošolske
ga življenja na Tržaškem.
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Brezigar (SSk): V deželnem svetu 
nameravam zastopati vse Slovence
»Slovenci ne potrebujemo samo od

vetnikov, zdravnikov, novinarjev, pa 
tudi samo politikov ne. V razčlenjeni 
družbi, kakršna je naša, pa moramo 
vendarle imeti tudi ljudi, ki se ukvar
jajo pretežno s politiko. Vsakdo se pač 
odloči za eno pot in po tej poti nada
ljuje kljub morebitnim pomislekom.« 
Bojan Brezigar je bil nekoliko prese
nečen ob vprašanju, zakaj se je odločil 
za politiko v času, ko je v italijanski 
družbi opazen ravno nasproten pojav. 
Vendar kljub nekaterim pomislekom 
ni imel dvoma: politiki so Slovencem 
potrebni. Zato se na pragu štiridesetih 
let pripravlja na eno najzahtevnejših 
preizkušenj v svoji dosedanji karieri: 
za kandidaturo za deželni svet na listi 
Slovenske skupnosti.

Ob pogovoru z Brezigarjem se novi
narju Primorskega dnevnika zastavlja 
takoj dilema, ali naj ga vika ali tika. 
Deontologija in praksa bi sicer zahte
vali vikanje, dolgoletno poznanstvo, 
prav tako dolgoletno skupno delo v 
uredništvu pa silita k tikanju. Končno 
je prevladalo tikanje, saj bi nasprotna 
izbira izzvenela naravnost smešno. Po
govor pa sva začela pri njegovi izkuš
nji župana devinsko-nabrežinske obči
ne.

Kaj pomeni biti slovenski župan v 
problematični dvojezični občini, ka
kršna je občina Devin-Nabrežina?

Vprašanje bi nekoliko poenostavil: 
kaj pomeni biti župan v taki občini, 
kajti v razmerah, kakršne so v naši 
občini, je potrebna velika občutljivost 
pri vsakem sklepu...

V kakšnem smislu občutljivost...
Občutljivost, ker tudi pol zgrešene

ga koraka lahko potisne vprašanje 
odnosov med Slovenci in Italijani za 
desetletje nazaj. Zato je treba delati 
sicer z jasno zastavljenimi cilji, od 
katerih ne mislim nikoli odstopati, 
vendar z veliko taktnostjo in občutlji

vostjo. Saj tudi iz vprašanj, ki z na
rodnostjo nimajo nič skupnega, lahko 
kdo sproži narodnostno bitko. V tem 
okviru je dejstvo, da je župan Slove
nec, prednost, ker obvlada oba jezika. 
To mu omogoča, da razume obe stvar
nosti in ukrepa tako, da se problemi 
rešujejo.

Zato je težko biti obenem Slove
nec in župan vseh...

Pravzaprav ni težko in moram z za
dovoljstvom povedati, da imam v ob
čini tudi velik odziv italijanskega 
dela prebivalstva. Treba je upoštevati 
različne stvarnosti, zavedajoč se, da 
nismo dosegli tiste stopnje sožitja, o 
kateri radi govorimo. Tako sožitje 
predpostavlja popolno enakopravnost. 
Dejstvo, da Slovenci še nimamo za
ščitnega zakona, zaostruje te proble-

V razpravi na seji upravnega odbora

Novi koraki za javnopravno uveljavitev GM
Upravni odbor Glasbene matice je na sestanku pretekli 

torek določil datum rednega letnega občnega zbora, ki bo 
24. t. m., ob 20.30 v drugem sklicanju na sedežu ustanove v 
Ul. R. Manna. Istega dne se bodo zaključili tudi šolski 
izpiti in z njimi šolsko leto 1987/88, ki je bilo v vseh ozirih 
zelo uspešno.

Na začetku seje pod vodstvom predsednik Adrijana Se
mena je upravni odbor pregledal izpolnitev sklepov, spre
jetih na zadnji seji konec aprila, nato pa se je seznanil z 
najnovejšimi prizadevanji za ureditev javnopravnega sta
tusa naše glasbene ustanove in njene glasbene šole. Pred
sednik Semen je člane upravnega odbora podrobno sezna
nil z nedavnim obiskom delegacije GM v Rimu in se zlasti 
zadržal pri razgovoru s senatorjem Covatto, podtajnikom 
pri ministrstvu za šolstvo. Poudaril je, da so predstavniki 
GM, ki jih je spremljal slovenski senator Stojan Spetič, 
naleteli pri podtajniku Covatti na zelo veliko odprtost, do
bro informiranost in razumevanje za odprta vprašanja 
Glasbene matice in njene glasbene šole. Po evidentiranju 
možnosti za ureditev javnopravnega statusa GM in po po
trditvi nujnosti, da se to vprašanje končno zadovoljivo 
reši, je podtajnik Covatta sprejel obvezo, da bo po nada
ljnji preučitvi vprašanja v desetih dneh posredoval odgo
vor o možnih realnih in konkretnih rešitvah. Predsednik je

srečanje s podtajnikom Covatto označil kot zelo pozitivno 
in obetavno.

Predsednik Semen je upravni odbor seznanil tudi s sre
čanjem s podpredsednikom deželnega sveta Carbonejem, 
na katerem je podpredsednik deželne uprave izrazil vso 
podporo prizadevanjem za publicizacijo GM.

Ravnatelj glasbene šole GM prof. Sveto Grgič pa je 
upravni odbor seznanil z udeležbo mladinskega zbora GM 
na II. vsedržavni reviji sodobne glasbe za otroške zbore, ki 
bo od 1. do 4. julija letos v Rimu pod pokroviteljstvom in 
na stroške CONI v okviru »Mladinskih iger 88«. Na revijo 
sta prireditelja »Centro Attivitd Musicali« in »Istituto della 
Voce« povabila 8 zborov iz Rima, Neaplja, Piacenze, Frosi- 
nona, Belluna, Trevisa in Mladinski zbor Glabene matice 
iz Trsta. Zbori bodo nastopili 1. in 3. julija, sklepni nastop 
vseh zborov pa bo na Marmornatem stadionu v Rimu.

Do odhoda v Rim se bo Mladinski zbor GM pod vod
stvom dirigenta Stojana Kureta intenzivno pripravljal, nuj
no pa je, da se priprav redno udeležujejo vsi dosedanji 
člani tako mladinskega kot otroškega zbora, da bodo mla
di pevci lahko kar najbolj dostojno zastopali našo mladin
sko zborovsko raven in potrdili ugled, ki so si ga pridobili 
v državnem in mednarodnem merilu.

Na koncu je upravni odbor razpravljal še o nekaterih 
vprašanjih internega značaja, (jk)
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»Cilj našega dela je emancipacija bolnika«
Problematika psihiatrične oskrbe je tako razveja

na in zapletena, da jo je težko osvetliti, ne da bi 
zapadli v površnost ali poenostavljanje. Možnosti 
dnevnega časopisa pa so omejene, tako da z našim 
krajšim pregledom še zdaleč nismo izčrpali vseh 
vprašanj, ki bi lahko zanimala bralce. Naj za primer 
omenimo delo psihiatrov v koronejskem zaporu, ži
vljenje v stanovanjskih skupnostih, odnos med psihi
atrijo in organi javne varnosti. Serijo teh člankov 
zaokvirjamo tako s pogovorom s psihiatrom Fran
com Rotellijem, ki je po Francu Basagli prevzel mes
to ravnatelja tržaške psihiatrične službe.

Vsako praktično delo in torej vrsta ter kakovost 
psihiatrične službe temelji na neki teoretični 
osnovi oziroma na odgovoru na vprašanje, kaj je 
predmet psihiatrije. Za vas to ni umska bolezen in 
nevarnost umskih bolnikov, ampak trpljenje paci
entov in njihov odnos z družbo. Bi lahko na razu
mljiv način razložil to vaše gledanje? »Stvar je 
enostavna. Izhajamo iz ugotovitve, da besede niso 
nevtralne. Beseda "bolezen" prikliče verigo logičnih 
pojmov, kot so diagnoza, prognoza, zdravljenje, 
zdravnik; besedo "nevarnost" takoj povezujemo s 
pojmi, kot so policija, obramba, zaščita. Če je naše 
delo opredeljeno s temi pojmi, je logično, da se 
bomo ustrezno tudi opremili. Ustvarili bomo bolniš
nice, v katere bomo zapirali nevarnost. Zakon iz leta 
1904 je jasen dokaz tega: nadzorstvo nad "bolnišni
co" je imelo notranje ministrstvo; brez njegovega 
privoljenja ni bilo mogoče spremeniti nobenega pra
vila. Ukrep o prisilnem zdravljenju je bil v pristoj
nosti kvestorja. Vsa pravila so jasno izdajala, da je 
vloga norišnice (de facto in de iure) v zaščiti pred 
nevarnostjo. Zdravljenja je bilo bore malo in še to je 
bilo v znamenju nasilja. Zavračamo torej pojem bo
lezni, ki vodi v to logiko, kar pa ne pomeni, da 
zanikamo bolezen. Ljudje trpijo, norost je. Toda čis

to drugače bomo reagirali, če bo predmet našega 
dela "trpljenje", in ne "bolezen". V prvem primeru 
človek ohranja svojo subjektivnost, v drugem pa je 
le predmet zdravnika in njegove medicine. Bolnik 
bo le "primer", opredelili ga bodo v togo izdelane 
kategorije. Za organske bolezni se tak način dela 
lahko da tudi opravičiti, na področju umskih bolezni 
pa absolutno ne. Kaj naj psihiater "zdravi", če še 
nihče na svetu ni ugotovil vzrokov za nastanek um
skega trpljenja; kako naj zdravi, če si tako imenova
ni strokovnjaki še niso edini o načinu zdravljenja. 
Do človeške psihe nadalje ni mogoče imeti istega 
odnosa, kot ga zdravnik ima do organske bolezni 
oziroma do bolnega organa. Psihe se ne da slikati, 
izmeriti, razkužiti, odrezati. V psihiatriji nimajo no
benega smisla bele halje, stetoskopi, bolniške poste
lje itd. Sicer pa so tudi v medicini in v najbolj razvi
tih raziskovalnih znanostih ugotovili, da so ti pristo
pi in postopki zastareli, ker ne upoštevajo neke ce
lote in njenega potenciala. Treba je iskati nove poti, 
nova obzorja. Zato smo stare sheme in klasifikacije 
opustili, vračamo se k izvoru: k človeku in njegove
mu trpljenju. O človeku pa ne moremo govoriti, ne 
da bi vzeli v poštev vse njegove odnose v družbi. 
Mislim, da ni več dvomov glede vloge, ki jo imajo 
družbeni odnosi pri oblikovanju in pogojevanju člo
vekovega obnašanja. Če je torej to predmet našega 
dela, se mu moramo ustrezno prilagoditi. Iz umobol
nice moramo v mesto, v četrti, v vsakdanje življenje, 
čimbolj se moramo približati vsakodnevni stvarnosti 
in realnemu družbenemu tkivu. Centri za umsko 
zdravje so navadne hiše sredi drugih, so odprte 
vsem in brez birokratskih zapletov. Tudi v centrih je 
življenje podobno vsakdanjemu: v njem se ljudje 
shajajo, pogovarjajo, smejejo, jočejo, zdravijo, spijo, 
hranijo...«

Kot si nedavno poudaril na nekem zasedanju, je 
vaš cilj emancipacija pacienta in ne njegovo

zdravljenje oz. ozdravitev. Kakšen smisel dajete 
tema pojmoma? Nadalje: zakaj za človeka v deli
riju ali psihotični krizi ali depresiji naj ne bi bilo 
pomembno ozdraveti, ampak emancipirati se? 
Kako uresničujete to emancipacijo? »Če zavračamo 
pojem bolezni, je nujno, da zavračamo tudi klasični 
pojem ozdravitve. Kaj pomeni biti zdrav? Normalen? 
Toda norme so po svetu zelo različne: v nekaterih 
državah ZDA je namreč homoseksualnost še bole
zen, v drugih pa kriminal. Norost je stanje, v kate
rem človek ne more svobodno izbirati. Zato je naša 
prva dolžnost, da ga branimo pred negativnimi druž
benimi dinamikami, ki bi ga lahko uničile. Nekoč so 
psihično motenega človeka takoj izločili iz družbe, 
bil je izbrisan kot subjekt, kot nosilec pravic. Sedaj 
skušamo njegovo družbeno moč okrepiti, tako da 
mu damo na razpolago nove možnosti za drugačno 
doživljanje samega sebe in drugih. Rekla si, da si v 
prejšnjih člankih že podrobno opisala naše službe, 
zato ne bi ponovno našteval vseh dejavnosti psihiat
rične službe. V tem alternativnem dogajanju, v kate
ro je človek celovito vključen (z družino, delom, pro
stim časom, vsakdanjimi problemi, preteklostjo in 
prihodnostjo...), se stopnja trpljenja ublaži, slabo po
čutje postane manj dramatično in človeku omogoča 
reagiranje, da postane protagonist svojega življenja. 
To je emancipacija. Kot nihče pa seveda tudi mi 
nimamo čarobne palice. Psihoanalitični postopek 
traja povprečno pet let; upam, da nihče ne bo zahte
val od nas, da spremenimo življenjsko raven več 
tisoč ljudi v nekaj dneh. Vsekakor smo šele začeli s 
tem delom; še vedno moramo namreč posvečati naj
več energij odpravljanju negativnih posledic klasič
ne psihiatrije. Težnje po izločevanju in zapiranju 
»drugačnih« so še zelo zakoreninjene.

NADJA FILIPČIČ

me. Zelo zgovoren je primer dvojezič
nih izkaznic. Ko bi imeli zakon, bi v 
njem pisalo, da take izkaznice lahko 
izdajamo ali pa da jih ne smemo. Za
kona ni, mi dvojezične izkaznice sicer 
izdajamo na osnovi obstoječih določil, 
vendar zaradi nekaterih nejasnosti 
naletimo na težave, ki jih nato izko
riščajo nacionalistični krogi.

So narodnostni odnosi v občini v 
tem času napredovali ali nazadova
li?

Mislim, da so napredovali kljub te
žavam in zaprtostim. Ta napredek 
prihaja do izraza v nekaterih posegih 
na področju šolstva, v odnosih med 
športnimi in kulturnimi društvi, v od
nosih v rajonskih svetih. Kar zadeva 
pravice Slovencev, smo v teh letih 
naredili nekaj majhnih korakov, ki pa 
so pomembni, ker so normirani. Gre 
za dvojezični prapor naše občine, za 
dvojezični naziv občine v telefon
skem imeniku, v deželnem letopisu-

Skratka, kot Slovenec si vendar 
župan vseh. Ali boš tudi kot deželni 
svetovalec predstavnik vseh?

V občinskem svetu sem bil izvoljen 
za župana na osnovi političnega spo
razuma med različnimi strankami- 
Zato sem moral nujno ločiti politično 
funkcijo od upravne. Za deželne volit
ve se predstavljam kot kandidat SSk, 
moja prvenstvena naloga v deželnem 
svetu pa bo, da zastopam interese 
Slovencev, vseh Slovencev, ne glede 
na njihovo opredelitev.

Katere so temeljne točke progra
ma?

Poleg dejstva, da smo v program 
vključili vse točke našega zakonske
ga osnutka za globalno zaščito, ker 
bo to osrednja točka našega dela, bo 
treba v deželnem svetu delati na ne
katerih področjih, ki so za nas zelo 
pomembna in za katera je Dežela pri
stojna. Mislim predvsem na kulturo v 
vseh njenih aspektih, na šport, na 
prostorsko načrtovanje - gre pred
vsem za razvojni načrt za kraško ob
močje in za urbanistično zakonodajo' 
ki naj ščiti naše ozemlje. Nato so mil
no potrebni tudi posegi v gospodar
ske dejavnosti s posebnim poudar
kom na interesih naših gospodarstve
nikov, ki ne uživajo vseh ugodnost1 
zakona.

V teh dneh je v tvoji občini velik®
prireditev, prevsem otvoritev. Alij1 
gre pri tem za volilno propagand®' 
kot ti očita opozicija? k-

Povsem naravno je, da kandidat, k 
se predstavlja na volitvah, pokal- ' 
kaj je naredil. Iz tega razloga je v te 
času vrsta otvoritev in manifestneJ. 
ne samo v naši občini, pač pa po vS.t 
deželi. Sam rad priznavam drud1’ 
upraviteljem zasluge, ki jih imajo, 
sem se zato v znak priznanja z ves ^ 
Ijem udeležil nekaterih priredite^ 
drugih občinah. Zdi se mi povsem 
ravno, da sedaj pred volitvami t v 
naša uprava pokaže volilcem, kal 1, e 
dveh letih in pol naredila. Odločj ^.
opozicije, da se prireditev ne u^e. 
ne morem ocenjevati drugače, k°l .[e, 
gre za omalovaževanje pomena pr a 
ditev samih in truda, ki ga je Ob 

torej ne samo župan, ampak
i t ft Ir ■* r- k\ A i r-i c 1 7 Tl Sobčinski odbor, občinski svet m — (e 

da občinski uslužbenci — vložila 
pomembne dosežke, ki koristil0 
ključno prebivalstvu. Volitve d. ge- 
nec junija minile, poslopja, ki P ^ 
daj odpiramo, pa bodo ostala n 
polaga vsemu prebivalstvu. _ .

Razgovor zaPi?®n
vojmirtavc^

Popravek ^
Iz potrebe po sintezi smo v pr®l je- 

dneh predstavili kot Pro^et^r^aZiv ie 
mokracijo listo, katere uradni
Proletarska demokracija-Giba J
Trst-Neodvisni.

djetj®
• Konzorcijsko prevozno P® j0l- 
ACT obvešča, da bo z zaključi^ letih,

‘ ’ ’ “ ” eni i
lija

septembra, vendar ne b° Pfgj pr 
večjih sprememb na avtobusn

aV'skega leta, tako kot v Prete ■ re(j - 
stopil v veljavo poletni voz .• jo 1?.' 
tobusov. Trajal bo od 14- lu p0vzro£l



PRIMORSKI DNEVNIK — 10. junija 1988 tržaški dnevnik □ stran 7
Volilna kampanja postaja vse bolj zanimiva Na zasedanju vepentabrskega občinskega sveta

KD hoče na vsak način postati 
prva stranka v naši pokrajini

V središču pozornosti 
vandalska mazaška akcija

Krščanska demokracija hoče tudi na 
upravnih volitvah spet postati stranka 
relativne večine v krajevnem merilu 
in v tem svoj st vu zahtevati zase žu
pansko mesto v tržaški občini. To je 
na včerajšnji predstavitvi programov 
in kandidatov tržaške KD brez dlak na 
jeziku podčrtal pokrajinski tajnik Ser- 
gio Tripani, isto misel pa so ponovili 
deželni odbornik Rinaldi, predsednik 
Pokrajine Locchi in nosilec liste za 
deželne volitve Richetti, ki je kandi
dat številka ena za župansko mesto.

De Mitova stranka se tudi pri nas 
ambiciozno predstavlja kot "stranka 
bodočnosti", o čemer zgovorno priča 
njen obsežni in daljnoročni program, 
ki pa ne obravnava bodočih upravnih 
zavezništev na Občini in Pokrajini, 
kot tudi ne odnosov z LpT in s socia
listi. KD je bila po upravnih volitvah 
leta 1982 nekaj časa na tržaški Občini 
in Pokrajini v opoziciji, sedaj pa očit
no noče "ponoviti starih napak". 
Stranka posveča sicer precejšnjo po
zornost programom, še večjo pa svo
jim vodilnim kandidatom. Personalizi- 
rana kampanja je sicer značilnost te 
volilne kampanje, kar velja vsaj za ne
katere stranke in posebno za kandida
te, ki imajo očitno dovolj denarja za 
take pobude.

Volilna kampanja na Tržaškem po
staja iz dneva v dan bolj zanimiva in 
živahna. Strankarski aparati delajo že 
s polno paro, v naslednjih dneh pa se 
bodo tudi v našem mestu vrstili po
membni in znani vsedržavni predstav
niki in voditelji političnih sil. Jutri bo 
tako gost tržaške federacije KPI posl. 
Giorgio Napolitano, član strankinega 
tajništva in odgovorni za zunanjepoli
tična vprašanja. Napolitano bo govoril 
na jutrišnjem shodu KPI na Goldonije- 
yem trgu, pred njim pa bodo govorili 
še Ugo Poli, Maurizio Pessato in Ana
marija Kalc, ki je z Ravlom Kodričem 
glavna slovenska kandidatka na ko

munistični listi za tržaško občino. Vo
lilno zborovanje KPI se bo začelo ob 
19. uri. KPI prireja danes popoldne ob 
17.30 v hotelu Excelsior tudi javno 
srečanje o vprašanju spolnega nasilja 
in zakonskih predlogov, ki so v tem 
času predmet parlamentarnega sooča
nja. Na okrogli mizi bosta med dru
gim sodelovala sen. Nereo Battello in 
sociolog Darko Bratina. Sinoči pa je 
bilo v Športno-kulturnem centru v 
Zgoniku javno zborovanje občinske 
sekcije KPI J. Pegan, na katerem je 
govoril tudi slovenski nosilec deželne 
kandidatne liste KPI Miloš Budin.

Deželno tajništvo Slovenske skup
nosti pa bo danes na tiskovni konfe

renci predstavilo strankine programe 
in kandidate za deželne volitve ter za 
volitve v tržaški pokrajinski in občin
ski svet ter v krajevne sosvete. Uvod
no poročilo bosta podala pokrajinski 
tajnik Zorko Harej in deželni tajnik 
Ivo Jevnikar. Prisotni bodo seveda 
glavni kandidati SSk. Srečanje s pred
stavniki javnih občil bo ob 11. uri na 
strankinem sedežu v Ul. Machiavelli.

Svoje kandidate in programe je 
medtem včeraj predstavilo Furlansko 
gibanje, ki letos prvič sodeluje tudi na 
občinskih volitvah v Trstu. To giba
nje, ki se zavzema za ločeno avtono
mijo Trsta in Furlanije, očitno računa 
na glasove Furlanov, ki živijo na Tr
žaškem.

Na torkovem zasedanju repentabrske- 
ga občinskega sveta je bila v središču 
pozornosti vandalska mazaška akcija šo
vinističnih prenapetežev, ki so pred do
brim tednom pomazali s črno barvo vse 
slovenske napise na vaških tablah in 
smerokazih ter oskrunili naravni spome
nik žrtvam fašizma na Colu. Župan Pavel 
Colja je poročal, da je osebno izročil 
vladnemu komisarju, prefektu De Felice- 
ju, protestno noto ob takem provokator- 
skem početju zakrinkanih kalilcev miru 
in sožitja med tu živečima narodnostni
ma skupnostima. Slovensko prebivalstvo 
je vedno imelo lojalen odnos do držav
nih inštitucij in zato pričakuje, da bodo 
pristojni organi storili vse, da izsledijo

Preteklo sredo v Boljuncu

Predstavitev slovenskih kandidatov PSI
V Kulturnem domu France Prešeren v Boljuncu je bila v 

sredo zvečer skupščina socialistov dolinske občine, na kate
ri so predstavili slovenske kandidate na listah Craxijeve 
stranke ter izkoristili priložnost za javno srečanje s pod
predsednikom deželne vlade Carbonejem. Uvodno poročilo 
je imel podžupan in kandidat za deželno skupščino Marino 
Pečenik, ki je med drugim obnovil nasprotovanje slovenske 
komponente v PSI lanskemu volilnemu sporazumu z Listo 
za Trst, istočasno pa je izrekel priznanje stranki za dosled
no politiko, posebno na deželni in vsedržavni ravni, za uza
konitev pravic Slovencev. Na zborovanju je prišlo jasno do 
izraza, da je po mnenju socialistov KD v prvi osebi kriva in 
odgovorna, da Slovenci v Italiji več kot štirideset let po 
končani vojni še čakamo na zaščitni zakon. Pečenik je na
stopil proti razpršitvi slovenskih glasov in polemiziral s 
»tistimi silami in osebami, ki hočejo biti za vsako ceno 
protagonisti naših dogajanj, pri čemer samo izkoriščajo 
emotivnost volilcev«. Na zatožni klopi je bila tudi sredina 
oddaja Radia Opčine, ki je »obrekovalna, lažniva in žaljiva« 
za PSI, katera sicer ne odklanja demokratičnega soočanja, 
je pa odločno proti »podlim in nizkim udarcem in izkrivlja

nju resnice tudi s strani ljudi, ki so med dolinskimi občani 
v vsakem smislu dobro poznani«.

Na vrsti je bila nato predstavitev slovenskih kandidatov 
na listah PSI. Slovenska komponenta se prvenstveno zavze
ma za potrditev Marčela Čoka v pokrajinski svet in za 
izvolitev Vojka Kocmana v tržaško občinsko skupščino, pri
zadevala pa si bo tudi za uveljavitev Nede Lah in Rosane 
Petaros.

Boljunsko srečanje je zaključil nosilec deželne liste Gi- 
anfranco Carbone, ki je podčrtal, da hoče biti tudi do slo
venskih socialistov glede manjšinskega vprašanja »jasen in 
odkritosrčen, brez slepomišenj, ki so ga vajeni nekateri, ki 
v Trstu govorijo eno, v okolici, med Slovenci, pa zagovarja
jo nasprotno«. Carbone je kritično ocenil manjšinsko politi
ko KPI in posebno SSk, »ki se posebno na deželni ravni 
pasivno podreja volji in politiki KD«, in je še enkrat podčr
tal, da si bo PSI tudi v bodoče »trezno in z realizmom 
prizadevala za odobritev pravičnega zaščitnega zakona«. 
Podobno srečanje je bilo sinoči na Opčinah v priredbi sek
cij PSI za Zahodni in Vzhodni Kras ter občin Zgonik in 
Repentabor.

V okviru tradicionalnih Junijskih večerov v Dolini
Literarno doživetje z Jesihom 
Košuto, Fritzem in Partljičem

Drevi koncert kriškega 
dekliškega zbora Vesna

Udeleženci sredinega literarnega 
yečera, ki ga je v okviru Junijskih ve
čerov priredilo KD Valentin Vodnik v 
dostilni Pri studencu v Dolini, so se 
napojili s slovensko poezijo. Kot bis- 
tra studenčnica je prižuborela iz rim 
Pesnikov Miroslava Košute, Milana 
•Jesiha, Ervina Fritza in iz humoresk 
Toneta Partljiča; s svojo svežino je vz
dramila prisotne in jim približala le- 
P°te slovenske umetniške besede.

Štiri slovenske ustvarjalce je pred- 
stavil domačin, pesnik Marij Čuk. V 
svojem uvodu, ki je po mnenju Toneta 
Partljiča vreden objave v celoti, je na- 
i kako Košuta, Jesih, Fritz in Par- 
ajič oblikujejo razprostrano slovensko 
ustvarjalno mavrico: »Miroslav Košu- 
,a jo oblikuje z mediteranskim navdi
hom, v katerem dobimo vse polno 
Hraškega ruja in drnjulov, mestnega 
osialta in stolpnic, človeške razdvoje- 
7?sfi in stiske, ostrih robov in bodic; 
/man Jesih z artizmom besede, s ten- 
_0cutnostjo pesnika, ki v besedi in 
leni izpovedni moči išče smisel svo- 

of?a bivanja, ne da bi pri tem prezrl 
ojektivno usodo tiste usode, ki ga je 

t^ostavna v naš konec in ne drugam; 
izVln Fritz s satiro in poezijo, ki raste 
^ obupa in upornosti obenem, zgro- 
jjjh nad vsakdanjimi deviantnimi po- 
žiVhostmi, sarkastični kronist časa in 
tlenja, ki se vozlja z njegovimi in- 
^mnimi nitmi,- Tone Partljič, ki se v 
(j^Jhubki in prozi skuša skozi humor 
rpjjhpoti do pisateljske in objektivne 
njenice' ki hoče živeti svobodno kot 
haš°Vi junaki, v stalnem soočanju z 
vin° polpreteklo in današnjo zgodo- 
fQv°' ki skozi dramsko metaforo na- 
aj ‘n odločno gleda tej zgodovi-

°s^n; Čuk je v uvodu podčrtal 
K-D r° značHnost sredinih gostov 

ni komunikativ-n°st 77. voam- 
hastn-L le tucli prišla do izraza v 
šuta Pth vseh štirih ustvarjalcev. Ko- 
noVihe Postregel občinstvu z nizom 
je 0 Pesmi, liričnih in satiričnih. Pel 
»krat kornnu in travi, o domu, ki je 
ribičih ' Q d°ig samo hip«, o kriških 
°Paža ° jutrišnjem dnevu, v katerem 
Hm ho Povsod »zadrgnjena s tu-

f^esediščem«.
k on Jesih je »prinesel« v Dolino 

eden od njegovih junakov —

svoj pesniški obraz. Ustvarjalec, ki 
spada med največje slovenske preva
jalce (prevaja Shakespeareja in ruske 
književnike), je v diamantno izbruše- 
nih verzih novih sonetov razgrnil svoj 
pogled na človeka, njegovo življenje 
in njegovo bistvo. Ervin Fritz je napo
vedal, da pesmi, ki jih je izbral za 
dolinski večer, ne bodo ostre. Bile pa 
so vsekakor satirične, kot na primer 
Pesem o komandantovem kanarčku, v 
kateri se komandant ne zmeni, če mu 
oficirji zapeljejo ženo in hčer, a pošlje 
pred eksekucijski vod vojaka, ki se 
znese nad njegovim kanarčkom.

Tone Partljič je prebral Balado o 
kozi, humoresko, ki je izzvala med 
poslušalci obilo smeha. Tudi odlomek 
iz pripovedi o otroških letih, o tem, 
kako se je »zgledoval« po Jurčičevem 
Domnu, je bil sila odziven in je na lep 
način sklenil prijeten in doživet ve
čer.

Po razstavi izdelkov mladinskega ex 
tempore v Galeriji Torkla in po lite
rarnem srečanju, se Junijski večeri 
nadaljujejo s tremi koncerti.

Prvi gost KD Valentin Vodnik je de
kliški pevski zbor Vesna iz Križa. Po 
sinočnjem zaključnem koncertu v Kri
žu bodo dekleta drevi ob 21. uri pela v 
dolinski cerkvici sv. Martina. Zbor

Od sinoči v TK Galeriji

Razstava Umetnost v obleki

V Galeriji Tržaške knjigarne je od včeraj odprta razstava z naslovom Umet
nost v obleki, na kateri razstavljajo svoja umetniška oblačila Zagrebčanka Branka 
Donasy in Tržačanki Magda Starc-Tavčar in Marija Vidau. O treh umetnicah je 
spregovorila Laura Safret. Obenem so na včerajšnjem odprtju predstavili tudi 
slovensko revijo Arsvivendi, trimesečnik za modo, design, kulturo in umetnost.

, Kazi
Eksplozija v Ul. Baiamonti: krivcev ni

^°kazov n^°i soclišče je včeraj oprostilo zaradi pomanjkanja 
šesti™" i1^0. ^mmo Kariž, ki je bila obtožena, da je 

x?.*ainont; , ,et* iz malomarnosti zakrivila tragedijo v Ulici 
iT*nca FakV ",at;.eri 50 umrle tri osebe: Anna Rusignach vd. 
stUtio ranjen Ji rlnca in iJietro Comunale. Šest oseb je bilo 
laHovalpV v,1-, vdenem je v nesreči izginil neznano kam še 

Izveden r156 GiusePPe Visentini. 
cf11)11 Kanj1 S° sPrva trdili, da je do nesreče prišlo v stano- 
ev* in da ioVe' da ni zamenjala obrabljene plinske

J e zato ujahala metan. Iskra iz stikala naj bi v

ozračju, nasičenim s plinom,povzročila eksplozijo. Na sodiš
ču pa je prišlo na dan, da to ne bi bilo mogoče, tudi če bi 
plinska pipa bila odprta več ur. Tehnični izvedenci so celo 
postavili domnevo, ki je na žalost povsem verjetna, da je za 
tragedijo krivo podjetje Acega. Plinske cevi v Ul. Baiamon
ti so namreč bile že precej obrabljene, podjetje Acega pa ni 
napeljalo novih, ko je plin zamenjalo s cenejšim metanom.

Celo odvetniki, ki so zastopali civilne stranke, so zahte
vali, naj obtoženko oprostijo. Po njihovem mnenju je treba 
krivca iskati drugje.

Vesna je bil ustanovljen leta 1975. Ce
lih devet let ga je vodila Pia Cah Šir
ca, leta 1984 pa je ga je prevzel seda
nji zborovodja Bogdan Kralj. Poleg 
rednega sodelovanja na revijah Pri
morska poje in Pesem ne pozna meja 
je zbor imel številne nastope tako 
doma kot v Sloveniji. Pred dvema le
toma se je udeležil revije Corovivo v 
Vidmu, kjer je bil uvrščen v najvišjo 
kategorijo. Leto kasneje je prejel sre
brno plaketo na zveznem tekmovanju 
mladinskih pevskih zborov v Celju, 
lanskega decembra pa se je uspešno 
udeležil tekmovanja v Vittoriu Vene
tu. Večkrat je snemal za Radio Trst A 
in za Radio Koper.

Glasbeni del Junijskih večerov se 
bo nadaljeval s koncertoma pevskega 
zbora Mladinskega centra Claret iz 
Trsta in MePZ Milan Pertot iz Barko- 
velj. Koncerta bosta na vrsti čez teden 
dni, 17. junija, in pa v petek, 24. junija, 
prav tako v cerkvici sv. Martina, (dam)

Tudi tržaški 
karabinjerji so 

včeraj praznovali
Na prostornem dvorišču vojašnice 

na Ulici delLlstria je bila včeraj do
poldne slovesnost ob 174-letnici us
tanovitve korpusa karabinjerjev. Na 
rdečo preprogo, ki so jo ob tej pri
ložnosti razprostrli od vhodnih vrat 
do lesenega odra, zgrajenega za to 
priložnost, so stopili prefekt de Feli- 
ce, škof Bellomi, župani občin v tr
žaški pokrajini, predstavniki verskih 
skupnosti, parlamentarci, predstav
niki konzulatov in političnih sil. 
Slavju so prisostvovali tudi učenci 
nekaterih tržaških osnovnih šol.

Pred postrojenimi vrstami karabi
njerjev je major Ladislao naštel od
likovanja, ki jih je letos prejel nji
hov korpus in kot prvo omenil pri
znanje za pomoč prizadetemu prebi
valstvu v Valtellini. Povedal je tudi, 
da je od lanskega junija do danes 
umrlo pri opravljanju svoje dolžnos
ti 25 karabinjerjev, 2.522 pa jih je 
bilo ranjenih.

Četa je nato izkazala vojaško čast 
generalu Caccamu, poveljniku tr
žaških karabinjerjev, nato pa je na 
govorniški oder stopil podpolkovnik 
Toscano. Po branju čestitk, ki so jih 
karabinjerjem poslali državni pred
stavniki, med njimi tudi predsednik 
Cossiga, je podpolkovnik obudil 
spomin na najpomembnejše akcije 
karabinjerjev: v zapor so spravili 
422 oseb, zaplenili ukradeno blago v 
vrednosti 2,5 milijarde lir, zasegli 
okrog 6 kg težkih mamil ter aretira
li 63 razpečevalcev.

krivce in da se podobni izbruhi več ne 
ponovijo. Prefekt je zagotovil svoj odlo
čen poseg v prizadevanjih, da se poostri 
nadzorstvo sil javne varnosti na terenu, 
kot preventivni ukrep pred morebitnimi 
novimi izzivi. Repentabrski občinski svet 
je ogorčeno obsodil mazaško akcijo in 
podprl predlog odbora, da zaenkrat ne 
očisti napisov in razobesi ob spomeniku 
oziroma na pokrajinski cesti na Colu ve
lik transparent, ki bo mimoidoče sezna
njal z neljubim dogodkom, na njem pa 
bo napis: »Komu koristi nestrpnost?«

Župan Colja in podžupan Križman sta 
poročala o poteku upravnega delovanja. 
Dokončno je bilo potrjeno, da se občin
ski organik poveča za eno uradniško 
mesto in v doglednem času bodo objavili 
zadevni razpis. Po neuradnih zagotovilih 
kaže, da bo tudi Sklad za Trst prispeval 
nekaj sredstev za obnovitev obzidja na 
Tabru. V polnem teku so številna javna 
dela: dokončno so uredili park na Mou- 
zarju nad telovadnico v Repnu, začeli so 
s čiščenjem nekaterih cest, v domu Albi
na Bubniča poteka popravilo strehe in 
ureditev ambulante, v šolskem poslopju 
bodo popravili streho, pod in odpravili 
arhitektonske pregrade za dohod invali
dov. Ojačili pa bodo tudi cestno omrežje

Pred novo stavbo ob 11. uri

Jutri uradna predaja 
sedeža nabrežinskega 
zdravstvenega okraja

Jutri, 11. t. m., bodo ob 11. uri 
predstavniki Občine Devin-Nabre- 
žina uradno predali tržaški Krajevni 
zdravstveni ustanovi stavbo, kjer bo 
sedež zdravstvenega okraja v Nab
režini. Slovesnost bo pred novo 
stavbo, udeležila pa se je bosta tudi 
župan Brezigar in predsednik tržaš
ke KZE Bevilacgua, medtem ko bo 
nabrežinska godba na pihala izved
la krajši koncert.

V novem dvonadstropnem poslop
ju, kjer je poleg urada kar 12 ambu
lant, bodo delovale vse službe, ki so 
imele doslej sedež na nabrežinskem 
trgu. Takoj po odprtju bo v novem 
sedežu steklo delo splošne ambu
lante ter otroške in družinske po
svetovalnice, zdravstveni okraj pa 
bo dokončno urejen v naslednji fazi 
in bo prvi delujoči okraj v tržaški 
pokrajini.

Pri gradnji stavbe so bile upošte
vane vse norme za odpravo arhitek
tonskih pregrad, investicija za njen 
nakup pa je presegla 400 milijonov 
lir, ki jih je Občina krila s prodajo 
stare stavbe in z deželnim prispev
kom.

električne razsvetljave. Na osnovi geo
loške študije bodo uredili odlagališče za 
trdi odpadni material, ko pa bo luknja 
zasuta, bodo navozili zemljo in posadili 
drevje, tako da bodo ovrednotili okolje. 
Tredicionalna občinska razstava vin bo 
9. in 10. julija in prijavjenih je bilo veli
ko število vzorcev, predvsem terana in 
tudi belega vina. Tudi letos si je odbor 
zagotovil sredstva, da omogoči kar dvoj
no letovanje starejšim občanom. 27. t. m. 
se bo 12 starostnikov podalo na dvote
denske počitnice v hribe, avgusta pa pri
de na vrsto morje.

Dnevni red je bil dokaj bogat, vendar 
je vseboval predvsem formalne sklepe 
upravenga značaja. Po ratifikaciji skle
pov odbora, je bil soglasno odobren ob
račun za finančno leto 1987, imenovali so 
revizorje računov in predstavnike v 
okrajni šolski svet. Občinski svet je tudi 
izrazil ugodno mnenje o tem, da gozdar
ska služba pripravi načrt za temeljito čiš
čenje borovega gozdiča Rupce. Končno 
je občinski svet soglasno izglasoval 
sklep, da se retroaktivno, in sicer od 1. 
januarja 1986 dalje uslužbencem prizna 
posebna doklada za dvojezično poslova
nje, kot to predvideva 60. člen delovne 
pogodbe. (B. S.)

Pred enim letom nas je zapustil naš 
dragi

Angel Milič

Z ljubeznijo se ga spominjajo
SVOJCI

Salež, 10. junija 1988
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V društvu bo živahno še jutri in v soboto

Z dvema prireditvama zaključili 
letošnjo sezono v društvu Grbec
Škedenjsko kulturno društvo je za

ključilo letošnjo sezono z dvema us
pelima prireditvama in se poslovilo 
od svojih članov in prijateljev v vese
lem in prijateljskem vzdušju.

V soboto, 28. maja, so Škedenjci na 
svoj članski večer povabili gledališko 
skupino SKD Tabor z Opčin, ki je na
stopila z narečno enodejanko Draga 
Gorupa Deštin. Tudi tokrat so igralci 
z Opčin Ljuba Košuta, Viktor Sosič in 
Drago Gorup razvedrili škedenjsko 
publiko s svojim hudomušnim nasto
pom.

Goste je pozdravila predsednica 
društva Devana Černič, ki se je v 
imenu odbora in pevk zahvalila 
vsem, ki so društvenemu dogajanju 
zvesto sledili skozi vso sezono. Nato 
je ob pregledu opravljenega dela po
vedala, da je društvo letos pripravilo 
19 prireditev, med katerimi je omeni
la naslednje: celovečerni koncert žen
skega pevskega zbora I. Grbec, ki ga 
vodi Boža Hrvatič, predavanje biolo
ginje Damjane Ote, srečanje z okci- 
tansko kulturo, koncert nabožnih pes
mi v dobrodelne namene, razstavo 
ženskih ročnih del ob 8. marcu, raz

stavo oblikovanih krušnih loparjev 
Bogomile Doljak in premiero zadnje
ga Ulma Aljoše Žerjala Vietnam, mon 
amour.

Letošnjo sezono, ki se je začela 17. 
oktobra s koncertom MePZ Milan Per- 
tot iz Barkovelj, je prejšnjo soboto za
ključil recital z naslovom Spomin na 
bodočnost Mladinske skupine Pinko 
Tomažič, ki je bila prvič gost škedenj- 
skega društva. Članom skupine in pe
vovodji Pii Cah je izrekla dobrodošli
co predstavnica društva Melita Valli, 
ki je v imenu društva podpisala štafe
to miru...

V društvu pa bo vse živahno še pri
hodnje dni, saj v njem že pridno vadi
jo otroci, ki obiskujejo otroški vrtec in 
osnovno šolo v Skednju. Pripravljajo 
namreč zaključno šolsko prireditev, ki 
bo jutri ob 20. uri v društveni dvorani. 
Tej prireditvi bo v soboto, 28. junija, 
sledila še zaključna prireditev gojen
cev škedenjske podružnice šole Glas
bene matice, ki se učijo klavirja in 
violine v razredih profesoric Ivane Li- 
poglavšek in Aleksandre Pertot.

(M. V.)

koncerti
Verdi
Ciklus simfonične komorne glasbe
Nocoj ob 20.30 bo na sporedu koncert 

orkestra in zbora Oberland Biihne pod 
vodstvom RUDOLFA MAIER-KLEEB- 
LATTA. Jutri ob 20.30 bo koncert orkes
tra in zbora v katedrali sv. Justa. Na spo
redu bodo Mozartove skladbe.

V soboto ob 18. uri nastop znanega pi
anista Micheleja CAMPANELLE, ki bo 
izvajal izključno Mozartove skladbe. 
Vstopnice so na razpolago pri blagajni 
gledališča.

V ponedeljek, 13. t. m., bo v mali 
dvorani gledališča Verdi koncert za 
klavir, štiriročno ga izvajata Valter AT- 
T AN ASI in Lucia BOLOGNESE. Na pro
gramu Satiejeve, Debussyjeve, Ravelove 
in Novakove skladbe.

II Pošto delle Fragole
V ponedeljek, 13. t. m., ob 20.30 v baru 

"II Pošto delle Fragole" v parku bivše 
umobolnice pri Sv. Ivanu koncert skupi
ne Fabio Mini Ouartetto.

Jutri, 11. t. m., ob 20.30 bo v cerkvi sv. 
Andreja in Rite (Ul. Locchi 22) koncert 
orglarja Marca PUCILLIJA. Izvajal bo 
Bachove, Franckove in Hindemithove 
skladbe. Vstop prost.

razstave
V TK Galeriji je odprta razstava z na

slovom UMETNOST V OBLEKI Branke 
Donassy, Magde Starc-Tavčar in Marije 
Vidau.

V Kraški galeriji razstavljajo do 15. 
junija F. DEGRASSI, R. DE MATTIA, M. 
ISRAEL, N. LAURENI in E. ŽERJAL.

V Galeriji Studio PHI (Ul. S. Michele 
8/1) bo do 19. junija na ogled fotografska 
razstava GAETANA ZANNIBONIJA.

V Ljudski knjižnici (Ul. Teatro Roma
no 7) bodo 11. junija ob 17.30 odprli fo
tografsko razstavo Fabia Balbija z naslo
vom "Sahara N'Ajjer".

V galeriji Cartesius (Ul. Marconi 16) 
bo do 16. t. m. odprta razstava likovnikov 
HELGE CMELKE in ROBERTA SVO
BODE.

V Galeriji Studio Tommaseo (Ul. del 
Monte 2/1) je do 14. t. m. odprta razstava 
likovnikov RENATA ALPEGIANIJA in 
LUIGIJA ANTINUCCIJA.

Osnovna šola na Proseku vabi na 
ogled razstave risb in ročnih del. Razsta
va bo oprta v nedeljo, 12. t. m., od 10. do 
19. ure in v ponedeljek, 13. t. m., od 8. do
12. ure.

Učiteljišče A. M. Slomšek s priklju
čeno vzgojiteljsko šolo vabi na ogled 
razstave risb in ročnih del. Razstava bo 
odprta v nedeljo, 12. t. m., ob 10. do 19. 
ure ter v ponedeljek, 13. t. m., od 8. do
13. ure.

Učenci osnovne šole Sesljan-Devin
vabijo na ogled razstave ročnih in likov
nih izdelkov, ki bo v šolskih prostorih 
jutri, 11. 6., od 16. do 19. ure in v nedeljo, 
12. 6., od 10. do 13. ure.

V umetnostnem studiu N. Bassanese 
(Trg Giotti 8, I. nadstr.) bo do 15. julija 
na ogled razstava JASPER JOHNS: LET
NI ČASI.

čestitke
V sredo sta praznovala 25 let poroke 

LILI in ANGEL KANTE. Še na mnoga 
skupna srečna leta jima želita sinova.

9. junija sta praznovala 25-letnico 
poroke NIVES in CLAUDIO GERDOL. 
Vse najboljše jima želita sinova Mau- 
rizio in Roberto.

/ “ "N
velika izbira avtoradiov 
najboljših znamk
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kino
ARISTON - 17.00, 22.15 Vorrei che tu 

fossi qui, r. David Leland, i. Emily 
Lloyd, Tom Bell.

EXCELSIOR I - 18.00, 22.00 AlTimprov- 
viso uno sconosciuto, i. Diane Lane,
□ 0.

EXCELSIOR II - 18.15, 21.45 11 pranzo di 
Babette, dram., Danska 1987, r. G. 
Axel, i. S. Audran, B. Federspiel.

NAZIONALE IV - 16.30, 22.00 Siesta, 
dram., ZDA 1988; i. E. Barkini, I. Ros- 
sellini.

NAZIONALE I - 16.30, 18.15, 22.15 Tutto 
guella notte, kom., ZDA; r. Ch. Colum- 
bus; i. E. Shue, K. Coogan, ob 20.15 
penos nogometne tekme Italija-Nem- 
čija.

NAZIONALE II 15.00, 22.15 Strike com- 
mando, i. Reb Brown.

PENICE - 18.30, 22.15 La regina della 
notte, □□

GRATTACIELO - 16.30, 22.15 Ceneren- 
tola, ris., prod. Walt Disney.

MIGNON - 16.30, 22.15 Top Gun, akc., 
ZDA 1986, 110'; r. T. Scott; i. T. Cruise, 
K. McGills.

EDEN - 16.00, 20.00 La vicina di časa, 
porn.,

NAZIONALE III - 16.30, 22.15 Un desi- 
derio bestiale, porn., □□

VITTORIO VENETO - 17.00, 22.10 Em- 
manuelle 5, r. Walerian Borowczyk, i. 
Monigue Gabrielle,

CAPITOL - 16.15, 21.45 L’ultimo impe- 
ratore, dram., It./ZDA 1987, 203'; r. B. 
Bertolucci; i. J. Lone, J. Chen. 

LUMIERE FICE - 18.30, 22.00 Uragano 
Who, glasbeni.

ALCIONE - 16.00, 22.10 Pericolosamen- 
te insieme, dram., ZDA 1986, r. Ivan 
Reitman, i. Debra Wriger, Robert Red- 
ford.

RADIO - 15.30, 21.30 II principe d’oro,
porn., □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

šolske vesti
Otroški vrtec in osnovna šola I. Gr

bec v Škednju vabita na zaključno šol
sko prireditev, ki bo danes, 10. t. m., ob 
20. uri v dvorani KD I. Grbec, Škedenj- 
ska ul. 124.

Nižja srednja šola I. Gruden vabi na 
zaključno šolsko prireditev, ki bo v ob
činski telovadnici v Nabrežini jutri, 11. 
junija, ob 18.30.

Učenci osnovne šole F. Milčinski va
bijo na zaključno šolsko prireditev, ki bo 
v šolskih prostorih jutri, 11. 6., ob 18. uri.

Srednja šola F. Erjavec sporoča, da bo 
zaključna šolska prireditev jutri, 11. juni
ja, ob 20. uri v Kulturnem domu na Pro
seku.

Učenci osnovne šole J. Srebrnič iz 
Gabrovca vabijo na zaključno šolsko 
prireditev, ki bo na šoli jutri, 11. t. m., ob 
17. uri. Ogled razstave ročnih del bo tudi 
v nedeljo, 12. t. m., od 9. do 12.30.

Osnovnošolci s Peska vabijo starše in 
vaščane na prikaz diapozitivov ob petju 
in recitacijah, ki bo v ponedeljek, 13. ju
nija, ob 14. uri v šolskih prostorih. Isto
časno bo v šoli razstava risb in ročnih 
izdelkov.

Učenci in učitelji osnovne šole K. Ši
rok vabijo na zaključno šolsko priredi
tev, ki bo po maši v ponedeljek, 13. juni
ja, ob 10.30 v šolskih prostorih. Obenem 
vabijo na ogled razstave likovnih in roč
nih izdelkov, ki so jih pripravili otroci, 
ki so obiskovali podaljšani pouk.

Sindikat slovenske šole sporoča, da je 
do 20. junija odprt rok za vključitev no
vih prosilcev v posebni seznam študen
tov na skrbništvu za poučevanje na slo
venskih šolah. Sedanje lestvice posebne
ga seznama ostanejo v veljavi tudi za 
prihodnje šolsko leto - kot ostale pokra
jinske lestvice suplentov (min. okr. 64 od 
4. 3. 88) - zato tistim, ki so že vljučeni 
vanje, ni treba na novo vlagati prošnje. 
Informacije dobite na sedežu SSŠ, Ul. 
Carducci 8/11.

NARODNA IN ŠTUDIJSKA KNJIŽNICA 
V TRSTU

vabi na predavanje IVA FRANGEŠA

ČLANA JUGOSLOVANSKE AKADEMIJE ZNANOSTI IN UMETNOSTI

LET TERA TURA E VITA
Pregled hrvaške književnosti

Trst - konferenčna dvorana Trgovinske zbornice, Ul. S. Nicolo 5
danes, 10. junija, ob 18. uri

Predavanje bo v italijanskem jeziku.

SPDT vabi na

/Sp„n 17. srečanje obmejnih planinskih društev 
FJK, Slovenije in Koroške

ki bo v nedeljo, 12. t. m., v Mačkoljah.
SPORED: ob 9.30 iz Boljtmca pohod po Dolini Glinščice do Mačkolj, ob 14. 
uri kulturni program in priložnostni govori, sledi ples.

CASSA KUltAUE ICO ARTIGIANA • ORIONA 

HltAMILHICA IN POSOJILNICA - ORČIMIC

KD F. PREŠEREN - BOLJUNEC vabi na

zaključni nastop Plesne šole KD F. Prešeren 
s standardnimi in latinskoameriškimi plesi

Danes, 10. t. m., ob 20. uri v gledališču F. Prešeren v Boljuncu

Slovenski taborniki v Italiji RMV 
Trst-Gorica

vabijo člane na
DVODNEVNI TABOR

11. in 12. junija na Dolgi kroni.
Zbirališče jutri ob 16. uri pri 

občinski telovadnici v Dolini.
Vabljeni!

razne prireditve
Slovenski dijaški dom S. Kosovel pri

redi danes, 10. 6., ob 19.30 v Dijaškem 
domu, Ul. Ginnastica 72, ZAKLJUČNI 
VEČER ob koncu šolskega leta. Na spo
redu nastopi osnovnošolskih gojencev, 
dijakinje učiteljišča A. M. Slomšek Ta
mare Stanese ter učencev italijanske 
osnovne šole D. Alighieri iz Izole. Gojen
ke doma bodo pripravile razstavo idrij
skih čipk in prikazale klekljanje. Sledila 
bo družabnost. Vabljeni starši in prijate
lji!

KD Valentin Vodnik - 1878/1988 pri
redi 7. JUNIJSKE VEČERE v Dolini do 
24. junija. KONCERTI - cerkvica sv. 
Martina: danes, 10. junija - DPZ Vesna iz 
Križa; v petek, 17. junija - Zbora Mladin
skega centra Claret iz Trsta; v petek, 24. 
junija - MePZ Milan Pertot iz Barkovelj. 
Začetek posameznih prireditev ob 21. 
uri. Vabljeni!

KD Rovte-Kolonkovec priredi 7. 
PRAZNIK VINA, razdeljen na dva odse
ka: 1. NAJBOLJŠE VINO in 2. SPOZ
NAŠ SVOJE VINO. Danes, 10. I. m., ob
19.30 v Ul. Monte Sernio 27 bo komisija, 
ki jo sestavljajo vinogradniki iz Podlo- 
njerja, izbrala najboljše vino. Predvidene 
nagrade, pokali in plakete. V nedeljo, 12. 
t. m., ob 17. uri se prične že stara zabava 
SPOZNAŠ SVOJE VINO. Ob 19. uri sle
dijo nagrajevanje, družabnost, glasba in 
večerja.

Magnet organizira v nedeljo, 12. 6., ob
20.30 v gledališču S. Maria Maggiore - 
Ul. Collegio 6 (nad rimskim amfiteatrom) 
jazz koncert skupine FABIO MINI GRO
UP.

Concentus organi v sodelovanju z de
želnim sedežem RAI v Trstu in FINCAT 
vabi na KONCERT ORGANISTA HU
BERTA BERGANTA v nedeljo, 12. juni
ja, ob 20.30 v cerkvi sv. Mohorja in For- 
tunata v Rojanu. Vstop prost!

KD F. Venturini - Domjo priredi 11., 
12. in 13. junija ŠAGRO NA KRMENKI. 
Jutri, 11. t, m., ob 16. uri odprtje kioskov, 
od 20. do 24. ure ples. V nedeljo, 12. t. m., 
ob 10. uri odprtje kioskov, ob 17. uri kul
turni program: pihalni orkester KUD Ka
rol Pahor iz Pirana, Tržaška folklorna 
skupina Stu ledi, Plesna skupina KD F. 
Prešeren iz Boljunca, od 20. do 24. ure 
ples. V ponedeljek, 13. t. m., ob 16. uri 
odprtje kioskov, od 20. do 24. ure ples. 
Vse tri večere bo igral ansambel Pomlad. 
Delovali bodo dobro založeni kioski z 
domačo kapljico, ribami in specialiteta
mi na žaru. Vabljeni!

Glasbena matica vabi na sledeče na
stope: danes, 10. 6., ob 20.30 v Prosvet
nem domu na Opčinah in v srenjski hiši 
v Borštu; v ponedeljek, 13. 6., ob 18. uri v 
Slovenskem šolskem centru v Miljah; v 
torek, 14. 6., ob 18. uri v Dijaškem domu 
v Trstu, ob 20.30 v dvorani I. Gruden v 
Nabrežini in v Prosvetnem domu na Op
činah.

Glasbena matica Trst - šolsko leto 
1987/88 - ZAKLJUČNE AKADEMIJE 
GOJENCEV GLASBENE MATICE: 
evangeličansko-luteranska cerkev, Trg 
Panfili. V sredo, 15. junija, ob 20.30 - Ta
mara Ražem, Marko Ozbič - klavir, Raf
faella Petrdnio - violina, Aljoša Starc - 
klarinet, Miran Pisani - trobenta, Max 
Černigoj, Jordan Pisani - kitara, Aleksi 
Jercog, Aleksej Mahnič, Maurizio Mar- 
chesich - harmonika, Marko Ozbič, Clau- 
dia Sedmach, Verenka Terčelj - klavir 
ska spremljava. V petek, 17. junija, ob 
20.30 - Tomaž Fabec, Claudia Sedmach - 
klavir, Maila Ozbič, Marko Sancin - vio
lina, Erika Buzečan, Marjana Debeljuh, 
Metka Zeriali - flavta, Marko Štoka - kla
rinet, Francesco Furlanich, Adam Selj - 
harmonika, Marko Ozbič, Tamara Ra
žem, Aljoša Starc - klavirska spremljava. 
Vabljeni!

včeraj - danes
Danes, PETEK, 10. junija 1988

BOGO
Sonce vzide ob 5.15 in zatone ob 20.53 

- Dolžina dneva 15.38 - Luna vzide ob 
2.28 in zatone ob 16.54.

Jutri, SOBOTA, 11. junija 1988
SREČKO

PLIMOVANJE DANES: ob 2.00 naj
nižje -40 cm, ob 8.08 najvišje 11 cm, ob 
13.04 najnižje -17 cm, ob 19.32 najvišje 49 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
23,3 stopinje, zračni tlak 1013,6 mb usta
ljen, veter 8 km na uro vzhodnik, vlaga 
62-odstotna, nebo pooblačeno, morje 
skoraj mirno, temperatura morja 20,7 sto
pinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODIL SE JE: Manuel Armenia.
UMRLI SO: 95-letna Carmela Mori, 

65-letni Gino Ghersetti, 71-letna Cristina 
Skok, 76-letna Anna Sfrecola vd. Salva- 
dori, 41-letni Vojko Vicic, 66-letna Nori
na Zorzenoni vd. Cociani, 84-letni Salva- 
tore Fantini, 50-letni Lucio Fonda, 88-let- 
na Elvira Campolongo vd. Sledile, 67- 
letna Amina Fedeli vd. Meneghello, 76- 
letni Luigi Covra, 79-letna Antonia 
Rovatti por. Zuperla, 78-letna Ida Spada- 
ro por. Rotter, 78-letna Maria Crisanaz 
vd. Calipari, 87-letna Paola Cosuta vd. 
Cataldi, 78-letna Valeria Ruzzier, 69-letni 
Vittorio Gezzi.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 6. junija, do sobote, 
11. junija 1988

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Ul. Giulia 1, Ul. S. Giusto 1, Ul. Fellu- 

ga 46, Ul. Mascagni 2, Ul. Flavia 89 (Žav- 
Ije).
PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Ul. Giulia 1, Ul. S. Giusto 1, Ul. Fellu- 

ga 46, Ul. Mascagni 2, Ul. Mazzini 43, Ul. 
Tor S. Piero 2, Ul. Flavia 89 (Žavlje).

PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo 
po telefonu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Mazzini 43, Ul. Tor S. Piero 2, Ul. 

Flavia 89 (Žavlje).
PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo 

po telefonu za najnujnejše primere.
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

izleti
Sekcija PSI občine Dolina obvešča, 

da bo odhod avtobusa za 4-dnevni izlet 
na Dunaj jutri, 11. t. m., ob 6.30 iz Boljun
ca (Gorica), ob 6.40 iz Doline (Banje) in 
ob 6.50 od Domja (Dom J. Ukmar).

Zvezi upokojencev CGIL Devin-Nab- 
režina-Križ prirejata v nedeljo, 19. juni
ja, izlet v Abano Terme in na področje 
Colli Euganei. Vpisovanje na sedežih v 
Križu in Nabrežini ob uradnih urah, tel. 
200036.

Društvo slovenskih upokojencev v 
Trstu prireja izlet na Sviščake nad Ilir
sko Bistrico 29. junija. Vpisovanje na se
dežu društva, Ul. Cicerone 8, v četrtek, 
16, junija, od 9. do 10. ure za člane in od 
10. do 11. ure za nečlane.

mali oglasi
OSMICO ima Alojz Kante v Praprotu na 

št. 18.
V GORICI oddamo v najem trisobno so

dobno urejeno stanovanje. Informacije 
v goriškem uredništvu, tel. 0481/83382.

TAKOJ zaposlimo sposobno in vestno 
natakarico v gostilni Veto - Opčine, 
tel. 211629 vsak dan razen ob torkih.

PRODAM stanovanje 71 kv. m z garažo 
v Nabrežini. Tel. 200586.

PRODAM jadrnico 470 v dobrem stanju. 
Tel. 211688 od 13.30 do 14.30.

PRODAM mali tovornjak lupetto OM s 
kabino ali brez. Za informacije telefo
nirati na št. 0481/391209.

PRODAM citroen viša club II, 650 kub. 
cm, rdeče barve, letnik '83, prevoženih 
27.000 km, v odličnem stanju. Za infor
macije telefonirati na št. 53396 ali 
43713.

O)
GLASBENA
MATICA

TRST

Šolsko leto 1987/88

zaključne akademije 
gojencev šole 

glasbene matice
evangeličansko-luteranska cerkev 
Trg Panfili

V ponedeljek, 13. 6., ob 20.30 
VOKALNO-INSTRUMENTALNI 

VEČER
Otroški pevski zbor 
Dekliški pevski zbor 
Godalni orkester 
Dirigenta: Borut Logar, Stojan 

Kuret
Vabljeni!

SKD I. GRUDEN
priredi 10., 11. in 12. junija

4. kraški 
praznik piva

Danes, 10. 6., igra ansambel 
BAZAR; jutri, 11. 6., bo igral an
sambel HAPPY DAY; v nedeljo, 
12. 6., pa rock skupina MARTIN 
KRPAN.

Program vsebuje tudi vrsto za
bavnih igric.

Kioski so odprti od 17. do 1. 
ure.

Društvo Slovencev 
miljske občine

zbor Jadran

vrtec in šola

vabijo na

VESELICO
jutri, 11. t. m., ob 19. uri

v Slovenskem centru v Miljah

Gostujeta vrtec in dramska sku
pina iz Boljunca.

KD VALENTIN VODNIK
1878 - 1988 Dolina

7.
junijski večeri

Koncert DPZ VESNA 
Tz Križa

Zborovodja BOGDAN KRALJ

danes, 10. t. m., ob 21. uri 
v cerkvi Sv. Martina

Učenci 4. b in c razreda 
DTTZ Ž. Zois 
se toplo zahvaljujejo

vsem podjetjem in trgovinam, ki 
so z denarnimi prispevki prip0' 
mogli k pripravi valete.

razna obvestila__^
ANPPIA - Vsedržavno združenje ii4*g_ 
iških antifašističnih političnih ,Pr Je
mcev priredi srečanje političnih P 

ev (obtoženi in obsojeni od

sedežu

njancev (obtoženi in obsojeni - ,0 
nega sodstva ali konfinirani) v 50 u A- 
junija, ob 15.30 v Kulturnem do1? nje 

Domjo. Vpisovanje za sre ^
___ žu združenja v Ul. Tirisp^

dstr. Za informacije tel. na st- 'on ob 
9. do 12. ure ter od 16.30 do 18. 

nedeljkih, sredah in petkih. j^že' 
futri, 11. junija, ob 16. uri pri z ,j g. 
i Grande Fraternita Universale - ^ariJ 
zzaro 5, bo psihiater dr. Borls aalt- 
idaval o skupinski dinamiki m 9e dil 
ih izkušnjah. Predavanju bo ^
iktični seminar (jutri od^ 16-do op pr0.

■ nedeljo od 9. do 13. ure).

llasbena matica vabi na
_ _______ ___________/ klicanj h
šoli Glasbene matice, UL B-

IČNI
------------ ----- - “ mgO
OR, ki bo v petek, 24. junija, ob jU 
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filmi na tv zaslonu kinotclje

LA DONNA DEL DESTINO — Designing Woman — Uso
jena ženska, ZDA 1957.

Režija: Vincente Minnelli. Igrajo: Laureen Bacall, 
Gregory Pečk, Dolores Gray, Sam Levene.

Drevi, 10. junija, ob 20.30, na Rete 4.
Komedija. Televizijski sporedi tega tedna nam med dru

gim ponujajo tudi dva filma italijansko-ameriškega režiser
ja Vincenta Minnellija: zgornjega in znani glasbeni film 
Gigi (v četrtek, 16. 6., ob 15. uri, na Canale 5). Obe deli 
predstavljata na barvit in eleganten način, ki je pač lasten 
Minnelliju, dva enako očarljiva ženska lika ("usojena žen
ska" je Laureen Bacall, Gigi pa znana plesalka-igralka Cyd 
Charisse), a od obeh je morda zanimivejši prvi, zato smo ga 
tudi uvrstili v naš tedenski izbor...

Laureen Bacall poustvarja s svojim značilnim šarmom 
prefinjeno modno ustvarjalko, ki se brez premisleka poroči 
s športnim časnikarjem. Novopečena zakonca izhajata iz 
zelo različnih okolij: ona se najbolje znajde na sprejemih v 
družbi umetnikov, on pa se najraje druži s kvartopirci ob 
igranju pokerja... Zato pride v začetku do raznih trenj in 
nesoglasij, ki se kmalu izgladijo.

NOČNI IZLET, Slov. 1961.
Režija in scenarij: Mirko Grobler. Igrajo: Špela Ro

zin, Primož Rode, Manja Goleč, Tone Slodnjak.
Jutri, 11. junija, ob 17.15, na RTV Ljubljana.
Mladinski. Marko ukrade avto Verinemu očetu, ker mis

li zaključiti večerno zabavo na nekoliko razburljiv in izvi
ren način, pač z nočnim izletom... Toda neizkušeni šofer 
povozi v prehitri vožnji prav lastnika avtomobila in s tem 
spravi v nesrečo sebe in druge.

Slovenski režiser in scenarist Mirko Grobler je v svoji 
prekratki karieri (1922-62) realiziral samo dva celovečerca, 
poleg omenjenega Nočnega izleta še Dobro morje (1958). 
Ob tem bo ostal zapisan v zgodovini domačega filma tudi 
kot avtor prvih reklamnih filmov na Slovenskem. Oba nje
gova filma odražata posebno sveže in živahno vzdušje, še 
zlasti Nočni izlet je občuten skupinski portret slovenske 
meščanske mladine, ki reagira nekonvencionalno in upor
niško na nove družbene spremembe.

I DIMENTICATI — Sullivan's Travels — Sullivanova po
tovanja, ZDA 1941.

Režija: Preston Sturges. Igrajo: Joel McCrea, Veroni- 
ca Lake, William Demarest, Margaret Hayes.

Jutri, 11. junija, ob 23.10, na RAI 1.
Angažirana komedija. Sullivan je uveljavljen režiser 

glasbenih filmov, ki ni več zadovoljen z lahkomiselno in 
ležerno vsebino svojega dela. Zato odloči, da bo na dolgo in 
široko prepotoval Ameriko ter tako dobil izvirno "realistič
no" gradivo za nov resen in družbeno angažiran film. Pre
oblečen v klateža zapusti svojo bogato vilo in 'na poti" 
doživlja vsakovrstna srečanja ter v glavnem nesrečne izkuš
nje. Na koncu ga celo obtožijo "lastnega" umora in ga ob
sodijo na prisilno delo. K sreči sestradani režiser uspe doka
zati svojo pravo istovetnost.

Ko je vsega konec, Sullivan sklene, da bo še naprej 
snemal komične filme, ker pač spozna, da je pri prikazova
nju resničnosti še kako potreben tudi duhovit in zabaven 
pristop. V tem spoznanju je pravzparav izraženo tudi 
osnovno stališče Prestona Sturgesa (1898-1959), neodvisnega 
hollywoodskega avtorja, ki je uspel dovršeno združiti druž
beno kritiko s humorjem v slikanju Amerike.

IL RE IN ESILIO — The Exile — Izgnanec, ZDA 1947.
Režija: Max Ophiils. Igrajo: Douglas Fairbanks jr., 

Maria Montez, Paule Groset, Henry Danieli.
V nedeljo, 12. junija, ob 11.45, na RAI 3.

Zgodovinska melodrama. Leta 1660 beži Karel II. pred 
Cromwellovimi pristaši, potem ko so ti že usmrtili njegove
ga očeta kralja Karla I. Angleški prestolonaslednik dobi 
najprej zatočišče v nekem starem gradu na Nizozemskem, 
vendar ga republikanske čete zalezujejo tudi tukaj. Zato se 
mladi kralj skrije na bližnji kmetiji in tu pomaga šarmantni 
gospodinji Kate (Maria Montez). A bodočega vladarja kma
lu kličejo neodložljive odgovornosti...

Nemško-francoski režiser Max Ophiils (1902-57) je po
snel to manj znano delo v ZDA, kamor je pribežal zaradi 
nacističnega preganjanja. Kljub čustveni oddaljenosti od 
Evrope je uspel vtisniti tudi v to nežno ljubezensko zgodbi
co tisto svojsko vzdušje, prepojeno z eleganco in romantiko, 
ki je tako značilno za njegove najboljše (neameriške) stva
ritve: Vrtiljak (1950), Užitek (1952), Madame de... (1953) in 
Lola Montes (1955).

LA SCALA A CHIOCCIOLA — The Spiral Staircase — 
Polžasto stopnišče, ZDA 1946.

Režija: Robert Siodmak. Igrajo: Dorothy McGuire, Et- 
hel Barrymore, George Brent, Rhonda Fleming.

V torek, 14. junija, ob 0.35, na RAI 2.
Policijski. Neznani morilec ubija mlada dekleta, ki ima

jo kakršnekoli telesne ali fizične hibe. Zato je v nevarnosti 
tudi nema bolničarka, ki oskrbuje starejšo onemoglo gospo 
v nekoliko odmaknjeni vili. Gospa, ki je priklenjena na 
posteljo, močno sumi, da je skrivnostni morilec prav njen 
posinovljenec. Zato skuša spraviti dekle na varno, medtem 
pa bolničarka odkrije v kleti truplo umorjene ženske ...

Znani hollywoodski obrtnik R. Siodmak je zgradil zelo 
napeto zgodbo, ki ima vse značilnosti dovršenega žanrske
ga filma. Mračno vzdušje tega edinstvenega "policijskega 
trilerja" je zelo učinkovito tudi na pretesnem TV zaslonu.

LA TERRA — Zemlja, SZ 1930.
Režija in scenarij: Aleksander P. Dovženko. Igrajo: 

Stepan Skurat, Šemjon Svašenko, Julija Solnceva, Elena 
Maksimova, Pjotr Masokha.

V četrtek, 16. junija, ob 0.05, na RAI 2.
Nemi filmski ep. V mali ukrajinski vasi ustanovijo kol

hoz, podjetni upravitelj novonastale zadruge kmalu pridobi 
za obdelavo zemlje traktor, simbol novega vsestranskega 
napredka. Toda nekdanji lastniki in veleposestniki, kulaki, 
nasprotujejo tej novi dejavnosti in eden od teh celo ubije 
mladega tajnika kolhoza. Ob tem se vse občestvo upre, 
obračuna z nazadnjaškimi silami in samozavestno vstopi v 
novi revolucionarni čas ...

V ciklusu sovjetskega filma 20. in 30. let na RAI 2 ni 
mogel seveda manjkati znameniti film velikega cineasta 
Aleksandra P. Dovženka (1894-1956). O njem je ugledni zgo
dovinar filma Georges Sadoul zapisal, da je »brez dvoma 
največji epski pesnik, ki ga je svetovni film kdajkoli pre
mogel. Zlil je večne motive ljubezni, smrti in plodnosti v 
niz liričnih spevov, ki jih je posvetil rodni Ukrajini«. Pred 
Zemljo je Dovženko posnel dva prav tako izredna nema 
filma (Zvenigora 1928 in Arzenal 1929) in zatem še vrsto 
obsežnih zvočnih del (Aerograd 1935, Sčorš 1939, Mičurin 
1948), toda veličastna pesnitev o zemlji in njenih večnih 
ritmih ostaja prav gotovo njegova največja mojstrovina. To 
je tudi soglasno potrdila mednarodna svetovna kritika, ki je 
dvakrat uvrstila Dovženkov film v seznam dvanajstih naj
boljših filmov vseh časov. Filma ne gre zamuditi tudi zato, 
ker ga italijanska televizija prvič prikazuje!

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

TOTO - THE SEVENTH ONE LP
Prav pred kratkim je izšel album 

Farenhait, ki je doživel nesporen 
uspeh in takoj nato je ansambel 
Toto izdal drugi zaporedni glasbe
ni dragulj z naslovom The Seventh 
One. Mislim, da je drugi album 
celo boljši od prvega, morda ker je 
vsebinsko mnogo bolj rockerski in 
udarnejši. Vendar za tiste, ki še ne 
poznajo ansambla Toto, naj povem, 
da je to eden najboljših ansamblov 
na svetu, ne samo zaradi brezhibne 
interpretacije, ampak tudi zaradi 
odličnih in mojstrsko izvedenih 
aranžmajev. Vsaka pesem je na
mreč poglavje zase, v katerem vsi 
glasbeniki pridejo do izraza: Steve 
Lukather z električno kitaro, David 
Paich, kije še enkrat dokazal, da je 
s klaviaturami daleč najboljši, Jeff 
Porcaro, ki je s svojimi bobni in 
tolkali napogrešljiv, Mike Porcaro, 
ki skrbno in kar se da spretno igra 
kitaro bas. Na tej bogati glasbeni 
bazi napenja svoje divje glasilke 
Joseph Williams, sin tistega Willi- 
amsa, ki je komponiral glasbo za 
fantastični film Star Wars. Sicer ak
tivno sodeluje še en član družine 
Porcaro, in to je Steve.

Ob tem odličnem projektu, ki ga 
menda vsi poznate zaradi nosilne 
pesmi Stop Loving You, je sodelo
vala tudi Linda Rondstadt. Vseka
kor so tudi vse druge pesmi zelo 
dobre in vseskozi presenečajo po
slušalca z nenadnimi in skrbno pre
študiranimi harmonskimi spremem-

X-----------------------------------------

bami in, kot sem že omenil, z boga
timi aranžmaji. Brez pomišljanja 
vam svetujem, da si to ploščo naba
vite, saj boste z družino Porcaro in 
drugimi člani doživeli nepopisno 
glasbeno zadoščenje.

Pesmi v albumu so: Pamela, You 
Got Me, Anna, Stop Loving 
You,Mushanga, Stay Away, Stra- 
ight For The Heart, Only The Chil- 
dren, A Thousand Years, These 
Chains, Home Of The Brave.

Glasovnica za Vročih 10
Ime in priimek:

Naslov:...............

Glasujem za:.....

Moj predlog:......

1

M;1 : :l 1

d raii______________________
7.15 Inf. oddaja: Uno Mattina 
9.35 Variete: Dadaumpa

10.30 Dnevnik
10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nadaljevanka: Jack London
11.55 Yreme in dnevnik
12.05 Čudoviti svet Walta Disneyja
13.00 Nanizanka: La famiglia Brady
13.30 Dnevnik
14.00 Športna oddaja: 90. Europeo 
14.15 Glasbena oddaja: Discoring
15.00 Kulturne aktualnosti: L'Aquilone
16.00 Risanki: Tao Tao, 16.45 Rosaura
17.55 Rubrika: Danes v parlamentu
18.00 Dnevnik - kratke vesti
18.05 Kviz: Parola mia
19.30 Rubrika: Knjiga - prijateljica
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 TV film: Bill (ZDA 1981, r. An- 

thony Page, i. Mickey Rooney,
„ Dennis Ouaid)
22.05 Dnevnik
22-15 Aktualno: Immagina
23.05 Glasbena oddaja: Nočni rock - 

Bruce Springsteen
9-10 Dnevnik
0.30 Šport: tenis (iz Bologne)

f’’ RAI 2
8.00 Prva izdaja in telovadba
9.00 Matineja: Italija se prebuja

10.00 Rubrika: V dobrem počutju
11.00 Dnevnik - kratke vesti
11.05 Tečaj angleščine
11.30 Kviz: Paroliamo
11.55 Variete: Mezzogiorno e...
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.30 Mezzogiorno e... (2. del)
13.40 Nadaljevanka: Quando si ama
14.30 Dnevnik in športne vesti
15.00 Glasbena oddaja: D.O.C.
15.40 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji
17.00 Dnevnik - kratke vesti
17.05 Rubrika o zdravju in lepoti
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nanizanka: Cuore e batticuore
19.30 Horoskop, vreme, dnevnik, šport 
20.10 Šport: EP v nogometu, ZRN-Ita-

lija (iz Diisseldorfa)
22.15 Dnevnik
22.30 Filmska oddaja: Totojev planet
23.30 Dnevnik - zadnje vesti 
23.50 Aktualna oddaja: Aids
0.30 Film: II visone sulla pelle (kom., 

ZDA 1962, r. Delbert Mann, i. 
Cary Grant, Doris Day)

| RAI 3
13.00 Informativna oddaja: Živo okolje 

(pripravila Licia Cattaneo)
14.00 Deželne vesti
14.30 Športna oddaja: Prvaki - najlep

še nogometne tekme evropskega 
prvenstva, Italija-Anglija (15. 6. 
1980; komentar Fulvia Stinchel- 
lija)

16.00 Šport: teniški turnir Grand Prix 
(prenos iz Bologne)

17.30 Športni dnevnik: Derby (pripra
vil Aldo Biscardi)

19.00 Vreme in dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji 

(povzetki)
20.00 Film: Furia nel deserto (pust., 

ZDA 1947, r. Lewis Allen, i. Burt 
Lancaster, Mary Astor, Lizabeth 
Scott)

21.30 Dok.: Carosello carosello
22.10 Dnevnik - večerne vesti
22.20 Športna oddaja: EP v nogometu
23.50 Dnevnik - zadnje vesti 

0.25 Rubrika: 20 let prej (ured. Maria 
Letizia Gambino, Enrico Ghezzi, 
Ciro Giorgini, Paolo Luciani)

{far RTV ljubljana |
9.00 Poletna noč (pon.)

18.00 Nadaljevanka: V znamenju 
Dvojčkov (11. del)

18.20 Nanizanka: Grizli Adams (19. 
del)

18.45 Risanka
19.00 Vreme in Obzornik
19.13 TV Okno in Zrno
19.30 Dnevnik in vreme
20.00 Zrcalo tedna
20.20 Šport: EP v nogometu ZRN-Itali- 

ja (iz Diisseldorfa)
22.00 Dnevnik
22.20 Poletna noč, vmes nadaljevanka 

Veliki rop in ob 24.00 film Šo- 
pen (dram., It. 1982, r. Luciano 
Odorisio, i. Giuliana de Sio, 
Michele Placido, Tin Schirinzi, 
Maria Merli; Film, ki govori o 
prijateljstvu, karierizmu, izgub
ljenih iluzijah in neuresničenih 
sanjah, je na beneškem festivalu 
prejel zlatega leva v kategoriji 
debitantskih filmov, v San Se- 
bastianu pa nagrado za najboljšo 
režijo. Protagonist je priljubljeni 
Michele Placido.)

f^) TV Koper_______________
13.30 TVD Novice
13.40 Športne vesti: Sportime
13.50 Atletika: mednarodni miting v 

Bratislavi (pon.)
16.00 TVD Novice
16.10 Reportaže: Šport spektakel
18.50 TVD Novice
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji med drugim:
PORDENON — Simpozij ob 10-letni- 

ci reforme psihiatrične oskrbe
TRST — Več diskusijskih večerov o 

sinhrotronu
TRST — Ob 140-letnici rojstva Juliu-
* sa Kugyja
CENTA_— Pasoliniju v spomin
NABREŽINA — Razgovor s kandida

tom SSk Bojanom Brezigarjem

19.30 TVD Vsedanes
20.00 Nogomet: za EP, ZRN-Italija
22.15 TVD Novice
22.25 Športne vesti: Sportime 
22.45 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji 

(19. etapa)
23.15 Košarka NBA, finale (povzetki)

C CANALE 5
■00 Rubrika: Dobro 

_ Italija 
7'20 Risanke 

00 Nanizanka: Arci 
■80 Nadaljevanka: ( 

in ral Hospital 
0-30 Kvizi: Cantando 

tando, 11.15 Tut 
miglia, 12.00 Bis, 

i o II pranzo e servitc 
l4'„9 Nad.: Sentieri 
l5 nn JS.viz: Fantasia 

0 Film: II colosso d' 
la (dram., ZDA 1! 
Mark Robson, i. : 
Phrey Bogart, Rc

Nan.: VVebster, 
cingue del quin 

19.40 £o’.l9'10I Jeffen 
Kviz: Tra moglie 

in „ rito
TV film: Gosi sc

22 in llUrne
0 Aktualno: Skri

23 •, s noči
0-15 ^a? :.TopSecrel 
0 25 M^rrka: Premie

5 Nanizanki: Gli
cabili, 1.25 Sq 
sPeciale

RETEOUA!
' 0 Nanizanka: La c 

vallata

9.15 Film: I moschettieri 
del mare (pust., It.-Fr. 
1961, r. Steno, i. Anna 
Maria Pierangeli)

11.30 Nan.: Giorno per gior- 
no, 12.00 La piccola 
grande Neli, 12.30 Vi- 
cini troppo vicini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke Lo 
specchio magico,. 
Mimi, Snorky

14.30 Nadaljevanke: La val- 
le dei pini, 15.30 Gosi 
gira il mondo, 16.30 
Aspettando il domani, 
17.15 Febbre d'amore

18.15 Kviza: Cest la vie, 
18.45 Gioco delle cop- 
pie

19.30 Nanizanka: Quincy
20.30 Film: La donna del de- 

stino (kom., ZDA 1957, 
r. Vincente Minnelli, i. 
Gregory Pečk, Lauren 
Bacall)

22.55 Aktualno: Novi svet 
23.50 Aktualno: News Spe- 

ciali
0.35 Nanizanki: Vegas, 1.30 

Missione impossibile

^t> ITALIA1
8.30 Nanizanke: Luomo da 

sei milioni di dollari, 
9.25 Wonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,
12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold

13.50 Variete: Smile
14.20 Glasbena oddaja: Dee- 

jay Television
15.00 Nanizanka: Hardcas- 

tle & McCormick
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam, vmes risan
ke Aliče, Ghostbus- 
ters, Clementine

18.00 Nanizanke: Hazzard, 
19.00 Chips 20.00 Una 
per tutte, tutte per una

20.30 Film: Zanna Bianca 
(pust., It. 1973, r. Lucio 
Fulci, i. Franco Nero, 
Virna Lisi)

22.30 Film: I re del sole 
(pust., ZDA 1963, r. Lee 
Thompson, i. Yul 
Brynner, George Cha- 
kiris)

0.30 Film: Missili umani 
(vojni, ZDA 1958, r. 
John Gilling, i. Ray 
Milland, Anthony 
Newley)

HUlJ) TELEPADOVA
12.30 Nadaljevanka: I Ryan
13.30 Risanke
14.15 Nadaljevanke: Una 

vita da vivere, 15.00 
Dancing Days, 16.30 
Piume e paillettes

17.00 Nanizanka: La fattoria 
dei giorni felici

17.30 Risanke
19.30 Nanizanka: Brillante
20.30 Film: Le due orfanelle 

(dram., Fr. 1965, r. Leo

polde Savona, i. Isa- 
bella Savona, Patrizia 
Gori)

22.30 Kviz: Colpo grosso
23.40 Film: L assalto (ves

tern, ZDA 1948, i. Vic- 
tor Mature)

1.30 Nan.: Mod Squad

^ TELEFRIULI
15.30 Risanke
16.00 Glasbena oddaja: Mu

sič box
18.15 Nad.: Felicita
19.00 Dnevnik
19.30 Rubriki: Dan za dnem,
19.40 Nanizanka: Il dito nel- 

locchio
20.00 Rubrika: Zelena deže

la
20.30 Nanizanka: Wagner
21.30 Dnevnik
22.00 Volitve'88
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.10 Nanizanka: Il dito nel-

1'occhio
23.30 Dražba
24.00 Rubrika: Il salotto di 

Franca
0.30 Informativna oddaja: 

News dal mondo

j TELEOUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše, (7.40) Pravljica; 8.00 Deželna 
kronika; 8.10 Na goriškem valu (pon.);
9.00 Za vakogar nekaj; 10.00 Pregled 
dnevnega tiska; 10.10 S koncertnega 
repertoarja; 11.30 Zbornik: Umetnost 
in kultura; 13.20 Primorska poje 88; 
13.40 LP tedna; 14.00 Deželna kronika;
14.10 Otroški kotiček: Pisani svet;
14.30 Glasbene skice; 15.00 Roman: 
Vojna in mir; 15.15 Zbornik (2. del);
15.30 Osebno je politično; 16.00 Diago
nale; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Kulturni 
dogodki; 18.30 Povejmo glasbo.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 6.50 Dobro jutro, otroci;
8.05 Radijska šola; 8.35 Mladina poje;
9.05 Matineja; 9.35 Turistični napotki;
10.05 Rezervirano za; 11.05 Koncert;
12.10 Pod domačo marelo; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Glasba jugoslovan
skih narodov; 13.30 Melodije; 14.05 
Govorimo angleško; 14.35 Mozaik; 
14.50 Človek in zdravje; 15.00 Radio 
danes, radio jutri; 15.30 Dogodki in od
mevi; 15.55 Glasba; 16.00 Vrtiljak; 17.00 
V studiu; 18.00 Ansambel Marela; 18.15 
Kino; 19.35 Lahko noč, otroci; 19.45 Po
jemo in godemo; 20.00 Mladi mostovi;
23.05 Literarni nokturno; 23.15 O mor
ju in pomorščakih.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vreme in 
promet; 6.30 Jutranjik; 6.45 Cestne in
formacije; 7.00 Jutranja kronika; 7.30 
Pregled tiska; 8.00 Prenos Radia Lj; 
13.00 Mladi val Radia Koper; 15.30 Do
godki in odmevi; 16.00 Glasba po že
ljah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.40 
Aktualna tema; 18.00 Dance parade; 
18.35 Popevke po telefonu; 19.30 Pre
nos Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba in 
vreme; 7.00 Simfonija zvezd; 7.35 Prisr
čno vaši; 8.00 Minishow; 8.40 Po vašem 
izboru; 9.32 Feeling; 9.45 Ansambel 
Casadei; 10.00 Pregled tiska; 10.05 
Glasba; 10.35 Vstop prost; 11.00 Jezi
kovni pogovori; 11.15 Razglednica iz 
Umaga; 11.15 Hit Nova Gorica; 11.40 
Popevka; 12.00 Glasba po željah; 14.00 
Glasba; 14.35 Popoldne; 15.00 Kultura 
in umetnost; 15.45 Sintonizirani; 16.00 
Popevka; 16.05 Minishow; 17.00 Bub- 
bling; 17.33 Blitz mušic; 18.00 Iz fil
mov; 18.33 Glasba; 19.00 Opere; 20.00 
Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 12.00 Glas

beni mozaik; 19.00 V svetu fantazije; 
20.15 Mix Time; 21.00 Nočni val, nato 
Nočna glasba.
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Ob prisotnosti vodilnih kandidatov

Slovenska skupnost obrazložila
Učenci zaključujejo leto 
z nastopi in razstavami

program za Deželo in Pokrajino
Kakšna bo volilna platforma Sloven

ske skupnosti na sedanjih volitvah? 
Obrazložili so jo najvidnejši zastopni
ki te stranke prejšnji večer v Palače 
hotelu v Gorici, na predstavitvi kandi
datov in programa, ki so ga izdelali 
tako za deželni kot za pokrajinski 
svet. Tokrat v programu ne bo samo 
striktno slovenskih vprašanj, pa čep
rav bodo ta še vedno v ospredju. Glo
balni zaščitni zakon, šole, društva, 
prosta uporaba jezika. Vse, kar nas 
vsak dan žuli, bo seveda še vnaprej 
prva skrb izvoljenih ljudi SSk. Vendar 
pa so v programu vnesena tudi vpra
šanja, ki zanimajo vse državljane, kot 
so zaščita okolja, gospodarstvo, social- 
no-družbeni problemi, šolstvo, medna
rodni stiki naše dežele, še zlasti tisti s 
Slovenijo in Jugoslavijo.

O tem je govoril deželni tajnik SSk 
Ivo Jevnikar, ki je predstavil tudi kan
didate za deželni svet v vseh petih 
okrožjih, v katera je razdeljena Furla- 
nija-Julijska krajina.

Se prej je volilno platformo na Go
riškem razgrnil Marjan Terpin, ki je 
obrazložil pomen nastopanja Sloven
ske skupnosti ter močno kritiziral vse 
druge stranke, v katerih se združujejo 
Slovenci, od komunistov do socialis

tov (do teh in njihovih slovenskih 
predstavnikov je bil najbolj kritičen), 
od zelenih do Proletarske demokraci
je. Še zlasti oster je bil njegov napad 
na profesorja Sama Pahorja, ki se je 
volilno povezal s Proletarsko demok
racijo in Tržaškim gibanjem. Temu so 
pritrdili tudi drugi, ki so potem segli v 
razpravo. Bili so celo ostrejši.

Tako Terpin kot tudi drugi, še zlasti 
pokrajinski odbornik Mirko Špacapan, 
so poudarili, da je važno, da SSk sode
luje v večinskih koalicijah, tam, kjer 
se odloča, ne pa da ostane v opoziciji. 
Še zlasti odbornik Špacapan je pouda
ril, da edino pomembno delo je tisto v 
odboru, ne pa v pokrajinskem svetu, 
kjer se obrazložujejo resolucije, ki da 
nič ne pomenijo, o njih pa da se veli
ko piše. Ko je govoril o šolski proble
matiki, o dosežkih kot tudi o bodočih 
nalogah, je dr. Špacapan dejal, da bi 
bilo vendar enkrat treba preučiti 
vprašanje bojkota slovenskih kompo
nent na šolskih volitvah. Bojkot nima 
smisla, je dejal govornik, saj bi zastop
niki slovenskega šolstva morali biti 
prisotni v teh odborih, kjer se odloča, 
ne pa biti že od njihovega nastanka iz 
njih samosvoje izločeni.

Konkreten program, ki izhaja pred
vsem iz izkušenj na upravnem področ

ju, pa je iznesel Bojan Brezigar, ki je 
nosilec liste SSk za deželni svet na 
Tržaškem, na drugem mestu pa na 
Goriškem. Povedal je, da ni bilo v za
dnjem desetletju na Deželi nič ali zelo 
malo narejenega za Slovence. Pred
vsem zaradi drugačnih političnih raz
mer na Tržaškem. Le tu pa tam je bil 
dosežen uspeh s tem, da je kakšna 
drobtinica padla tudi slovenskim usta
novam, a vse to v okviru splošnih za
konov. Osnova za nadaljnje delo pa je 
deželni zakon o prispevkih krajevnim 
upravam za dvojezično poslovanje. Iz 
tega bo treba v bodoče izhajati, da se 
dosežejo posebni zakoni ali pa da se v 
obstoječih točno določi, kolikšen od
stotek razpoložljivih vsot naj gre Slo
vencem.

Brezigar je s tem v zvezi povedal 
tudi, da se bo zavzemal v prvi vrsti za 
že omenjeno problematiko podpor slo
venskim ustanovam, za socialno pro
blematiko, za gospodarsko problema
tiko. Zavzel se je za konferenco o Kra
su. Dejal je tudi, da je treba drugače 
urejati prostorsko načrtovanje. Nujna 
pa je predhodna akcija, »saj danes 
borba ni več na barikadah, marveč 
predhodno, tam, kjer se odloča«.

Šolsko leto se nagiba h koncu, pa 
čeprav v negotovosti glede izpitov in 
ocenjevanj, ki jo povzročajo protesti 
šolnikov. Ti protesti pa ne bodo okrni
li sporeda šolskih prireditev, ki jih ob 
zaključku šolskega leta prirejajo po 
naših šolah.

Potem ko so prejšnji teden podelili 
učencem bralne značke, se je te dni 
pričel pogram zaključnih srečanj, na 
katerih bodo učenci in učenke s kul
turnimi nastopi in likovnimi razstava
mi pokazali staršem delček tega, kar 
so se naučili v teku šolskega leta.

Prva na vrsti je že včeraj bila šola s 
celodnevnim poukom Alojz Gradnik v 
Števerjanu. V prihodnjih dneh se bodo 
zvrstile še druge prireditve po slede
čem razporedu, ki so nam ga sporočili 
z nekaterih (ne vseh) šol.

Jutri dopoldne bo prireditev s pri
četkom ob 11. uri v šoli Franceta Bev
ka v Ul. Vittorio Veneto v Gorici. Nas
topili bodo učenci s priložnostnim 
kulturnim sporedom, starši in drugi 
obiskovalci pa si bodo lahko ogledali 
tudi bogato razstavo likovnih izdel
kov. Prav tako bo jutri dopoldne za
ključna šolska prireditev v osnovni 
šoli v Jamljah. V nedeljo bo sovodenj- 
ska osnovna šola Petra Butkoviča- 
Domna zaključila šolsko leto z razsta
vo likovnih izdelkov. Razstava bo na 
ogled od 11. do 12. in od 15. do 19. ure.

KD predlaga volivcem Danes odprtje prehoda
potrditev sedanjih uprav pri Neblem v Brdih

Krščanska demokracija je včeraj 
predstavila tisku svoje goriške kandi
date za obnovo deželnega sveta in 
hkrati program, s katerim se stranka 
relativne večine predstavlja volivcem. 
Pokrajinski tajnik Crisci je dejal, da 
računajo na potrditev sedanjega za
stopstva na Deželi. Pred petimi leti so 
v goriškem volilnem okrožju izvolili 
tri svoje kandidate, ki ponovno kandi
dirajo tudi letos. To so deželni tajnik 
stranke Bruno Longo, dosedanji dežel
ni odbornik za delo Mario Brancati in 
svetovalec prof. Silvano Pagura. Ob 
njih kandidirajo še dosedanji pokra
jinski odbornik Tomat, predsednik 
skupščine KZE Calzolari, predsedik 
letoviščarske ustanove v Gradežu Vio 
in občinski svetovalec v Gorici Pol- 
monari.

KD meni, da je v vseh svetih, ki jih 
bodo volivci obnovili 26. in 27. junija, 
dosledno zagovarjala interese celotne 
goriške skupnosti. To je torej obračun, 
ki ga predstavlja volivcem, od katerih 
pričakuje potrditev zaupanja. Kar za
deva bodočnost, namerava stranka 
ohraniti dosedanja zavezništva. Gre za 
politično poštenost, pravijo, saj imajo 
volivci pravico vnaprej vedeti, kako 
se bo obnašala stranka, ki ji zaupajo 
svoj glas. Tako na Pokrajini kot na 
Deželi in v posameznih občinskih sve
tih bo KD skušala oblikovati večine z 
laičnimi in socialističnimi strankami. 
Menijo, da so take koalicije na vsaki 
ravni doslej dobro delovale, čeravno 
ne gre za dogmatsko izbiro, pač pa 
mora vsaka koalicija biti osnovana na 
resnem političnem in upravnem pro
gramu. Kar zadeva odnose do opozi
cijskih strank, bo KD rladaljevala z od
krito konfrontacijo ob spoštovanju 
različnih vlog večine in opozicije.

Crisci se je v svojem predstavitve
nem posegu bežno dotanil pomemb
nejših točk strankinega programa. Go
riška pokrajina mora biti pomembna 
vez med tržaško in videmsko stvarnos

tjo, Gorici je treba zgotoviti znanstve
no vlogo z univerzitetnimi in drugimi 
inštitucijami, razviti obstoječe gospo
darske infrastrukture, izboljšati cestne 
povezave, hkrati pa ne pozabiti na ka
kovost življenja.

Kar zadeva volilno kampanjo, bo 
stranka v zadnjem tednu izrabila svoje 
velike kalibre: prihodnjo soboto bo v 
Gorici minister Rosa Russo Jervolino, 
nato po vrsti Bodrato, Goria, Andreotti 
in v Tržiču De Mita.

Mejni prehod Neblo v Goriških 
Brdih, ki so ga okoli dva meseca ob
navljali in razširjali, bo od danes 
dalje spet odprt za promet oziroma 
potovanja s prepustnicami. Prenovo 
je finansirala jugoslovanska carina v 
Beogradu, ob prehodu pa bo delova
la tudi carinska izpostava za vsa 
Brda.

Dela so opravili tudi v pričakova
nju sporazuma med jugoslovansko 
in italijansko vlado o tem, da bi

Neblo prekvalificirali v mednarodni 
mejni prehod. Za to si v Brdih in 
občinski organi v Novi Gorici že 
dalj časa prizadevajo. O pomemb
nosti mejnega prehoda Neblo (na 
italijanski strani se ta blok imenuje 
Venco) priča tudi podatek, da čezenj 
opravijo nad polovico vseh potovanj 
s prepustnicami v Brdih. Število po
tovanj s prepustnicami v obe smeri 
je lani znašalo okoli 400.000.

Prenovljeni mejni prehod Neblo 
bodo za promet ponovno odprli s 
slovesnostjo, ki bo tam danes, v pe
tek, 10 .junija, ob 11. uri. (m. d.)

Metalec noža 
sedi v zaporu

Po vročem večeru bo 30-letni Mar- 
zio Past iz Gorice, Ul. Ristori 9/7, pre
živel kak dan na hladnem. Past si je v 
torek zvečer privoščil svojevrstno za
bavo: podal se je do gradbišča podjet
ja Edilcoopfriuli pri cerkvi sv. Ignacija 
na Travniku in začel drugo za drugo 
razbijati opeke. Posegla je policija in 
ga pospremila na kvesturo. Tam so mu 
zaplenili verigo, s katero se je lotil 
opek, ga prijavili zaradi povzročanja 
škode ter izpustili na prostost.

Okrog polnoči so policijo poklicali 
v Kapucinsko ulico, kjer naj bi se ne
kdo zabaval z lučanjem noža v lesena 
vrata telovadnice Lenassi. Izvidnica 
pred telovadnico ni našla nikogar, pač 
pa so bili vidni znaki noža na vratih 
in oknu bližnje trgovine s tapiserijo, 
ki je last Giorgia Pavesija. Malo ka
sneje so Pasta izsledili pri spomin
skem parku in mu zaplenili nož s 17 
centimetrov dolgim rezilom. Spet so 
ga odpeljali na kvesturo, toda tokrat 
je ostal pod ključem. Prijavi sodstvu 
zaradi povzročanja škode so dodali še 
nadležno pijanost in nedovoljeno no
šenje noža.

Neznanci podtaknili požar 
pred vrati goriškega zapora

Neznanci so včeraj ponoči skušali zažgati vhodna vrata goriškega zapora v 
Ul. Barzellini. Zgolj naključje je preprečilo, da bi namerni zažig povzročil večjo 
škodo na vratih iz aluminija, ki so opremljena z neprebojnim steklom. Okrog 1. 
ure po polnoči je izvidnica odpeljala iz bližjega poveljstva karabinjerjev v Ul. 
Sauro in opazila plamene pred zaporom. Karabinjerji so posegli kar s protipožar
nimi sredstvi, ki jih imajo na razpolago v službenih avtomobilih in takoj pogasili 
ogenj. Pri vratih, ki jih je delno očrnil dim, so našli manjšo plastično posodo, v 
kateri je očitno bila vnetljiva tekočina. V teku je preiskava.

Težke rane v padcu z motorjem
Predsinočnjim okrog 11. ure se je na cestnem odseku med Majnico in Villa- 

novo pri Fari zaradi padca z motornim kolesom težko ponesrečil 16-letni Luca 
Sava iz Ločnika, Ul. Licinio 21/D. Mladenič je v nesreči dobil precej težke 
telesne poškodbe. V splošni bolnišnici so mu dežurni zdravniki ugotovili zlom 
komolca na levi roki in zlom v kolku, nadalje domnevni zlom ključnice, močan 
udarec v prsni koš in trebuh z notranjimi krvavitvami in zlomom več reber.

Sprejeli so ga v oddelek za oživljanje, kjer se zdravi s pridržano prognozo. 
Na kraj nesreče so prihiteli karabinjerji, ki skušajo pojasniti točne okoliščine 
padca.

Mladi za mir
GORICA - Kulturni dom (Ul. Brass 20)
V ponedeljek, 13. junija 1988, ob 20.30

zaključna prireditev
z nastopom dijakov srednje šole Ivan Trinko iz Gorice s spletom
HOČEŠ BITI Ml PRIJATELJ in ansamblom

Glasbeni studio Nade Žgur
(zabavna in jazz glasba)

Režija: Janez Povše VABLJENI!

Pokrovitelja prireditve: Goriška občina in Pokrajina

KTLTUBNI
DOM

Na Pristavi ustavili 8 Filipincev in 5 Jugoslovanov

V priporu tudi posredniki 
v prehajanju tujih delavcev
Meja na Goriškem postaja vedno 

bolj priljubljena točka za skrivno pre
hajanje delovne sile iz držav manj raz
vitega sveta. V zadnjem času so mejni 
organi in graničarji zasačili že več 
skupin, ki so skušale čez mejo, nekate
rih tujcem pa je prehod uspel, vendar 
so se kasneje znašli v rokah italijan
skih policijskih sil. Malokdaj pa se je 
doslej zgodilo, da so varnostni organi 
uspeli prijeti tudi spremljevalce ali 
bolje organizatorje mednarodnega 
prekupčevanja z delovno silo in manj 
razvitih držav.

V prejšnjih dneh je ponovno prišlo 
do takega primera. Delavci organov 
javne varnosti in graničarji karavle 
Pristava so blizu Nove Gorice ustavili 
skupino osmih filipinskih državljanov, 
ki so nameravali ilegalno v Italijo. S 
Filipinci je bilo tudi pet jugoslovan
skih državljanov. Prvo skupino so mej
ni organi ustavili blizu maloobmejne
ga prehoda Rafut-Pristava, drugo pa 
na cesti proti Ljubljani, kamor se je 
vračala skupina jugoslovanskih držav
ljanov, ki je Filipince pospremila do 
meje. Kot kaže, so Jugoslovani (gre za

osebe iz drugih republik z začasnim 
bivališčem v Ljubljani) bili spremlje
valci oz. posredniki pri nedovoljenem 
prehajanju tuje delovne sile čez mejo.

Vsi so sedaj v priporu na razpolago 
sodnim organom v Novi Gorici. Fili
pinci so obtoženi kršitve 1. odst. 249. 
člena kazenskega zakonika SFRJ (po
skus organiziranega prestopa meje), 
spremljevalci pa kršitve drugega od
stavka istega člena (organiziranje ne
dovoljenega prehoda). Zoper pripor so 
obtoženi vložili priziv, o katerem bo 
odločal sodni senat.

■ Zaradi kraje blaga v vrednosti 13 
tisoč lir v blagovnici Standa so prija
vili sodstvu 46-letnega Borisa Miklav
ca iz Celja. Paznik, ki je opazil njego
vo početje, ga je ustavil pri vratih. 
Miklavc se mu je izmuznil in se po
gnal v beg, paznik pa za njim. Zasle
dovanje je trajalo kar do Raštela, kjer 
sta bežečega prijela mimoidoča kara
binjerja. Miklavca so po kratkem po
stanku na karabinjerski postaji po
spremili čez mejo.

V nedeljo bo ob 10. uri v parku Ex- 
celsior v Ronkah že tradicionalno 9. 
srečanje učencev v Laškem. Kulturni 
program bodo sooblikovali učenci slo
venske osnovne šole v Romjanu, malč
ki tamkajšnjega otroškega vrtca, učen
ci šole Prežihov Voranc iz Doberdoba, 
folklorna skupina ŠD Mladina iz Križa 
in osnovnošolska folklorna skupina 
ravnateljstva Devin-Nabrežina. Na 
osnovni šoli Josipa Abrama v Pevmi 
bo zaključna prireditev v ponedeljek 
od 9.30 dalje. Ob isti uri v ponedeljek 
so starši vabljeni tudi v šolo v Rupi, 
kjer bodo šolarji nastopili s kulturnim 
programom. Prav tako v ponedeljek, s 
pričetkom ob 11.30, bo šolska priredi
tev v šoli Oton Župančič v Ul. Brolo s 
kulturnim programom in razstavo li
kovnih izdelkov.

Nagrade tudi Goričanom

Dia Primorska 
v Novi Gorici

V galeriji osnovne šole v Solkanu 
bodo danes popoldne ob 18. uri odprli 
27. Republiško razstavo fotografije. 
Razstava bo na ogled do 24. junija. 
Poldrugo uro kasneje, s pričetkom ob 
19.30, bodo v mali dvorani Kulturnega 
doma v Novi Gorici predvajali barvne 
diapozitive 14. Republiške razstave in 
Dia Primorske '88. Organizator večera 
in solkanske razstave je Foto kino 
klub Nova Gorica v okviru proslav 
100-letnice ustanovitve prvega fotok
luba v Sloveniji.

K letošnjemu natečaju za Republiš
ko razstavo fotografije se je prijavilo 
75 fotografov s skupno 379 deli. Žirija 
je sprejela 126 slik 64 avtorjev. Med 
temi sta tudi dve deli Silvana Pittolija, 
člana fotokluba Skupina 75 s sedežem 
v Sovodnjah, edinega avtorja z naše 
strani meje, ki je konkuriral s fotogra
fijami. Pri Republiški razstavi diapozi
tivov je med 100 sprejetimi deli 35 av
torjev prav tako prisoten en član Sku
pine 75, Zdenko Vogrič. Žirija je izbi
rala med 295 diapozitivi 52 avtorjev.

Številnejše je bilo naše zastopstvo 
na natečaju Dia Primorska. Sodelovalo 
je pet fotoamaterjev, ki so, kot že v 
prejšnjih letih, tudi tokrat dobro uvr
ščeni med dobitniki nagrad. Silvan 
Pittoli je prejel 3. nagrado za diapozi
tiv, Marko Vogrič in Mauro Tomšič 
sta dobila pohvalo za kolekcijo, Zden
ko Vogrič pa pohvalo za diapozitiv. 
Skupno je na letošnjem natečaju Dia 
Primorska sodelovalo 26 fotografov s 
145 diapozitivi, žirija pa je sprejela 23 
fotografov oz. 50 del.

■ Na Trgu Liberta v Krminu bosta 
danes kandidata Zelene liste (smehlja
joče se sonce) Fiorelli in De Gironcoli 
govorila na shodu ob 18. uri. Govorila 
bosta o deželnih, pokrajinskih ter kra
jevnih vprašanjih.

KULTURNI 
DOM

GLASBENA MATICA 
GORICA

vabi na

drugi
zaključni
nastop

gojencev
KULTURNI DOM 

GORICA
Danes, 10. junija, ob 19. uri

--- 1
kino

Gorica
CORSO 18.00-22.00 »Paura e amore«. 
VERDI Danes zaprto. ^
VITTORIA 17.30-22.00 »Unorgia P®d 

Adalgisa«. Prepovedan mladini V 
18. letom.

Tržič e.
COMUNALE 20.30 Koncert Simfonik 

ga orkestra RTV Ljubljana. 
EXCELSIOR Zaprto zaradi dopusta.

Nova Gorica
SOČA 18.30-20.30 »Kungfu dekle«- ^ 
DESKLE 19.30 »Vrnitev Navaho Bhs

DEŽURNA LEKARNA V GoKlCItel
D'Udine, Trg sv. Frančiška ■

530124.
DEŽURNA LEKARNA V TRZ ~ tel. 

Alla Salute, Ul. Cosulich l '
711315.
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Prepričljiv diplomski koncert 
mlade pianistke Beatrice Zonta

Na tretji zaključni akademiji šole Glasbene matice se je v torek 
zvečer v luteranski cerkvici na Trgu Panfili predstavila s celovečernim 
klavirskim recitalom letošnja diplomantka šole GM iz razreda profesorja 
Aleksandra Rojca Beatrice Zonta. Dejansko je šlo za njen diplomski kon
cert pred strokovno ocenjevalno komisijo GM.

V prvem delu je zaigrala Beethovnovo Sonato op. 106 št. 29 v B-duru, 
imenovano Hammerklavier. Skladba iz zadnjega življenjskega in ustvar
jalnega obdobja velikega skladatelja je natježja od njegovih klavirskih 
sonat, predstavlja izredno trd oreh tako v tehničnem kot muzikalnem 
oziru tudi za izkušene in zrele pianiste in je prav zato tudi dokaj redko na 
koncertnih sporedih. Mlada diplomantka se je lotila z velikim' pogumom, 
veliko tehnično vzdržljivostjo in zanesljivim spominom. Pokazala je zelo 
dobro pripravljenost v tehniki klavirske igre, ki ji bo z nadaljnjim zore
njem nedvomno dovoljevala tudi globljo dorečenost v muzikalnem oziru. 
Vse stavke je podala v njihovi ustrezni nakaznosti, v spevnem Adagio 
sostenuto pa je vzela nekoliko prehiter tempo, kar je zmanjšalo njegovo 
spevnost.

V drugem delu je Beatrice Zonta zaigrala Saint-Saensovo skladbo 
Preludij in fuga v es-molu iz »6 etud op. 111«, skladbo, ki omogoča izvajal
cu demonstriranje tehničnega obvladanja partiture,- Lisztovo skladbo 
»Mephisto waltz«, eno od težjih del iz obsežnega skladateljevega klavir
skega opusa, grajeno na briljantno virtuoznih efektih in zato za izvajalca 
tehnično in ritmično zelo zahtevno, je mlada diplomantka zaigrala zelo 
lepo in prepričljivo in pri tem še zlasti uveljavila dognano prstno tehniko. 
Za zaključek je zaigrala še Drugo sonato za klavir (1979) Tržačana G. 
Corala, skladatelja mlade generacije in avtorja mnogih del za zbore in 
inštrumente. Moderno koncipiranega dela, ki s svojo tonsko raztrganostjo 
odraža neko frenetično živčnost (nakazano v vseh štirih stavkih) današ
njega časa, se je Beatrice Zonta lotila z vso potrebno zagnanostjo in 
dinamično silovitostjo s krepkimi tonskimi poudarki in ga v celoti izvedla 
tehnično prepričljivo in učinkovito.

Za svoj nastop je mlada diplomantka zaslužila res dolg in iskren 
aplavz občinstva, nedvomno pa tudi visoko strokovno oceno, saj se je 
predstavila z izredno zahtevnim programom.

j. k.

Slavistično društvo podpira 
ustanovitev književne revije

Ob zaključku šolskega oziroma delovnega leta, predvsem pa po izkušnjah z 
letošnjim tekmovanjem za Cankarjevo priznanje, upravni odbor Slavističnega 
društva Trst ugotavlja, da so možnosti za literarno in publicistično ustvarjanje 
znotraj zamejskega prostora prepičle za vse obstoječe, kakor tudi prihodnje 
kapacitete. Vsaj kvantiteta revialnega utripa nikakor ne ustreza ustvarjalnemu 
naboju, posebno poglavje pa je vprašanje mladih, ki se pač zelo težko vključuje
jo v ustvarjanje pri nas oziroma v matični Sloveniji. Ravno ob letošnjem tekmo
vanju za Cankarjevo priznanje se je pokazalo, da gojijo mladi veliko zanimanje 
za izvirno kakor tudi esejistično pisanje, da pa seveda omenjeno navdušenje po 
izhodu iz višje šole praviloma ugasne in to praktično za vedno. Slavistično 
društvo Trst zategadelj pozdravlja šolsko glasilo Pot, ki združuje pobude Klasič
nega in Znanstvenega liceja France Prešeren iz Trsta, ter smatra, da bi veljalo 
razmišljati o podobnem glasilu tudi na Goriškem, ali pa celo združiti vse višje- 
šolce v zamejstvu v enem samem glasilu. Na nižjih srednjih šolah je razmeroma 
dosti šolskih glasil, kar velja nedvomno nadaljevati. Poleg zamejskega višješol
skega literarnega glasila ali revije pa bi veljalo sprožiti vse obstoječe sile za 
formiranje nove, t. im. "odrasle" publikacije.

Slavistično društvo Trst nadalje ugotavlja precejšnje težave pri financiranju 
svoje dejavnosti, ki se v tem trenutku vzdržuje iz članarine. Pri tem izpostavlja 
stališče, da nikakršna posredna pobuda za pomen in razvoj slovenske narodnos
tne bitnosti ne more nadomestiti neposrednega ukvarjanja z jezikom, kulturo v 
širšem pomenu besede in graditvijo celovitega mladega človeka. Slej ko prej 
ostaja šola tisto osišče, ki na tem področju največ prispeva, ne glede na pomisle
ke, ki jih imamo o njej. Senzibilizacija slovenske jezikovne kulture, ki pušča 
našo šolo ob strani, je pravzaprav šibka in ne more opraviti vsega.

Ob koncu tekočega šolskega leta bo Slavistično društvo Trst izdalo drugo 
številko svojega Biltena, ki bo med drugim prinesel kar dvoje tehtnih razmiš
ljanj oziroma raziskav: prof. Olga Lupine bo prispevala temo "Upovedovalne 
možnosti učencev na šolah s slovenskim učnim jezikom na Tržaškem", prof. 
Majda Kaučič-Baša pa temo o "Problematiki jezikovnega razsodišča".

Ne nazadnje velja na koncu opozoriti vse naše slaviste še na Zborovanje 
slavistov Slovenije, ki ob od 13. do 15. oktobra v Mariboru. Besediloslovje, 
jezikoslovje, problematike in kritika učbenikov so osrednje teme ene od osred
njih prireditev Slavističnega društva Slovenije. Nemara predvsem problematika 
učbenikov, s posebnim poudarkom na tukajšnje, zamejske razmere, težavnost pri 
pouku materinščine kot tudi italijanščine ter klasičnih jezikov, - vse to bi uteg
nili biti pogledi, zanimivi tudi za osrednji slavistični zbor.

JANEZ POVŠE

Mladi za mir v goriškem KD
V ponedeljek, 13. junija 1988, s pričetkom ob 20.30 

uri bo na sporedu v veliki dvorani Kulturnega doma 
v Gorici zanimiv večer pod geslom "Mladi za mir". 
Program predvideva nastop dijakov Nižje srednje 
šole "L Trinko" iz Gorice ter Glasbenega studia Nade 
Žugr iz Ljubljane. Slovenski nižješolci nam bodo pod 
vodstvom prof. Stanka Jericija in prof. Lučane Budal 
predstavili sklop petja, recitacij, glasbe in gibanja z 
naslovom "Hočeš biti mi prijatelj?". S tem recitalom 
je naša šola nastopila na tekmovanju za Nagrado Ev
rope, ki je bilo pred kakim mesecem v deželnem av
ditoriju v Gorici ter prepričljivo zasedla prvo mesto.

Gostje iz Slovenije pa se nam bodo predstavili s 
koncertom Jazz glasbe, evergreenov, balad ter skladb 
sodobnih zvrsti svetovno priznanih avtorjev. Med 
drugimi bomo slišali pesmi Steva Wonderja, Michae
la Jacksona, Carmicaela, Rodgersa, A. M. Bergmana 
itd.

Glasbeni studio, ki ga vodi prod. Naga Žgur, je šola 
za moderno petje in glasbo. Po končanem študiju je 
gojencem te šole odprta pot v svet lahke in druge 
glasbe.

Obeta se nam torej zanimiv večer namenjen vsem, 
zlasti še mladini.

Srečanje pisateljev
V soboto, 11. t. m., se bodo na 

Premu in v Ilirski Bistrici drugič 
srečali pesniki, pisatelji in kultur
ni delavci Primorske, natančneje 
iz Tolmina, Nove Gorice, Gorice, 
Trsta, Kopra, Izole, Pirana, Ilirske 
Bistrice, Sežane, Postojne in Idri
je. Na srečanju bodo v dopoldan
skih urah v Ilirski Bistrici govorili 
o vlogi in pomenu založništva na 
Primorskem in o odnosu založniš
kih hiš do ustvarjalcev pisane be
sede. Na dopoldanskem srečanju 
se bodo odločali o možnosti orga
nizacije društva pesnikov in pisa
teljev Primorske in o vlogi druš
tva pri prebujanju narodne in 
kulturne identitete.

Popoldan se bo na gradu na 
Premu in v rojstni hiši Dragotina 
Ketteja odvijal literarni piknik, na 
katerega so povabljeni vsi znani 
in neznani pesniki in pisatelji Pri
morske. Na literarnem pikniku 
bodo lahko brali svoja dela in 
razpravljali o vlogi pesnika in pi
satelja v današnji družbi.

Zadnja letošnja 
številka Galeba

Galeb
Med naše šolarje je te dni priletela 

zadnja številka letošnjega 34. letnika 
otroške revije Galeb. Tudi ta dvojna 
majska in junijska številka (9 in 10) 
prinaša mladim bralcem obilo zani
mivega, pestrega in poučnega branja, 
pesmic, zgodbic, pripovedi, iger in 
drugih zapisov. Med drugim bodo 
lahko izvedeli, kako sta muha in bol
ha po svetu potovali, seznanili se 
bodo s kobiličinimi sanjami, s Koviče
vim mačjim letališčem in s kemijsko 
uporabo lesa. Pesem poletje jih bo že 
ponesla na bližnje počitnice.

V zadnji številki letošnjega Galeba 
je nadalje objavljen spominski zapis 
o pred kratkim umrlem mladinskem 
pesniku in pisatelju Danilu Gorinšku, 
ki je opremljen z njegovo pesmijo o 
vrtiljaku. Rubrika Iz naših šol poroča 
o podelitvi bralnih značk; med novos
tmi na knjižnih policah sta predstav
ljeni knjigi Janeza Bitenca Slonček 
Jakonček in Silvestre Rogelj Petrič 
Bistrica Kalščica, Galeb pa tudi piše 
o novi Mali gaji, glasilu gropajskih 
šolarjev. V fotografski prilogi bodo 
učenci zvedeli marsikaj o Trstu nekoč 
in danes.

Galeb tudi tokrat posveča veliko 
pozornost pismom in prispevkom na
ših šolarjev in tudi naslovna stran je 
- kot običajno — delo naših otrok. 

Tokrat jo je prispevala Daniela Čeb- 
ron iz 4. razreda trebenske osnovne 
šole Tomažič, ki je svoji risbi dala na
slov kar Trebče.

Urednik v svoji beležnici želi otro
kom ob odhodu na počitnice, naj na 
najlepši način preživijo »ta mladostni, 
brezskrbni počitniški čas« in jim obe
nem opozarja, da jih bosta jeseni ob 
vrnitvi v »sedaj skoraj osovražene 
šolske klopi« že čakala novi, jubilejni 
Galeb (slavil bo 35-letnico) in novi 
Galebov šolski dnevnik.

Pogovor z dirigentom mešanega pevskega zbora Obala po tekmovanju v ZRN

Mirko Slosar: »S trdim delom do mednarodnih uspehov«
. Mešani pevski zbor Obala iz Kopra 
le svojim številnim uspehom konec 
^aja dodal še enega, izjemno prestiž- 
^ga: na mednarodnem zborovskem 
tekmovanju v Pohlheimu v Zvezni re
publiki Nemčiji je osvojil drugo mes- 
°- Za prvouvrščenim 95-članskim zbo- 

f°m iz Bolgarije je zaostal za pičlih 
edem desetink točke, za sabo pa je 

Pustil vrsto uglednih in mednarodno 
uveljavljenih zborov, kot na primer 
Por iz Filipinov, ki je pred nekaj leti 

•Ja tekmovanju Seghizzi v Gorici 
svojil prvo mesto, v Pohlheimu pa se 

6 TK°ra^ zadovoljiti s petim.
Zbor Obala od ustanovitve pred 

Uajstimi leti vodi Mirko Slosar, diri- 
aanJ; in_ glasbeni pedagog, ki je tudi 
k . ,za®kem sila poznan in cenjen. Že 
j* študent je vodil »Vodopivce«, pri 
šnr I? sl;alno predaval na zborovodski 
Uta1 nudil individualno pomoč
r,/^kateremu našemu zboru, že ne- 
žasiiet: Pa te tudi umetniški vodja Tr- 
Br ^e9a okteta. Poleg tega redno 
Se .ava na republiških zborovodskih 
a, »h, je član raznih strokovnih 
bo „ nih komisij, prve dni julija pa 
dob reVZel tudi vc,dstvo Ateljeja za so- 
rovG'?, 9^asb° na Jugoslovanskih zbo- 
tern ri* sYeoanostih v Nišu. Ob vsem 
lickr* u 'ma še čas za strokovno pub- 
p0z *cno dejavnost, je pa tudi temeljit 
he i,,aec sodobne glasbene scene 
tu prj ^^atični domovini, pač pa tudi

okjnu*11 P09ovor se je začel kar pri 
ga lt)77. leta, ko je iz mladinske- 
koDLmnazijskega pevskega zbora iz 
že vnHn,astal zdor Obala. Slosar, ki je 
tudi vnH uatadinski zbor, je prevzel 
beinu tu Vo Obale. K novoustanovlje- 
člani m "U 80 Pristopili še nekateri 
k°da : j esanega pevskega zbora Svo- 
delovflni Z0^e' k' je takrat prenehal z 
štela ta^o da je Obala prvotno

»Že n lh 30 Pevcev. 
hih enem letu se je število nje- 
'Mirko c?ov Podvojilo,« je poudaril 
(e bj/ ?Sar' »to pa verjetno zato, ker 
vabljiv-- kvaliteten in zato tudi 

ZQ druge pevce. Kmalu po

ustanovitvi smo nastopili na Primor
ski poje, nato — bilo je to 1978. leta 
— smo prvič tekmovali na mariborski 
Naši pesmi. Le nekaj desetink točke 
nam je manjkalo, da bi osvojili zlato 
kolajno. Dobili smo srebro. Zatem smo 
od leta 1980 dalje v Mariboru vedno 
odnesli zlato odličje. Letošnje zlato je 
bilo že peto po vrsti.«

V prvih letih delovanja je Obala 
osvojila drugo mesto na goriškem tek
movanju Seghizzi in na tekmovanju v 
Spittalu. Nato se je začelo njeno in
tenzivno plodno obdobje.

»Opravili smo turneje po celi Evro
pi, pred šestimi leti smo gostovali v 
ZDA; v bistvu smo sodelovali na vseh 
večjih mednarodnih festivalih v Ju
goslaviji in v tujini. V Jugoslaviji smo 
med drugim osvojili prvo mesto na 
Mokranjčevih dneh v Negotinu, drugi 
smo bili na Jugoslovanskih zborov
skih svečanostih.«

In že smo pri mednarodnem zborov
skem tekmovanju v Pohlheimu.

»To nemško mesti prireja tekmova
nje vsakih pet let. Letos je na njem 
sodelovalo 48 zborov: 10 ženskih, 5

moških, 10 mladinskih in kar 23 me
šanih. Zbori so se pomerili v polifon- 
skem petju, organizatorji pa so pode
lili tudi pokal za najbolj efektno iz
vedbo ljudske pesmi (izvedel jo je 
zbor iz Češkoslovaške). Drugo mesto 
z minimalnim zaostankom za prvou
vrščenim zborom je pomenilo za Oba
lo izjemen uspeh, še posebno, če po
mislimo, da je zbor nastopil okrnjen, s 
samo 38 pevci, ker se študentje in ne
kateri drugi pevci zaradi študijskih in 
delovnih obveznosti niso mogli ude
ležiti tekmovanja.«

Med pogovorom se je Slosar zausta
vil tudi pri odločitvah žirije, ki mar
sikdaj po svoje krojijo rezultate.

»Pri športu, na primer v tekih, ne 
moreš oporekati rezultatu: ura točno 
izmeri tvoj čas. Pri petju je drugače. 
Tu se zastavlja vprašanje subjektiv
nosti žirije. Za mednarodno tekmova
nje v Pohlheimu je pohvalno, da smo 
takoj po razglasitvi dobili ocenjeval
ne liste vsakega člana žirije. Tako 
smo lahko izvedeli, da je naš zbor do
bil najvišjo oceno, desetico, za inter
pretacijo in zborovski zvok. Medna
rodna žirija je bila res strokovna, saj 
so jo sestavljali nekateri izvedenci, ki 
smo jih že srečali na tekmovanjih v 
Arezzu in v Gorici.«

Tudi do take komisije je imel Mirko 
Slosar vsaj en pomislek. Ko sem ga 
vprašal, kje je njegov zbor dobil manj 
točk, je takole odgovoril: »Komisija 
nam je dodelila nižjo oceno za izgo
vorjavo — devetico. To je dokaj čud
no: v programu smo imeli tudi pesem 
italijanskega skladatelja Dallapicco- 
le, italijanščino pa gotovo bolje ob
vladamo kot nekateri člani žirije!«

Najin pogovor se je še malce zaus
tavil ob vprašanju ocenjevalnih komi
sij na zborovskih tekmovanjih. Govor 
je bil o žiriji na letošnji Naši pesmi v 
Mariboru.

»Čudno se mi zdi, da pri Naši pes
mi ne izveš končne ocene, kaj šele, da 
bi zvedel za ocene posameznih čla
nov žirije. Čudna je po svoje tudi in
flacija letošnjih zlatih kolajn na mari

borski prireditvi. V prejšnjih izvedbah 
so podelili po dve, tri ali največ štiri 
zlate kolajne. Letos je kar deset zbo
rov osvojilo zlato, osem jih je prejelo 
srebrno, dva pa bronasto odličje. Mis
lim oziroma kar prepričan sem, da ži
rija ni bila sposobna strokovno ute
meljiti ocen, ki jih je dal posamezni 
član žirije.«

Po tem »kritičnem intermezzu« sva 
se povrnila k njegovemu zboru.

»Zbor vadi v bistvu trikrat teden
sko: enkrat vadijo samo ženske, en
krat samo moški, po enkrat pa vadi
mo skupaj. Veliko težavo za naš zbor 
predstavlja dejstvo, da polovica čla
nov zbora študira v Ljubljani. Ti vadi
jo enkrat tedensko v Ljubljani s kore
petitorji. Zbor je že od nastanka mno
go nastopal, zato je potreboval dobro 
organizacijsko strukturo. Sedaj razpo
laga s to strukturo, organizacijskim 
odborom, to pa je neobhodno potreb
no za dobro delo in razvoj.«

Nadvse zanimiv je tudi podatek o 
pripravi koncertnega programa in o 
nadaljnjih načrtih Obale.

»Vsako leto pripravimo v povprečju 
po dva koncertna programa. Lani smo 
pripravili program za novembrski 
koncert ob 10-letnici ustanovitve zbo
ra. Predstavili smo Vivaldijevo Glorio 
in najzahtevnejša dela iz evropske 
zborovske literature. Od takrat smo 
začeli vaditi program za sodelovanje 
na Naši Pesmi in na tekmovanju v 
ZRN. Junija bomo nastopili v Tržiču 
(11. 6.) in v Karniji (17. 6.). Septembra 
imamo v programu vokalno-instru- 
mentalni koncert z orkestrom RTV 
Ljubljana. Istega meseca bomo peli v 
Ravenni, oktobra pa bomo sodelovali 
na tekmovanju v Španiji, in to z no
vim programom.«

Po tem pregledu kratkoročnih načr
tov zbora Obala se je že samo po sebi 
vsiljevalo morda najzanimivejše vpra
šanje: kaj meni priznani zborovodja o 
zborovski dejavnosti na naših tleh, na 
Tržaškem in Goriškem?

»Na Tržaškem je glavna ovira za 
kvalitetni razvoj zborovskega petja

veliko število zborov. Vsaka vas hoče 
imeti svoj zbor. A dobrih pevcev je 
premalo, zato bi bilo — za dosego 
višje kvalitete — bolje, da bi se zbori 
bližnjih vasi združili. Kaže pa, da 
združitve niso najbolj popularne: tak 
poskus v Križu in Nabrežini je na
mreč propadel.

Funkcija zborovskega petja se je 
pri nas v zadnjem času globoko spre
menila. Petje je bilo dolga leta eden 
od pomembnih narodnobuditeljskih 
in zavedniških momentov v življenju 
zamejcev. Sedaj pa je nujno potrebno 
iskanje in stremljenje po kvaliteti in 
dobrem programu, saj samo tako lah
ko prodreš v slovensko in evropsko 
zborovsko dogajanje.«

Kvalitetna rast posameznega zbora 
je v mnogočem, če že ne prvenstveno 
odvisna od priprave zborovodij. Mirko 
Slosar meni, da so nekateri zborovodje 
v zamejstvu mnogo naredili za to. Sam 
je omenil primera dveh zborov: Primo- 
rec-Tabor (»Prav jaz sem bil med dru
gim 'krivec1' te združitve...) in zbora 
Milan Pertot iz Barkovelj (»Glede na 
vokalno tehniko in zlitost glasov je 
najkvalitetnejši v zamejstvu...«).

O dirigentih je Slosar še povedal, da 
so nekateri v zamejstvu res sposobni, 
drugim pa manjka znanja. »Zato bi 
morali pri Glasbeni matici ali pa kje 
drugje organizirati zborovodsko šolo, 
ki bi nudila strokovno pomoč tem 
zborovodjem,« je še pripomnil diri
gent Obale.

Kakšen pa je recept za dobrega zbo
rovodjo? Slosar je takole odgovoril:

»Nadarjenost, poleg tega pa dosti 
glasbenega znanja in splošne izo
brazbe. Sama nadarjenost ti lahko ne
kaj časa že pomaga, a to ni dovolj. 
Dober dirigent se mora spoznati na 
psihologijo, pedagogiko, metodiko, 
dela. Brez tega sedaj ni mogoče pro
dreti.«

Pogovor zapisal
MARJAN KEMPERLE



stran D PRIMORSKI DNEVNIK 10. junija 1988

Delo aktivna naložba 
pridobljenega znanja

Pravilno je, da skuša družba rešiti vpra
šanje mladinskega zaposlovanja. Zaradi 
tega so dobrodošli vsi tisti ukrepi, ki omo
gočajo znižanje stroškov za delovno silo, 
kar vzpodbuja delodajalce h krepitvi števi
la osebja tudi v kriznem obdobju. Vključe
vanje mladine v delovni proces pomeni 
ovrednotenje investicije slehernega držav
ljana: državna uprava mora graditi šole in 
poskrbeti za osebje; starši ravno tako nala
gajo v šolanje otroka, kar predstavlja znat
no breme za družinski proračun; mladi in
vestirajo svoj čas in svoje umske sposobnos
ti, da pridejo do zaželene mature ali do dip
lome. Dokler se mlad človek ne zaposli, 
ostaja naložba neproduktivna. Že zaradi 
tega je vse bolj nujno vključiti slehernega 
človeka v delovni proces, saj bo tako ovred
notil vložena sredstva.

Tega bi se morali zavedati tudi mladi, 
ko začnejo službo. Zaposlitev ne sme biti 
cilj, ne moremo biti zadovoljni le, ker smo 
trenutno rešili večji ali manjši finančni pro
blem (to je odvisno od zmožnosti družine), 
zavedati se je treba, da pomeni sprejem v 
službo le uvod v delovno razmerje, prevze
manje novih in težjih odgovornosti. Podjet
ja ali ustanove so živi organizmi, kjer se 
stalno porajajo procesi rasti ali upadanja: 
rast ali razvoj vsaj delno pogojuje sposob
nost delovne sile, ki mora biti učinkovita in 
strokovno pripravljena. Poudarjeno je bilo, 
da šola ne more dati popolnega strokovne
ga znanja, saj tudi ni za to poklicana; sami 
si moramo poskrbeti dodatno in specifično 
znanje, kar bo prispevalo k boljšemu izko
riščanju napora, ki je bil vložen v letih štu
dija. In vendar se mnogokrat dogaja, da na 
novo zaposlena oseba meni, da je s službo 
dosegla svoj cilj in prišla v miren pristan, 
kjer bo življenje potekalo po ustaljenih tir
nicah. Skrb za uspešnost in rentabilnost je 
problem "drugih". Ti seveda niso oprede
ljeni, so nekaj, kar naj bi bilo izven delov
nega procesa, nekaj abstraktnega, čeprav

morajo sicer poskrbeti, da bodo osebni do
hodki redno pritekali. In tu odpade vsaka 
logika: podjetje mora proizvajati (izdelke 
ali storitve, ni bistveno), vsak člen delovne
ga procesa pa mora prispevati k razvoju in 
konkurenčnosti podjetja.

V samem podjetju so tudi stalni procesi 
prenove in spreminjanja oziroma prilagoje- 
vanja novim zahtevam tržišča, saj je tržišče 
tisti dejavnik, ki brezusmiljeno dokazuje 
uspešnost poslovanja. Ta proces prenove 
prizadene slehernega uslužbenca in je po
vsem naravno, da napredujejo le bolj pri
pravljeni, saj nudijo podjetju več, kakor tis
ti, ki ne dojema ali slabo opravlja svoje na
loge. Kdor hoče napredovati in si tako za
gotoviti bodočnost, mora tudi in predvsem 
na delovnem mestu vlagati mnogo truda, se 
mora strokovno izpolnjevati ob delu, tako 
da lahko sledi poteku delovnega procesa. 
Pasivno sprejemanje in izvajanje zaupanih 
nalog ni dopustno, vsakdo se mora sam do
kopati do spoznanja, zakaj je tako delo po
trebno, kar omogoča večjo storilnost. Ugo
toviti je treba logiko delovnega procesa in 
se poglobiti v delo. Mlad človek ni stroj, ki 
do onemoglosti repetitivno opravlja vedno 
iste naloge ali miruje, če ga neka sila ne 
poganja; človek mora dati nekaj svojega v 
delo, mora mu vtisniti pečat svoje sposob
nosti in osebnosti. Žal mnogi večkrat poza
bijo vse, kar so pridobili v šoli, od jezika do 
strokovnega znanja. Prepustijo se toku do
godkov in se ne zavedajo, da tako škodujejo 
predvsem samim sebi, pa tudi učinkovitemu 
poslovanju podjetja, od katerega živijo.

Kdorkoli se vključi v delovni proces, se 
mora zavedati svojih odgovornosti: za 
opravljeno delo mora sicer biti plačan, a 
delo mora biti koristno. In to bo le, če bo 
vsakdo dojel smisel svojega dela, če bo ves
tno in točno opravil zaupane mu naloge.

ODO KALAN

MINISTRSTVA
Ministrstvo za kmetijstvo in gozdarstvo

razpisuje javni natečaj za 74 tehničnih inšpektor
jev centralnega in perifernih sedežev. Natečaja 
se lahko udeležijo diplomanti agronomije, goz
darstva ali živinoreje, ki nimajo še 36 let (razen 
izjem, ki jih predvideva zakon). Prošnjo z ove
rovljenim podpisom mora kandidat poslati na 
naslov: Direzione Generale degli Affari Generali 
e del Personale, Divisione VI, Concorsi, Via XX 
Settembre 20, 00100 Rim. Rok za predložitev pro
šenj zapade 10. junija. Kandidati morajo poleg 
agronomije in prava Evropske skupnosti obvla
dati tudi angleščino ali francoščino. Za podrob
nejše informacije glej posebno izdajo Uradnega 
lista - Natečaji in izpiti - z dne 10. maja 1988.

Ministrstvo za kmetijstvo in gozdarstvo
razpisuje javni natečaj za 27 administrativnih 
svetovalcev centralnega in perifernih sedežev. 
Natečaja se lahko udeležijo diplomanti prava, 
ekonomije, političnih ved, ki nimajo še 36 let 
(razen izjem, ki jih predvideva zakon). Prošnjo z 
overovljenim podpisom mora kandidat poslati na 
naslov: Direzione Generale degli Affari Generali 
e del Personale, Divisione VI, Concorsi, Via XX 
Settembre 20, 00100 Rim. Rok za predložitev pro
šenj zapade 10. junija. Kandidati morajo poleg 
ustavnega, civilnega in administrativnega prava 
ter politične ekonomije obvladati tudi anglešči
no ali francoščino. Za podrobnejše informacije 
glej posebno izdajo Uradnega lista - Natečaji in 
izpiti - z dne 10. maja 1988.

Ministrstvo za kmetijstvo in gozdarstvo
razpisuje javni natečaj za 71 tehničnih izveden
cev centralnega in perifernih sedežev. Natečaja 
se lahko udeležijo agrarni, tehnično-industrijski 
ali agrotehnični izvedenci, ki nimajo še 36 let 
(razen izjem, ki jih predvideva zakon). Prošnjo z 
overovljenim podpisom mora kandidat poslati na 
naslov: Direzione Generale degli Affari Generali 
e del Personale, Divisione VI, Concorsi, Via XX 
Settembre 20, 00100 Rim. Rok za predložitev pro
šenj zapade 10. junija. Za podrobnejše informa
cije glej posebno izdajo Uradnega lista - Nateča
ji in izpiti - z dne 10. maja 1988.

Ministrstvo za zunanje zadeve razpisuje 
javni natečaj za 25 prostovoljcev za diplomatsko 
kariero. Natečaja se lahko udeležijo diplomanti v 
ekonomiji, pravu, ekonomskih, bančnih in poli
tičnih vedah, ki imajo že 21 let in jih nimajo še 
31. Kandidat mora govoriti francosko in angleško 
in mora poznati mednarodno pravo. Prošnjo za 
vpis na natečaj mora kandidat napisati na kolko- 
vanem papirju in jo z overovljenim podpisom 
poslati kot priporočeno pismo s povratnico na 
naslov: Ministero degli Affari Esteri, Direzione 
Generale del Personale e delPAmrninistrazione, 
Ufficio V, Rim. Rok za predložitev prošnje zapa
de 13. junija. Za podrobne informacije glej po
sebno izdajo Uradnega lista - Natečaji in izpiti - 
z dne 29. 4. 1988.

Ministrstvo za zunanje zadeve razpisuje v 
sodelovanju z Organizacijo združenih narodov 
javni natečaj za pet funkcionarjev (Junior Profes
sional officers) ekonomskega, juridičnega in knji- 
govodstvenega sektorja. Natečaja se lahko ude
ležijo tisti, ki so diplomirali na teh fakultetah po 
31. decembru 1956. Kandidati morajo obvladati 
angleščino ali francoščino. Prošnje, ki bodo mo
rale biti napisane na posebnem formularju, bodo 
morale prispeti v Center Združenih narodov do 
30. junija 1988. Formularje lahko interesenti do
bijo v uradih: Ministrstva za zunanje zadeve, 
DGPA Ufficio V, Piazzale della Farnesina, 00194 
Rimi Centra za informacije Združenih narodov, 
Piazza San Marco 50, 00186 Rim, in na sedežih 
SIOI v Rimu, Milanu, Turinu, Firencah in Neap
lju.

Občina Trst razpisuje javni natečaj za 3 in
ženirje osme stopnje kadrovanja. Natečaja se 
lahko udeležijo diplomanti v civilnem inženir
stvu, ki nimajo še 35 let (razen izjem, ki jih pred
videva zakon) in so usposobljeni za opravljanje 
svojega poklica. Rok za predložitev prošenj za
pade 15. julija 1988 ob 12. uri. Ostale informaci
je, kopijo razpisa in vzorec prošnje za vpis na 
natečaj lahko interesenti dobijo na Drugem od
seku, v uradu za osebje, Trg Unita 4.

Občina Trst razpisuje javni natečaj za 2 načr
tovalca osme stopnje kadrovanja. Natečaja se 
lahko udeležijo diplomanti v civilnem inženir
stvu in diplomirani arhitekti, ki nimajo še 35 let 
(razen izjem, ki jih predvideva zakon) in so uspo
sobljeni za opravljanje svojega poklica. Rok za 
predložitev prošenj zapade 15. julija 1988 od 
12. uri. Ostale informacije, kopijo razpisa in vzo
rec prošnje za vpis na natečaj lahko interesenti 
dobijo na Drugem odseku, v uradu za osebje, Trg 
Unita 4.

Občina Čedad razpisuje javni natečaj za 
paznika-vzdrževalca (četrte stopnje kadrovanja) 
občinske klavnice. Natečaja se lahko udeleži, 
kdor je končal obvezno šolanje in se je nato izšo
lal kot elektrikar na strokovni šoli, ali pa mora 
predložiti potrdilo, ki ga mora overoviti urad za

zaposlovanje, da je tri leta delal kot elektrikar. 
Prošnji bo moral kandidat priložiti tudi izjavo, 
da se bo za opravljanje svojega dela vselil v pro
store, ki mu jih bo Občina dala na razpolago. 
Rok za predložitev prošenj zapade 10. junija 
1988. Za ostale informacije glej Deželni vestnik 
št. 57 z dne 10. 5. 1988. Kopijo razpisa lahko inte
resenti dobijo v Deželnem tajništvu Občine Če
dad, Largo Boiani 2, tel.: 0432/731816 ali 
0432/731817.

Občina Čedad razpisuje javni natečaj za vz
drževalca (četrte stopnje kadrovanja) doma za 
ostarele. Natečaja se lahko udeleži, kdor je kon
čal obvezno šolanje in se je nato izšolal kot elek
trikar na strokovni šoli ali pa mora predložiti 
potrdilo, ki ga mora overoviti urad za zaposlova
nje, da je tri leta delal kot elektrikar. Rok za 
predložitev prošenj zapade 10. junija 1988. Za 
ostale informacije glej Deželni vestnik št. 57 z 
dne 10. 5. 1988. Kopijo razpisa lahko interesenti 
dobijo v Deželnem tajništvu Občine Čedad, Lar
go Boiani 2, tel.: 0432/731816 ali 0432/731817.

Čedadska krajevna zdravstvena enota št.
5 razpisuje javni natečaj za 4 profesionalne bol
ničarje, za otroško babico in za zdravstvenega 
pomočnika. Natečaja za bolničarje se lahko ude
ležijo diplomirani bolničarji, ki so vpisani v po
klicni seznam. Natečaja za zdravstvenega po
močnika se lahko udeležijo poklicni pomočniki, 
ki so vpisani v poklicni seznam. Rok za predloži
tev prošenj zapade 10. junija 1988. Prošnjo 
bodo morali kandidati poslati na administracijo 
osebja KZE Čedad št. 5. Za ostale informacije 
glej Deželni vestnik št. 33 z dne 12. 3. 1988.

Konzorcij za upravljanje in razvoj Centra 
za znanstvene in tehnološke raziskave v tr
žaški pokrajini razpisuje javni natečaj za funk
cionarja druge stopnje kadrovanja Centra za do
kumentacijo. Natečaja se lahko udeležijo mladi, 
ki so končali šolanje na višji srednji šoli. Rok za 
vpis na natečaj zapade 15. junija. Ostale infor
macije in kopijo razpisa lahko interesenti dobijo 
na sedežu Konzorcija Centra za raziskave na 
Padričah 99, Trst, ali po telefonu št, 040/226011.

Državni inštitut za socialno skrbstvo raz
pisuje javni natečaj za 35 administrativnih sode
lavcev deželnih sedežev v Furlaniji-Julijski kra
jini. Natečaja se lahko udeležijo diplomanti pra
va, političnih ved in ekonomske fakultete, ki še 
nimajo 35 let (razen izjem, ki jih predvideva za
kon). Prošnjo za vpis na natečaj mora kandidat 
poslati na naslov: Direzione Generale delllstitu- 
to Nazionale della Previdenza Sociale, Servizio 
Personale, Reparto IV, Ulica Ciro il Grande 21, 
00100 Roma Eur. Rok za predložitev prošenj za
pade 13. junija. Za podrobne informacije glej 
posebno izdajo Uradnega lista - Natečaji in izpiti 
- z dne 13. maja 1988.

Goriška krajevna zdravstvena enota št. 2
razpisuje javni natečaj za zdravstvenega direk
torja. Natečaja se lahko udeležijo diplomanti me
dicinske fakultete, ki še nimajo 50 let (razen iz
jem, ki jih predvideva zakon) in so že tri mesece 
pred rokom za vpis na natečaj vpisani v poklicni 
seznam. V poštev bodo prišli tisti kandidati, ki 
izpolnjujejo pogoje, navedene v Deželnem ves
tniku št. 56 z dne 9. maja 1988. Rok za vpis na 
natečaj bo naknadno objavljen v posebni izdaji 
Uradnega lista - Natečaji in izpiti - in bo zapa
del 45 dni po objavi. Prošnje za vpis na natečaj 
z overovljenim podpisom morajo kandidati po
slati na naslov: Unita Sanitaria Locale n. 2 Gori- 
ziana, Ulica Vittorio Veneto 24, 34170 Gorica. Os
tale informacije lahko interesenti dobijo tudi na 
sedežu KZE št. 2 v uradu za osebje v Gorici, tel. 
0481/87451.

Občina Ronke razpisuje javni natečaj za spe
cializiranega delavca - šoferja. Natečaja se lahko 
udeleži, kdor je končal obvezno šolanje, je že 
polnoleten in še nima 35 let (razen izjem, ki jih 
predvideva zakon). Kandidat mora imeti tudi 
vozniško dovoljenje kategorije D in dveletno de
lovno izkušnjo kot šofer težkih vozil. Rok za 
predložitev prošenj zapade 10. junija 1988 ob 
13.30. Za podrobnejše informacije glej Deželni 
vestnik št. 52 z dne 29. 4. 1988. Pojasnila o razpi
su pa lahko interesenti dobijo tudi na tajništvu 
Občine, Trg Unita 1, Ronke. Telefon: 
0481/778759.

Pošten vrtnar, ki želi vzdrževati vrt. Kogar 
zanima, naj telefonira na številko: 040/722516.

Mizarski vajenec, po možnosti iz dolinske 
občine. Ponudbe pošljite na naslov: Primorski 
dnevnik, Tajništvo, Ulica Montecchi 6, 34137 
Trst, pod šifro: »C8«.

Čevljarski vajenec, ki ne sme imeti več kot 
16 let. Interesenti naj telefonirajo od 11.30 do 16. 
ure na številko: 040/910557.

Zidar za opravljanje občasnih del. Interesenti 
naj telefonirajo ob večernih urah na številko: 
040/631408.

Prodajalsko osebje, ki hoče prodajati proiz
vode za drogerije in trgovine kozmetike. Intere
senti naj telefonirajo na številko: 040/567165.

Prodajalsko osebje part-time, ki bo lahko 
samostojno in kadarkoli prodajalo razno blago. 
Interesenti naj telefonirajo ob uri obeda na šte
vilko: 040/639491.

Finančni svetovalci. Zaposlitev v Furlaniji- 
Julijski krajini, Liguriji, Piemontu, Kalabriji, na 
Siciliji in Sardiniji jim ponuja delniška družba 
Gener Comit, ki jo sestavljata zavarovalnica Ge
nerali in Banca Commerciale Italiana. Gener Co
mit hoče okrepiti svoje delovanje na finančnem, 
zavarovalnem in ekonomskem sektorju. Možni so 
zelo zanimivi zaslužki in strokovna izobrazba. In
teresenti naj pošljejo svoj kratek življenjepis na 
naslov: GenerComit Distribuzione, San Marco 
875, 30124 Benetke.

Sposobna tipkarica, ki zna uporabljati kom- 
pjuter. Ponudbe pošljite na naslov: Primorski 
dnevnik, tajništvo, Ulica Montecchi 6, 34137 Trst, 
pod šifro "C7".

Strežno in kuharsko osebje. Zaposlitev po
nuja priznana restavracija na Krasu. Ponudbe po
šljite na naslov: Primorski dnevnik, tajništvo, 
Ulica Montecchi 6, 34137 Trst, pod šifro "C6".

Fant, ki se želi zaposliti v Nemčiji. Začasno 
zaposlitev do oktobra mu ponuja slaščičarna. Za
gotovljena je dobra plača, hrana in nočnina. Inte
resenti naj telefonirajo po 20. uri na številko: 
0049/287112043.

Trgovski potnik, ki je dobro vpeljan v pre
hrambeni in okrepčevalni sektor ter v prodajo na 
debelo. Dodelili bi mu ekskluzivne artikle in 
ekskluzivno področje poslovanja. Interesenti naj 
telefonirajo od 13. do 15. ure na številko: 
040/214438.

Učitelj ali učiteljica telovadbe. Interesenti 
naj pišejo na poštni predal št. 6/M, 34100 Trst.

Dekleta, ki se želijo zaposliti v slaščičarni. 
Ponujajo jim zaposlitev od polovice junija do po
lovice septembra ali pa julija in avgusta na Jon
ski obali Kalabrije (Siderno). Interesentke naj te
lefonirajo na številko: 0434/767929.

Vestna otroška varuška. Zaposlitev ji ponu
ja družina z dvema otrokoma. Interesentke naj 
telefonirajo na številko: 040/764101.

Kuhar in pomožni kuhar dobita takojšnjo 
zaposlitev za poletno sezono. Zaposlitev jimaipo- 
nujajo v Gradežu, tel.: 0481 /941023.

Hišna pomočnica. Kogar zanima, naj telefo
nira na številko: 040/411129.

Animatorji, kabaretisti, športni inštruk
torji, inštruktorji za tenis, deskanje in telo
vadbo, animatorji za mini klub. Ponujajo jim 
zaposlitev v turističnih naseljih. Kogar zanima, 
naj pošlje kratek življenjepis in sliko na naslov: 
Poštni predal 872, 34100 Trst Center.

Dekle, ki se želi zaposliti kot hišna pomočni
ca. Kogar zanima, naj telefonira na številko: 
040/768123.

18-25-letni fantje in dekleta. Ponujajo jim 
zaposlitev za pridobivanje novih kupcev. Za za
poslitev s polovičnim delovnim časom je zago
tovljen honorar. Kogar zanima, naj telefonira od
16. do 19. ure na številko: 040/420403.

Frizerka, pomočnica ali vajenka. 3-meseč- 
no zaposlitev jim ponuja frizerski salon. Kogar 
zanima, naj telefonira na številko: 040/304990.

Sposobna in vestna natakarica. Ponujajo ji 
takojšnjo zaposlitev v gostilni Veto na Opčinah. 
Kogar zanima, naj telefonira na številko: 
040/211629.

22-letna knjigovodkinja išče zaposlitev kot 
uradnica. Ima že nekaj delovnih izkušenj v pod
jetju za izvoz in uvoz. Ponudbe pošljite na na
slov: Primorski dnevnik, tajništvo, Ulica Montec
chi 6, 34137 Trst, pod šifro "Z18".

21-letno dekle išče zaposlitev kot otroška 
varuška ali katerokoli primerno zaposlitev. K°' 
gar zanima, naj telefonira na številko; 
040/412543.

Dekle išče zaposlitev kot uradnica. Dokonča
la je tečaj strojepisja, komercialne prakse in in' 
formatike (COBOL), obvlada zadovoljivo nemšč1/ 
no in srbohrvaščino. Ponudbe pošljite na našlo'/ 
Primorski dnevnik, tajništvo, Ulica Montecchi • 
34137 Trst, pod šifro "Z19".

20-letno dekle išče kakršnokoli zaposlite;V/ 
Ponudniki naj telefonirajo na števil^0’ 
040/200782.

17-letno dekle išče katerokoli zaposlit®^ 
Ponudniki naj telefonirajo na številk 
040/200617.

Hišna pomočnica išče honorarno zaposlit® 
ob četrtkih in sobotah. Ponudniki naj telefon>r 
jo na številko: 822103.

17- letni fant s končanim prvim letnikorn 
takarske šole (IRFOP) nujno išče delo za Pol®^. 
sezono. Ponudniki naj telefonirajo na števi 
040/910747.

18- letno dekle išče kakršnokoli resno zap ^ 
litev. Ponudniki naj telefonirajo ob uri kosi 
številko: 040/577097.
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Portorož iz ptičje perspektive

res pride pravo poletje. Seveda bodo tudi pri njih 
nasičeni z gosti v juliju in avgustu, ko gre vsa Evro
pa na počitnice. V portoroških hotelih dobijo dobro 
postrežbo. Na voljo imajo lepo urejena kopališča, 
plesišča, igralnico, terme, športne naprave, prostora 
za vsakršno izživljanje. V avditoriju so vse poletje 
razne prireditve.

Sladokuscem so na voljo številna gostišča. Ne le v 
osrčju Portoroža marveč tudi v neposredni okolici, 
kjer lahko dobiš zares okusne ribje jedi. Drugače 
tudi ne bi šlo, saj v turističnem kraju ti morajo vse to 
nuditi.

Za nas, ki živimo na Tržaškem ali Goriškem, je 
Istra zelo blizu. Z avtom si tam v kratkem času. Seve
da če ne dobiš gneče na meji.

Bralcem Primorskega dnevnika je najbrž kar od
več predstavljati Portorož in druge kraje na obali 
Slovenske Istre, saj so ti kraji hitro dosegljivi in smo 
v njih bili že neštetokrat. Vseeno pa je prav, da se od 
časa do časa povrnemo v te kraje tudi s pisanjem v 
našem dnevniku. Še zlasti tokrat, ko smo s turistične
ga prospekta vzeli prelepo fotografijo Portoroža, na
rejeno iz letala ali, kot temu pravimo, iz ptičje per
spektive. V ospredju naše slike imamo znano porto
roško marino, v kateri je vse polno čolnov in jaht, v 
osrednjem delu slike so znani portoroški hoteli, tam 
na koncu pa vidimo Bernardin. Piran je skrit za gri
čem.

V Portorožu je sedaj že polno gostov, ki so tja 
prišli iz dežel Srednje Evrope. Marsikateri dan je 
sicer doslej bilo vreme muhasto, domači turistični 
delavci pa so prepričani, da bo vnaprej bolje, da za-

POLETNI ODDIH

ČAS POLETNEGA ODDIHA SE BLIŽA. NEPOZABNE 
POČITNICE NA SINJEM MORJU TEH ŠESTIH KRAJEV 
ALI KJERKOLI DRUGJE SO DANES URESNIČLJIVE. 
TELEFONSKI POZIV NA ŠTEVILKO 0481/31811 VAM 
BO POMAGAL PRI REŠEVANJU MOREBITNIH 
FINANČNIH PROBLEMOV

KMEČKA BANKA - l/AŠ/I DOMAČA BANKA VAM NUDI 
OSEBNA POSOJILA ZA VSAKOGAR IN ZA VSAKO 
POTREBO.
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Banca Agricoia 
Kmečka banka Gorica
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Olajšan promet pri Vidmu
Deset tisoč lir bo treba odšteti za vožnjo po avtocesti od Moščenic do 

Trbiža. Jutri bodo namreč odprli za promet čisto novo obvoznico pri Vidmu, 
tako da ne bo več treba pred Vidmom čakati v dolgih vrstah na vstop ali izstop, 
kdor bo nameraval v Videm, bo šel po navadni izvoznici. Od Benetk oziroma od 
Mošcenic bomo v enem samem zamahu prišli do avstrijske meje na Trbižu. Vse 
P° avtocesti.

Jutri bodo to avtocesto svečano odprli ob prisotnosti predsednika vlade 
Ciriaca De Mite. Brez dvoma je to velik uspeh za našo deželo. Najbolj bodo 
zaradi tega zadovoljni turisti. To velja še zlasti za vse tiste, ki k nam prihajajo z 
avstrijske strani, saj bodo porabili le malo časa za vožnjo od meje do morja. Lani 
Poleti, ob konicah, so pred Vidmom bile vrste dolge več kilometrov. Vrste so se 
Potem ponavljale pri Moščenicah, Lignanu ter Mestrah. Sedaj bo videmski gor
dijski vozel presekan. Vrste bodo seveda še, a le na koncu ali začetku avtoceste.

Že v teh dneh, ko je turistov še malo, imamo na starih vpadnicah pri Vidmu 
dolge kolone vozil. Od jutrišnega dne bodo vrste ostale le v spominu. Motorizi
rani turisti bodo seveda s tem zadovoljni.

Izjemno naročilo 130 letal

Vedno več turistov v letalih
Posel stoletja, posel tisočletja. Tako 

nekako bi lahko nazvali istočasno na
ročilo 130 potniških letal. Kalifornijska 
družba International Lease Finance 
Corporation (ILFC) je namreč naročila 
sto letal ameriški družbi Boeing in tri
deset letal evropski družbi, ki izdeluje 
airbuse. Skupna vrednost tega naroči
la je 5,04 milijarde dolarjev. Letala naj 
bi ILFC dobila tja do leta 1995. Na 
cedilu je ostala druga znana ameriška 
družba Mc Donnell-Douglas, ki se je 
prav tako zanimala za tako veliko na
ročilo.

Gre za različne tipe letal. Družba 
ILFC jih bo posodila letalskim druž
bam širom po svetu. Izposoja letal ni 
nič novega. Letalo s 116 sedeži družbe, 
kot je ILFC, posojajo za 100.000 dolar
jev mesečno. Po petih letih take lea- 
sing pogodbe najemnik postane las
tnik letala. Velike svetovne banke in 
finančne družbe imajo veliko zaslužka 
tudi s takimi posli. Sicer pa dobri po
znavalci razmer na tem trgu menijo, 
da se bo izposoja letal povečala, kajti 
sedaj je le sedem odstotkov letal izpo
sojenih. V nekaterih primerih se s tem

ukvarjajo tudi večje letalske družbe. 
Francoska Air France npr. posoja leta
la manjšim letalskim družbam v afriš
kih ter ameriških državah. Seveda 
imajo Francozi tudi nadzorstvo nad 
poslovanjem teh malih družb.

Zakaj toliko novih letal? Le nekate
ra teh iz tako velikega naročila bodo 
služila družbam, ki vzdržujejo redne 
polete. V glavnem se jih bodo poslu
ževale čarterske družbe. Vse to pa, ker 
je vedno več turistov, ki žele v svet 
potovati z letalom. Kamorkoli se ozreš, 
so letala polna, linijska ali čarterska. 
Konkurenca je vedno večja, prav tako 
potnikov.

Na voljo vse okusne katalonske specialitete 
in tistih drugih krajev na Španskem tam, 
kjer so se gostili princi in filmske zvezde

Caracoles - Polži 
najbolj tipično

• \s \sgostisce 
v Barceloni

Žsakokrat ko greš na izlet na tuje se na pot 
kak-aviš- Pozanimaš se po kakšni poti boš šel, 

ksne so ceste, kje se boš ustavil, kakšne spo
čil nlke mu-zeje si boš ogledal, kje boš preno- 
ki' kK. b°š kaj dal pod zob. Opremiš se z vodni- 
s 'brošurami, zelo prav ti pridejo na- 
jjjg 1. Prijateljev, ki so že bili tam kamor si na-

Dn. . 9iavnem tako ravnam vsakokrat ko ki 
s^iern. Tako je bilo tudj pred tolikimi leti, 
ko i Se Prvič odpravil na Špansko. Bilo je takr 
kray laA} bil na oblasti še Franco. Španija 
katp ■a takšna kot je danes, na las podob 
n0 Jikoli zahodoevropski državi. Bila je še ve 
ljeni<,?0lsnu' Poina tistega starega in mimoz. 
neqa 'ce5ra miljeja, kakršnega smo dobili opk 
kov rri r.omanik in povestih svetovnih popot 

7nULe to starinski svet. 
rriest [Qdi te9a /e takrat bilo vzdušje na ulic 
H veži V Yasek čisto drugačno od današnjet 
let. aar le 0<i takrat minilo manj kot dvaj;

°bčurlŽen? takrat prvič prišel v Barcelono sem 
di So VQi nočno življenje na Rambli. Mase Iju- 
tolnerŽŽ50 n°č sprehajale po tem širokem in 
le postnvVoredu' ki te pelje od morja, tam kjer 
kUi z a h spomenik Krištofu Kolumbu, pa do
VeiikecŽ Catalunya, in še naprej v moderen del 
uti man' mes,a' Ljudje so tam klepetali na bolj 
Cvetja J ziyahen način, tam so bili prodajalci 

n živalic ter vsega drugega. Če si se

hotel usesti na stoličko je k tebi prišel možakar 
in zahteval eno peseto. Tako nekako je sicer 
tudi danes, a tudi na Španskem je televizija 
zvečer priklenila na dom mnoge, ki zvečer ne 
gredo več na Ramblo. Tam je še vedno veliko 
življenja (v mestu s skoro dvema milijonoma 
ljudi tudi ne more biti drugače), vendar pa ni 
takšno kakršno je bilo pred leti.

Ob tej široki ulici, kjer je takrat šele po dese
ti uri zvečer mesto zares zaživelo, pa je stara 
mestna četrt, Barrio gotico. Vse polno ozkih uli- 
čič, v njem vse polno hotelčkov, obrtnikov, trgo
vinic, gostiln, in še in še. Vse tako je tudi danes, 
pa čeprav je tudi v ta stari mestni predel že 
vdrla sodobnost.

Seveda so tu gostišča, kjer ti ponujajo plad
nje tapasov, predjedi s katerimi gostinci v vsej 
Španiji pogostijo človeka, ki vstopi v njihov lo
kal. To so gostišča znana ne le domačinom mar
več tudi turistom, ki z vsega sveta pridejo v to 
mesto. Še več jih bo čez kako leto, ko bodo gos
tili poletno Olimpiado. Že sedaj se mesto na to 
pripravlja. Povsodo popravljalna dela, gradnja 
novih objektov, na morskem obrežju gradijo 
olimpijsko naselje. V vsaki trgovini ti ponujajo 
olimpijske spominke.

Obisk v Barceloni pa ne bi bil popoln, če ne 
bi vstopil, seveda pozno zvečer, ob uri večerje 
(pri njih ne prideš do hrane pred 21. uro, lahko 
pa jo zahtevaš tja do prvih jutranjih ur), v enega

najbolj znanih lokalov v vsem svetu, v Los Ca
racoles, ki se nahaja v ulici Escudellers. Zunanji 
videz hiše je podoben vsem drugim v okolici.

Notranjost gostišča pa je urejena v več nad
stropjih, v manjših ali večjih sobah. Izgubiš se 
če hočeš iz ene v drugo. Zvečer je tam vse polno 
gostov, največ tujcev. Na stenah vse polno fo
tografij gospodarja v družbi z odličnimi gosti iz 
vsega sveta, od kronanih glav pa do filmskih 
zvezd. Vsi so se na slike podpisali. Zbiralec 
podpisov odličnih ljudi bi ugotovil, da je samo v 
podpisih tam zbran velik kapital.

»Los Caracoles« — »Polži«. Polže tu priprav
ljajo po katalonsko, v nekaki golaževi omaki. 
Servirajo ti jih v posebnem tam tipičnem krožni
ku. Seveda dobiš v tem lokalu vse kar je tipično 
v katalonski in španski kuhinji. Gostišče je sta
ro že več kot 150 let, že od leta 1835. Najprej 
majhna gostilna se je razvila v svetovno znano 
gostišče, v stavbi pa niso spremenili ničesar. Le 
v tej ali drugi steni so odprli kaka vrata, zgradi
li te ali druge stopnice.

Kuhinja je kar v pritličju, tako da jo vsak 
gost lahko vidi. Bolj srečni se lahko usedejo kar 
na balkon pred kuhinjo in gledajo početje ku
harjev. Prostora v številnih sobah pa je kar toli
ko, gostov veliko, precej pa tudi natakarjev, 
tako da se jedi naročajo kar z mikrofonom po 
zvočniku.

Svojčas, ko je bil še živ stari gospodar, stari 
Bofarull, ki ga vidite tudi na sliki narisani konec

šetsdesetih let, vidimo starega gospodarja s si
novoma. Poleti je stari Bofarull hodil med miza
mi, pozdravljal goste, potem pa se usedel za 
mizo kar na ulici pred gostiščem in odhajajoče
mu gostu daroval karto z napisi v več jezikih 
(španščini, angleščini, francoščini in nemščini) 
ter jo podpisal. Danes vsega tega ni več, pa 
čeprav dobiš še vedno karto, razglednico, rek
lamne vžigalice.

Na karti je pa tudi odraz sedanjih časov, ko 
je v Kataloniji zavladala deželna avtonomija. 
Na karti je tudi posebna stran z jedmi označeni
mi v kataloščini. Tako izvemo, da je »Caracoles« 
španski oziroma kastiljanski izraz, da se tem 
živalicam v katalonščini reče »Cargols«. Naslov 
lokala pa je po svetu znan s starim španskim 
nazivom.

Postrežba pa je seveda prav tako dobra in 
kvalitetna kot nekdaj. Seveda ne doživiš več tis
tega čara kakršnega si doživel prvič, ko si vsto
pil v lokal. Tudi zaradi tega so postrežba in 
vzdušje v marsičem podobna tistim v drugih 
znanih lokalih na španskem polotoku. Zvečer je 
tu vse polno gostov. Vsakdo ki pride v Barcelo
no hoče vsaj enkrat v to gostilno. Tam bo dobro 
postrežen, pa ne le s polži, marveč z jedmi, ki so 
najbolj tipične v katalonski kuhinji in tisti dru
gih španskih dežel. Na koncu ne pozabite na 
sladice, na crema catalana ali na pijama.

MARKO WALTRITSCH
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evropsko nogometno prvenstvo 1988
Privlačen uvod ZRN - Italija

»Azzurri« so zelo optimisti - Neodločen izid ustreza obojim

pomerila gostitelj

DUSSELDORF 
— Po besedičenju 
so zdaj na vrsti de
janja. Začetek 8. 
evropskega nogo
metnega prvenstva 
spodbuja veliko 
zanimanja, saj se 
bosta v drevišnjem 
uvodu (ob 20.15) 
Zvezna republika

Nemčija in Italija, to sta ta čas najbolj 
reprezentativni moštvi stare celine.

Za drevišnji nastop vlada v italijan
skem taboru veliko optimizma, še celo 
pretiranega. Mnogi menijo, da so raz
prtja v taboru ZRN, o katerih se vz
trajno govori že nekaj dni, povsem 
razbila enotnost v Beckenbauerjevem 
moštvu. Dalje, psihološki pritisk naj bi 
zlasti bremenil gostitelje, ki so glavni 
favorit prvenstva, medtem ko naj bi 
Italijani ciljali predvsem na domače 
SP leta 1990. Ne nazadnje je tudi tra
dicija na strani azzurrov, ki so v dose
danjih 21 dvobojih z Zahodnimi Nem
ci desetkrat zmagali, petkrat izgubili, 
šestkrat pa ni bilo zmagovalca. Tudi 
slog igre ZRN ustreza Italijanom, saj 
igrajo Nemci nekoliko zastarel nogo

met, ki temelji na fizični moči, ritmu 
in tradicionalni obrambi na moža.

Ni skrivnost, da računa Vicini na 
delitev točk, vendar pa, tako pravi, to 
ne pomeni, da bo igrala Italija pasiv
no. Obramba z Mladinijem, Ferrijem 
in Bergomijem mu ne dela preglavic, 
De Napoli in Ancelotti pa bi morala 
paziti na Matthaeusa in Thona, nem
ška vezna igralca, ki pa sta izrazita 
strelca. V napadu je vse breme na ra
menih iznajdljivega Viallija, njegov 
klubski tovariš Mancini je »odgovoren 
za asistence«, če bi ZRN povedla je 
predviden vstop na igrišče veterana 
Altobellija, ki je baje v odlični formi.

Po splošnem mnenju bosta obe eki
pi predvsem pazili na svoja vrata, saj 
v tako kratkem tekmovanju (tri tekme, 
skupine po štirih) je lahko poraz uso
den. Za oboje bi bila nato odločilna 
spopada z Dansko in Španijo.

Medtem ko Beckenbauer skriva 
svoje namene, je Vicini že sporočil, 
katera bo začetna postava. Igrali bodo: 
Zenga (št. 1), Bergomi (3), Mladini (8), 
Baresi (2), Ferri (6), Ancelotti (9), Dona- 
doni 17), Den Napoli (11), Vialli (20), 
Giannini (14), Mancini (18).

Še je odprto vprašanje, kdo bo sedel 
na klopi za rezerve, vendar bi to mo
rali biti Tacconi, Ferrara, De Agostini, 
Fusi in Altobelli. Na tribunah bodo 
Cravero, Francini, Romano in Rizzitel- 
li.

Verjetna postava ZRN: Immel (1), 
Brehme (3), Borowka (6), Rolff (20), 
Kohler (4), Herget (5), Dornfler (17), 
Matthaeus (8), Vbller (9), Thon (10), 
Klinsmann (18).

Sodil bo Anglež Keith Hackett, o 
katerem pravijo, da je zelo strog. »V 
nevarnosti« je predvsem Vialli, ki je 
že dobil opomin. Italijansko predstav
ništvo na stopniščih bo po napovedih 
štelo okrog 20 tisoč ljudi (zdomcev, a 
tudi turistov), zato prednost domačega 
igrišča ne bo igralo vidne vloge.

Prej, ob 18.30, bo uradna otvoritev 
iger, na kateri bo sodelovalo 1.500 
mladincev od 12. do 18. leta starosti. 
Prireditelji so hkrati sporočili, da jim 
je v predprodaji uspelo vnovičiti 92 
odstotkov vseh razpoložljivih vstopnic 
(to znaša 35 milijonov mark). Najmanj 
zanimanja, začudo, vlada za tekmo 
med Italijo in Španijo, tej sledi tekma 
med SZ in Irsko.

Spored letošnjega EP
Danes, 10. junija

20.15: ZRN - Italija (skupina 1 
- Diisseldorf); sodnik Hackett 
(Angl.)

Jutri, 11. junija
15.30: Danska - Španija (sku

pina 1 - Hannover); sodnik 
Thomas (Niz.)

Nedelja, 12. junija
15.30: Anglija - Irska (skupina 

2 - Stuttgart); sodnik Kirschen 
(NDR)

20.15: Nizozemska - SZ (sku
pina 2 - Kdln); sodnik Paulv 
(ZRN)

Torek, 14. junija
17.15: ZRN - Danska (skupina 

1 - Gelsenkirchen); sodnik Va
lentine (Škot.)

20.15: Italija - Španija (skupi
na 1 - Frankfurt); sodnik Fred- 
riksson (Šved.)

Sreda, 15. junija
17.15: Anglija - Nizozemska 

(skupina 2 - Diisseldorf); sodnik 
Casarin (It.)

20.15: Irska - SZ (skupina 2 - 
Hannover); Aladren (Šp.)

Petek, 17. junija
17.15: ZRN - Španija (skupina 

1 - Miinchen); sodnik Vautrot 
(Fr.)

20.15: Italija - Danska (skupi
na 1 - Koln); sodnik Galler 
(Švi.)

Sobota, 18. junija
15.30: Anglija - SZ (skupina 2 

- Frankfurt); sodnik Dos Šantos 
(Port.)

15.30: Irska - Nizozemska 
(skupina 2 - Gelsenkirchen); 
sodnik Brummeier (Av.)

Torek, 21. junija
20.15: polfinale prva iz skupi

ne 1 - drugi iz skupine 2 (Ham
burger)

Sreda, 22. junija
20.15: polfinale druga iz sku

pine 1 - prvi iz skupine 2 (Stutt
gart)

Sobota, 25. junija
15.30: finale v Miinchnu

Po 18. etapi gira po Italiji

Hampsten vse boljši
VETRIOLO — Letošnja izvedba 

»gira« je res v znamenju presenečenj. 
Po začetnem množičnem padcu, v ka
terem je bila vpletena cela vrsta favo
ritov, ki so bili prisiljeni odstopiti, po 
nevihti na vrhu Gavie, po spodletelem 
štrajku kolesarjev, po predvčerajšnji 
nesreči pred ciljno ravnino, ko je ka
ravana podrla nekaj gledalcev, je pri
šlo včeraj, na navidezno »miroljubni« 
etapi na kronometer navkreber, še do 
enega zapleta. Zmagal je sicer vodilni 
na skupni lestvici Američan Ham
psten, ki si je tako že skoraj gotovo 
zagotovil končno zmago, a Visentinija, 
Giupponija in Zimmermanna, ki so se 
uvrstil za njim, so diskvalificirali, ker 
so se prepozno predstavili na kontroli 
proti dopingu. Petouvrščeni Breukink 
se je tako povzpel na drugo mesto in z 
10" odbitka nekoliko omilil zaostanek 
za Hampstenom, do konca »gira« pa 
lahko še upa na presenečenje v zadnji 
zanj ugodni 43 km dolgi ravninski eta
pi na kronometer.

Vrstni red 18. etape: 1. Hampsten 
(ZDA) 42'37''; 2._ Breukimk (Niz.) 1'04"; 
3. Rominger (Švi.) T39"; 4. Delgado 
(Šp.) 1'55"; 5. Morantin (Šp.) 2'28"; 6. 
Tomasini (It.) 2'31"; 7. Conti (It.) 2'35"; 
8. Stutz (Svi.) 2'36"; 9. Ghirotto (It.) 
2'46"; 10. Alcala (Meh.) 2'50".

Skupna lestvica: 1. Hampsten 
(ZDA) 81.54'06"; 2. Breukink (Niz.) 
T51"; 3. Chioccioli (It.) ir29": 4. Giova- 
netti (It.) 14'40"; 5. Delgado (Sp.) 14'42"; 
6. Winnen (Niz.) 14"57; 7. Zimmermann 
(Švi.) 15T0"; 8. Giupponi (It.) 15’37"; 9. 
Tomasini (It.) 21'41"; 10. Vandelli (It.) 
25'06".

SZ boljša od Italije
BOLOGNA — V prvem dnevu ko

šarkarskega četverboja je Sovjetska 
zveza s 103:100 (48:46) premagala Itali
jo (Riva 33, Morandotti 17, Magnifico 
16, Marčulenis 37, Kurtinajstis 14), Gr
čija pa s 108:96 (58:50) ČSSR (Vannakis 
29, Matički 25).

Na atletskem mitingu v Bratislavi

Nov rekord S. Bubke
BRATISLAVA — Na drugem altetskem mitingu grand 

prix sezone je sovjetski as Sergej Bubka izboljšal svetovni 
rekord v skoku s palico. Letvico je preskočil na višini 605 
cm, kar je dva centimetra več od prejšnjega rekorda, ki ga 
je Bubka dosegel 23. junija v Pragi. Prav v Bratislavi je 
Bubka pred leti dosegel svoj prvi svetovni rekord v tej 
disciplini, v kateri že nekaj let nima prave konkurence.

Ostali_ boljši dosežki: kladivo - Gecsek (Madž.) 77,82; 
kopje - Železny (ČSSR) 85,74; 5.000 m - 1. Tehami (Alž) 
14'04"66; 2. Osvald (Jug.) 154'09"41; daljina - Jefferson 
(Kuba) 8,19 m; disk - Martines (Kuba) 65,76.

Košarka: ženske za Seul
KUALA LAMPUR — V četrtem dnevu ženskih košar

karskih kvalifikacij za nastop na OI je Italija s 95:81 prema
gala Japonsko, Jugoslavija pa s 68:67 Bolgarijo. Plave so še 
brez poraza, azzurre pa so predvčerajšnjim tesno klonile 
pred ČSSR.

Spominska dirka Trst - Opčine
V priredbi društva Club venti alLora - Veteran Club car 

bo v nedeljo, 19. junija spominska dirka od Trsta do Opčin, 
ki se je lahko udeležijo vozila, zgrajena do leta 1965. Med 
vpisanimi so že bolidi Maserati AG 6, Ferrari Mille miglia 
in znana Balilla Coppa d'Oro, ki je nastopila na 1. izvedbi 
dirke leta 1911. Na sedežu Združenja trgovcev v Ul. San Nicolo 
so odprli razstavo fotografij o izvedbah te slavne dirke.

Medšolski turnir ZSŠDI

Sklepni boji 
in nagrajevanje
Na igriščih pri Sv. Ivanu in na 

Proseku so bili včeraj zaključni 
boji medšolskega nogometnega 
turnirja ZSŠDI v vseh treh kate
gorijah. Dosegli so sledeče izide: 

Cicibani: za 3. mesto: Križ - Sa- 
lež 5:0; za 1. mesto: Bazovica, Pe
sek, Donadoni - Padriče, Gropada, 
Opčine, Sv. Ivan 4:0.

Začetniki: za 3. mesto: Pesek, 
Bazovica, Opčine, Padriče - Doli
na 5:1; za 1. mesto: Šempolaj, Sliv
no - Doberdob 1:0.

Dečki: izida zadnjega kola: Sv. 
Ivan - Dolina 1 10:0, Sv. Jakob - 
Opčine 7:0. Končna lestvica: Doli
na 1 8, Sv. Jakob 6, Opčine 4, Doi- 
lina 2 2, Sv. Ivan 0.

Na Proseku je po tekmah sledi
lo nagrajevanje udeležencev. Pri- 
ložnosta posega sta imela pred
sednik TO ZSSDI za Tržaško Jurij 
Kufersin in predsednik nogomet
ne komisije ZSŠDI Boris Gombač.

1. MOŠKA DIVIZIJA
Tokrat so odigrali zadnje kolo prvenstva, v 

katerem je zmagala postava Intrepide iz Maria- 
na. 01ympia si je priborila le 10 točk, a odnos do 
prvenstva je bil prej rekreativen kot tekmovalen. 
Peto mesto Našega prapora pa je dober dosežek.

UNDER 14 ŽENSKE
Pokrajinski in deželni finale v tej kategoriji sta 

prinesla veliko zmedo, v smislu, da so ekipe morale 
v kratkem času nadoknaditi kar štiri kola.

IZIDI ZADNJIH 4 KOL: Mossa - Fincantieri 
3:0, Lucinico - Soča 1:2, S. Luigi - Libertas GO 
1:2, Dom Agorest - 01ympia 3:0, Libertas GO - 
Mossa 0:3, 01ympia - S. Luigi 1:2, Cormons. - 
Dom Agorest 1:2, S. Luigi - Cormons 0:3, Mossa - 
01ympia 3:0, Lucinico - Libertas GO 3:0, Soča - 
Fincantieri 3:0, Cormons - Mossa 3:0, 01ympia - 
Lucinico 1:2, Libertas GO - Soča 0:3, Dom Ago
rest - S. Luigi 2:1, Soča - OIympia 3:0, Mossa - 
Dom Agorest 1:2, Fincantieri - Libertas GO 2:1, 
Lucinico - Cormons 0:3.

Do konca prvenstva morajo odigrati še na
slednje tekme: Lucinico - S. Luigi, Cormons - 
Libertas GO in Fincantieri - Lucinico.

UNDER 14 MOŠKI
Deželni finale bosta organizirala FIPAV in 

OK Val (zmagovalec naslova pokrajinskega pr

vaka), tekme pa bodo 18. junija v štandreški telo
vadnici s sledečim sporedom: ob 15.00 Pordenone 
- Trst, ob 16.00 Videm - Val, ob 17.00 finale za 3. 
mesto, ob 18.00 finale za 1. mesto. Val je že osvo
jil naslov deželnega prvaka leta 1986.

SUPERMINIODBOJKA
V nedeljo, 11. junija, bo v Moši finalni del 

pokrajinskega prvenstva za dekleta (med moški
mi je zmagal Val). Tekmovanja se bodo udeležile 
ekipe Fincantierija, Villacherja, 01ympie in Lu- 
cinica. Prvouvrščena postava bo 19. junija sode
lovala na deželnem finalu v Trstu.

MINIODBOJKA
Danes bodo v štandreški telovadnici odigrali 

pokrajinski finale v miniodbojki. Zanimivost po
bude pa je v tem, da je organizacijo sprejela 
trojica naših društev: OK Val, Soča in 01ympia.

Na turnir se je prijavilo 6 ekip: Val A, Val B, 
Kras-Val, 01ympia, Soča A in Soča B.

Tekmovanja se bodo začela ob 15. uri. Zma
govalec turnirja bo predstavljal goriško pokraji
no na državnem prvenstvu miniodbojke ' Trofeo 
Topolino", ki bo od 27. junija do 1. julija v Cese-

C. zvezda zdaj bližja cilju
BEOGRAD — V sredo so odigrali tekme 33., predzadnje

ga kola v 1. jugoslovanski noogmetni zvezni ligi in dosegli 
sledeče izide: Velež - Priština 5:0, Čelik - Hajduk 3:0, Sara
jevo - Partizan 2:2, Sloboda - Rijeka 2:0, Vojvodina - Radnič- 
ki 2:1, Rad - Željezničar 2:1, Crvena zvezda - Osijek 6:1, 
Vardar - Sutjeska 2:0, Budučnost - Dinamo 3:3.

VRSTNI RED: Crvena zvezda 44, Velež in Partizan 42, 
Dinamo 40, Sloboda 37, Vardar 36, Budučnost in Vojvodina 
32, Radnički, Rijeka, Sarajevo in Rad 30, Željezničar, Haj
duk in Osijek 29, Sutjeska 28, Čelik in Priština 27.

PRIHODNJE KOLO: Željezničar - Sloboda; Rijeka - Sa
rajevo; Partizan - Budučnost; Dinamo - Vojvodina; Radnički 
- Velež; Priština - Čelik; Hajduk - Vardar; Šutjeska - Crvena 
zvezda; Osijek - Rad.

Odbojka: tesen poraz Italije
SHENVANG — V prvem dodatnem srečanju za nastop 

na olimpijskih igrah v Seulu je kitajska odbojkarska repre
zentanca s 3:2 (10:15, 15:8, 2:15, 15:6, 15:11) premagala Italijo. 
Povratno srečanje bo v ponedeljek v Firencah, morebitna 
tretja tekma pa 17. t. m. v Švici. Srečanje na Kitajskem, 
trajalo je več kot dve uri, si je ogledalo 15 tisoč zelo neko
rektnih navijačev in Italijani so v res težkem ozračju bili na 
pragu zmage, saj so vodili z 1:0 in 2:1.

V Gorici preko 200 konjenikov
GORICA — Na goriškem letališču se je začelo konjsko 

tekmovanje v preskokakovanju ovir, ki ga prirejata Goriška 
Občina in mehanizirana brigada Gorizia. Na letošnji prire
ditvi, ki bo sklenila triptih tekmovanj, z začetkom v Trstu 
in nadaljevanjem v V. Venetu, sodeluje več kot 200 konje
nikov in amazonk iz Italije, Jugoslavije in Avstrije.

Na prvi od 13 preizkušenj je zmagal poročnik Della 
Časa (na konju Odino) pred Giannijem Poloniom (Pallina) 
in Natalejem Chiaudanijem (Ifferru). Na drugem tekmova
nju pa se je uveljavil poročnik Scaccabarozzi (Rain Dance), 
letošnji zmagovalec v Piazza di Siena, pred Stefanom Angi' 
onijem (L’Or de Landiers), lanskoletnim zmagovalcem v 
Gorici, in Enricom Gasperinijem (Luteur).

Koledar smučarskih tekem za SP
ZURICH — Objavili so spored tekmovanj za svetovni 

pokal v alpskem smučanju. Sezona se bo začela 10. avgusta 
z dvema spustoma v Argentini. V Italiji bodo člani belega 
cirkusa nastopili 6. 12. v Sestrieru, 10. 12. v Val Gardeni,
12. pa v Madonni di Campiglio. V Kranjski gori bosta moi' 
ka slalom in veleslalom 16. in 17. decembra. Tretjega in '*■ 
januarja se bodo dekleta pomerila v Mariboru.

V Milanu (galop) lahko zmaga 
Eran Junior (X), vendar če bodo tla 
suha. Zaradi majhne obremenitve ne 
gre podcenjevati konja Lio Manfre
doma (1). Preseneti lahko Oustrip 
(2).

V Turinu (galop) je Maple Creex 
(1) nesporen favorit. »Stari« Luciana- 
ga (X) se bo bržkone izkazal, Casti- 
no (2) je dober šprinter.

Po zadnjih dveh uspešnih nastopih 
je Falasia (1) med kandidati za zma
go v Rimu. Najhitrejši pa je bržkone 
Fenomeno AC (2), a predvsem če bo 
lahko stalno dirkal ob ograji. V do
bri formi je Eto (X).

V Firencah smo pristaši Freesbyja 
(X). Od skupine 2 naj omenimo ko
nja Florens Fo, ki bo gotovo med 
protagonisti. Dinastia (1) bo na cilju 
med prvimi.

V Tararitu je favoritov več. Fenice 
LP (2) bo štartal iz ugodnega položa
ja. Naj omenimo tudi Cartamana (X), 
čeprav je bil zanj žreb nesrečen. 
Preseneti lahko Elfri Bi (1).

V Trstu je Baguio (X) nesporen fa
vorit, saj je vreden višje kategorije.

Nedeljski zmagovalec Regente (2) bi 
lahko spet slavil. Felix Om (1) je 
zmožen doseči dobro uvrstitev.

DIRKA TRIS
V Firencah bo na štartu 18 konj, 

vrste so tri. Naši favoriti: Duluti (6), 
Dibattito (12), Champ FC (14). Za sis- 
temiste: Bis Bi (16), Buspin Chic (7), 
Freud di Gia (5).

n totip
1. -- prvi X

drugi 1 2
2. -- prvi 1

drugi X 2
3. -- prvi 1 2

drugi X
4. -- prvi X

drugi 2 1
5. -- prvi 2 1

drugi X 2
6. -- prvi X

drugi 2 1

Igor Gombač totocakio
Bari - Barletta 1
Bologna - Arezzo 1
Brescia - Tries. (l.p.) X
Brescia - Tries. (k.i.) X 2
Catanzaro - Atal. (l.p.) X
Catanzaro - Atal. (k.i.) 2
Cremonese - Samb. 1 X
Genoa - Piacenza X 2
Parma - Lazio (l.p.) X
Parma - Lazio (k.i.) 1 X
Taranto -Padova 1 X
Udinese - Modena (l.p.) X
Udinese - Modena (k.i.) 1 X

Igor Gombač (letnik 1965) je vsestranski športnik. Pri Boru igra odbojko že 
devet let, trenutno pa trenira žensko Sokolovo ekipo under 16. Gombač je 
tudi planinec... od rojstva, poleg tega’pa je eden najbolj aktivnih zamejskih 
alpinistov (za sabo ima okoli 50 vzponov) in je tudi podnačelnik alpinistične
ga odseka SPDT. Igor Gombač je nadalje podstarosta taborniške organizacije 
Rodu Modrega vala, v kateri je aktiven že 12 let. Prejšnji teden je Boris Paoli 

pravilno napovedal sedem izidov.

Nogometni turnir 4x4 v Dolini

Icart in Zarja 
jutri v finalu

Na igrišču v Dolini se bo jutri ko1^ 
čal turnir v malem nogometu 4’4' 
sredo in včeraj so odigrali četrtfin3 
in polfinalna srečanja, izidi so bili

Četrtfinle: Zarja - Chiave di 
2:0, Supermercato Jež - Gostiln® j. 
Občini 1:3 (po 11-metrovkah), Av 
čarstvo Ota - Mesnica Pregare^ 3:2 IH 
11-metrovkah), Icart - Bar Guštin •

Polfinale: Icart - Avtoličarstvo
5:4 (po 11-metrovkah); Zarja - G°s 
pri Občini 2:0. sto:

Jutrišnji spored: 19.30 za 3'.r^)i3£i- 
Avtoličarstvo Ota - Gostilna pri 
ni; 21.00 za 1. mesto: Zarja - Icart.

1KARSKO DRUŠTVO B9R edni 
v soboto. 11. t- m-' sy°;,„hlie'
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V torek je bil na Opčinah prvi posvet o smernicah razvoja slovenske košarke v Italiji

Za »perestrojko« med košema
Udeležba je bila taka, kot še nikoli 

prej. Menimo, da ne pretiravamo, če tr
dimo, da je bil torkov posvet o smerni
cah razvoja slovenske košarke v Italiji, 
katerega pobudnik je bilo ŠZ Jadran, res 
prelomen. V prvi vrsti zato, ker ne po
mnimo, da bi se kdaj prej pod isto streho 
zbralo toliko ljudi, ki jim je usoda slo
venske košarke pri srcu. Prisotna so bila 
res vsa društva. Bilo je mnogo trenerjev, 
odbornikov, nekaj predsednikov, skupi
na Jadranovih košarkarjev, predstavniš
tvo športnih zdravnikov, gospodarstveni
kov, košarkarskih sodnikov. Skratka, za
objeta je bila celotna našakošarkarska 
»favna« , saj so bile prisotne vse kompo
nente, ki so neposredno ali posredno ve
zane na košarkarsko področje. Nadalje 
menimo, da je bil posvet prelomen zato, 
ker je na njem prišlo do nekaterih pre
mikov, ki jih doslej še nismo zabeležili, 
ampak dajejo slutiti, da se odnos do te 
panoge spreminja in da je večina špor
tnih delavcev uvidela, da edinole koope
racija in skupna prizadevanja ob obstoje
či programski zasnovi lahko jamčijo za 
obstoj slovenske košarke na določeni 
ravni in za njen nadaljnji razvoj. Končno 
menimo, da skupščino v openskem Pros
vetnem domu lahko istovetimo s prelom
nico preprosto zato, ker se bodo naši ko
šarki v nasprotnem primeru pisali slabi 
časi, vsaj spričo nešteto nastopajočih te
žav, tega pa, v to smo globoko prepriča
ni, si ne želi prav nihče od zgoraj nave
denih subjektov.

Posvet je odprl Jadranov predsednik 
Edi Kraus, ki je navzočim prebral osnu
tek programske zasnove, ki je obenem 
predstavljal izhodišče za nadaljnjo raz
pravo. Morebiti bi bil lahko posvet ži
vahnejši in nekoliko bolj merodajen, ko 
bi udeleženci dobili navedeno gradivo 
Predhodno, tako da bi bili z vsebino že 
seznanjeni, vendar moramo poudariti, da 
so se teze nanašale na take argumente, 
ki so prav dobro znani vsem tistim, ki se 
tudi površno ukvarjajo s košarkarskimi 
zadevščinami pri nas, tako da se novosti 
bolj nanašajo na številčnost ter na načel
no konstruktiven pristop vseh navzočih, 
kot pa na vsebino gradiva, ki ga je pre
bral Edi Kraus.

Programski osnutek vsebuje osem te- 
nteljnih točk, znotraj katerih je pozor
nost enakomerno porazdeljena na doma
la vsak aspekt dejavnosti naših klubov 
in združene ekipe Jadrana: minibasket 
in mladinska košarka; problem trenerjev; 
odborniško delo; članske ekipe; stiki s 
košarkarsko zvezo; prostor Alpe-Jadran; 
zdravniška športna ambulanta; bodoč- 
nost članske ekipe Jadrana. Slednja je

po našem mnenju sinteza in temeljna 
točka celotne »skripte«, saj je nadaljnje 
življenje in uspevanje Jadrana odvisno 
od interakcije in kooperacije vseh njenih 
članic v vseh navedenih pogledih in ob
ratno: ob skupnem nastopanju in delova
nju za »boljši Jadran« bi zaživele in us
pešnejše delovale tudi vse druge posa
mezne organizacije pri nas. Pri vsaki toč
ki je Kraus nakazal trenutno stanje, opo
zoril pred nevarnostmi, ki vodijo v 
poslabšanje situacij in nakazal nekaj 
predlogov za izboljšanje oz. možnost po
segov Jadrana kot organizacijskega tele
sa, da prispeva k rešitvi nekaterih še ne
rešenih vozlov.

V vseh letih svojega obstoja je Jadran, 
od začetnih razsežnosti fenomena, prera
sel v realnost, na katero so ponosni v 
prvi vrsti Slovenci v Italiji, ampak tudi 
mnogi naši italijanski sodržavljani. Z 
uveljavitvijo Jadrana se je v Italiji in 
tudi drugod posredno širil glas o delova
nju Slovencev v Italiji in tudi za nas 
same predstavlja ta športni kolektiv 
mnogo več od zgolj kvazivrhunske ko
šarkarske ekipe, ki deluje agregacijsko 
za vse družbene in politične sloje naših 
ljudi. Tudi letos je bilanca »modrih bo
jevnikov« več kot pozitivna, tako glede 
dosežkov na igrišču kot glede »mobiliza
cije« množic: po oceni Jadranovega od
bora je bilo na letošnjih domačih tekmah 
skupaj prisotnih okrog 22.000 gledalcev.

Do Jadranovega občnega zbora bodo 
posamezna društva iznesla svoja dokon

čna stališča glede programskega osnutka 
in takrat bo tudi dokončno znano, ka
kšno pot bo ubrala naša košarka. Glede 
na to, da so s svojim posegom tudi Jad- 
ranovi košarkarji (glej okvir) jasno in ne
dvoumno povedali, da hočejo določena 
jamstva za nadaljnje nastopanje in za ob
stoj tistih, ki bodo prišli za njimi (o ge
neracijski zamenjavi bo treba slej ko 
prej resno razmišljati), bi bilo škoda, če 
se društva niti tokrat ne bodo zedinila 
okrog temeljnih postavk, tudi zato, ker 
je trenutek pač tak, da ne pušča kdove 
koliko alternativ: ali nadaljujemo na poti 
skupne rasti in še večjega razmaha ali pa 
prenehamo in spet razpademo na »pra
faktorje«. In dobro vemo, da do tega lah
ko pride prav bliskovito. Meblo docet.

Debata, ki se je razvila po navedenih 
poročilih, je bila sila živahna in zanimi
va. Zaradi prostorske stiske ne moremo 
povzeti niti bistva posegov, ki so bili vsi 
zanimivi in v smeri skupnih orientacij. 
Za govorniško mizo so se zvrstili Valter 
Vatovec, Leo Koren, Marjan Pertot, Va
nja Lokar, Boris Kristančič, Mitja Race, 
Stojan Corbatti, Peter Brumen, Livio Va
lenčič, Jurij Kufersin, Andrej Vremec, dr. 
Rafko Dolhar in Egon Kraus. Vsak je po
vedal svoja stališča o specifičnih argu
mentih in o splošnem stanju. Načelno so 
vsi zato, da se skupaj začne nov ciklus 
slovenske košarke v Italiji. Po Jadrano- 
vem občnem zboru bomo izvedeli ali 
bodo vsa deklarativna gesla prenesli 
tudi v operativno fazo.

Jadranovci skrbijo 
za nasledstvo

Na torkovem posvetu je Marko Ban 
prebral skupno izjavo igralcev s pred
logom za izboljšanje razmer na košar
karskem področju in za nadaljnjo ka
kovostno rast Jadranove članske ekipe. 
Ob ugotovitvi, da imamo Slovenci, kot 
ostali slovanski narodi, v sami filoge- 
netski zasnovi predispozicijo za uspeš
no igranje košarke, so se jadranovci 
spomnili najprej navezanosti občinstva 
in pa narodnoobrambnih vsebin, ki jih 
je sprožila naša izbrana košarkarska 
vrsta. Menijo, da je sedaj skrajni čas za 
graditev Jadranove bodočnosti in za 
nadaljnji kvalitetni skok, kajti sami 
niso še zadovoljni z doseženim in up
ravičeno pravijo, da lahko dosežejo 
mnogo več, tudi v rezultatskem pogle
du. To pa bo možno, če bo delovanje 
odslej brezhibno, ob upoštevanju etike 
in zdravega športnega duha, brez vsi
ljevanj in degeneracij. Jadranovci se 
zavzemajo tudi za razvoj svojih nasled
nikov, tistih, ki bodo prej ali slej spre
jeli njihovo dediščino in zagotovili 
kontinuiteto naše košarke na določe
nem nivoju.

Prav bi bilo, je med drugim povedal 
Jadranov kapetan, da se zgledujemo 
po Američanih in da se dogovorimo za 
izdelavo takega načrta, ki lahko zago
tovi mlajšim rodovom učinkovit in hu
man razvojni proces z ustreznim vzgoj
nim pristopom. Tako razvojno pot so 
prehodili tudi sami, vendar je to bilo 
povsem naključno in nenačrtno.

Zato, da bodo igralci v vseh pogle
dih motivirani, je treba poskrbeti za 
ustrezno finančno bazo, saj smo preras
li pionirsko fazo in je treba stopiti v 
korak s časom.

Seveda je bil poseg košarkarjev 
mnogo bolj poglobljen in obsežen. Tu 
povzemamo tisto, kar se nam zdi naj
bolj pomembno.

Opozorili bi, da je to bilo prvič, da 
so igralci javno nastopili na tovrstnem 
srečanju in da je že iz tega razvidno, 
da sta jim pri srcu bodisi lastna bodisi 
bodočnost tistih, ki bodo prišli za nji
mi.

Skratka, »stari jadranovci« zahtevajo 
določena jamstva zase in za svoje »po
tomstvo« in pravijo, da so pripravljeni 
na marsikaj, tudi na prenehanje z ak
tivnim igranjem ali pa na selitev, če 
bodo sogovorniki še gluhi na njihova 
opozorila.

Deželni finale naraščajnikov

Sodnika oškodovala 
naše rokometaše
CIVIDIN - KRAS TRIMAC 43:42

(11:16, 30:30, 34:34, 40:40, 43:42)
KRAS TRIMAC: Gallopin, Šuber, Ber
don, Simonettig, Renčelj 22, Ferluga 
10, Raubar 2, Maruccelli, Natalicchio 
2, Milič 6.

Kot smo že poročali, se je moška na
raščaj niška ekipa Krasa Trimac udele
žila deželnega prvenstva v svoji kate
goriji, v njenih vrstah pa so nastopili 
dijaki openske srednje šole Srečko 
Kosovel. Gre za ekipo, ki je v okviru 
mladinskih iger osvojila drugo mesto, 
in ki bo 2. in 3. 7. tudi nastopila na 
športnem srečanju manjšin, ki bo letos 
v Škofji Loki.

Ekipe, ki so se udeležile letošnjega 
naraščaj niškega prvenstva, so razdelili 
v dve skupini. Krasovi igralci so pre
gazili vse svoje nasprotnike, v polfina
lu pa premagali tržaški Libertas. Izgu
bili so le finalno tekmo in to po dveh 
podaljških in streljanju sedemmet
rovk. Osvojitev deželnega podnaslova 
predstavlja nedvomno velik uspeh, 
Krasovim fantom pa pušča nedvomno 
veliko grenkobe, saj sta jih za zmago 
sodnika dobesedno oropala. Naj ome
nimo le, da je v drugem polčasu Kras 
Trimac vodil že s 27:14, nakar mu sod
nika celih deset minut nista žvižgala 
nobenega prekrška v korist, kar je za 
rokomet res neverjetno in skoraj ne
mogoče. Tekma se je tako končala pri 
neodločenem izidu, prav tako oba 
podaljška, po streljanju sedemmetrovk 
pa so z golom prednosti slavili doma
čini.

Po tekmi nam je trener Krasa Tri
mac prof. Ivan Peterlin povedal: »Naj
prej moram svojim fantom čestitati za 
osvojeni deželni podnaslov in za igro, 
ki so jo predvajali, saj so v odločilni 
tekmi res prekosili same sebe. Globo
ko pa sem razočaran nad zadržanjem 
tržaške rokometne zveze, ki skrbno re
žira rezultate, ki, kot kaže, ne smejo 
biti v korist tistega, ki to resnično za
služi. Svojo tezo dokazujem z izkuš
njami iz raznih finalov. Rad bi prikli
cal v spomin lanski finale višjih sred
njih šol, ko sta sodnika na res nesra
men način prikrajšala prešernovce za 
zmago, letošnji finale mladinskih iger, 
ko sta zopet naredila vse, da naslov ni 
šel slovenski šoli, in seveda naraščaj- 
niški deželni finale. Vsekakor bom z 
delom na tem področju nadaljeval, saj 
bomo prej ali slej tudi mi tako močni, 
da nam bo uspelo premagati nasprot
nike kot sodnike.« (INKA)

V soboto v Sportno-kulturnem centru v Zgoniku

Vrsta prireditev
Kot smo že poročali, so kolo pred 

'pončem tekmovanja v slovenski nogo- 
™etni ligi nogometaši Kopra že osvo- 
KK naslov prvakov.

Balinarji sežanske Skale so doživeli 
Prvi poraz v prvi zvezni ligi. Izgubili 

na Reki, kljub temu pa ostajajo 
«ied vodilnimi, saj so prej dvakrat 
lagali. J

Ligaška tekmovanja se v glavnem 
^.rskajo, vrstijo pa se prireditve v dru- 
am športih. Na velikem mednarodnem 
®krnovanju v kajaku in kanuju na 

Ulvjih vodah v Meranu sta bila izvr

stna solkanska kajakaša Ambrič, ki je 
zmagal, in Štrukelj, ki se je uvrstil na 
2. mesto. Kajakaši in kanuisti se zdaj 
selijo v Ameriko, kjer bo generalka za 
prihodnje svetovno prvenstvo.

Lep dosežek predstavlja tudi uvrsti
tev mlade koprske namiznoteniške ig
ralke Polone Čehovin na državnem pi
onirskem prvenstvu v Umagu, kjer je 
bila peta. Članska ekipa Semedele pa 
je osvojila naslov republiških prvakinj 
in bo tako nastopila v kvalifikacijah 
za uvrstitev v medrepubliško ligo.

(DK)

Zmaga Cupine jadrnice
lupina jadrnica Chiaro di Luna, ki 
uPravlja Adrijan Ferfolja, je zmaga- 

v Pa nedavni regati za »Pokal Prima- 
ki ga je priredilo miljsko jadral- 

se -čustvo C V Muggia. Tekmovanje 
iti °dvijalo v kategorijah rating ior 
pa aor' v konkurenci Čupine jadrnice 
t0v]e7skupno nastopilo 19 konkuren- 

1 Zmaga Ferfolje je vsekakor po

membna, saj je prvič, da kaka naša ja
drnica osvoji tako vrsto regate.

Za Chiaro di Luna se je uvrstil 
Scacco Matto (SV Barcola Grignano), 
na tretje mesto pa Take it Easy (SN 
Laguna) iz Ribiškega naselja. Jadralci 
so morali opraviti dva trikotnika v 
Miljskem zalivu, v začetku pa je bil 
veter šibek, nakar je nastopil široko.

Zanimivo srečanje v priredbi Shinkai karate kluba
V soboto, 11. t. m., bo v Športno-kul- 

turnem centru v Zgoniku športna pri
reditev, kjer se bodo srečali člani slo
venskih in italijanskih športnih druš
tev v karateju. Srečanje bo v priredbi 
Shinkai karate kluba iz Zgonika. Se- 
minarja-treninga se bodo udeležili na
slednji klubi: Karate klub Sežana, Ka
rate klub Partizan Črnuče, Karate 
klub Čakovec, Karate klub Ilirska Bis
trica, karate Do Lignano, Sekcija za 
karate Ginnastice Triestine ter Shin
kai karate klub iz Zgonika. Trening 
bosta vodila karatejska mojstra Giu
seppe Formenton (črni pas 4. dan), 
večkratni državni prvak v borbi, ter 
Paolo Bolafio (črni pas 4. dan), deželni 
predstavnik oziroma podpredsednik 
ISI (Institute Sotocat Italia). Važno je 
tudi, da se taka srečanja prirejajo, ker 
omogočajo izmenjavo tehničnih izku
šenj. Obenem so pogoj za navezavo 
ter krepitev stikov obmejnih društev, 
dajejo pa možnost širši publiki, da se 
seznani s karatejem. (R. M.)

Košarka: 1. moška divizija

slovo zmaga 
Kontovelcev

K?,nIOVEL - INTER MUGGIA 87:80 
(40:39; 73:73)

č VE L: Kneipp 5, I. Pertot, 
2 a c B°gatec, Grilanc 30, L. Emili 

TR7®lEl5 (K2), Versa 33 (1:2).
Ptv,. /OČKE: Grilanc 4, Kneipp 1. 

y 2:4- ON: 14.
tekmi prve košar- 

lePo 7r_cilviziie so Kontovelci osvojili 
SrečaiTa?0 proti solidni miljski ekipi. 
h°i Sai '? la bilo vseskozi zelo izenače- 

DnH6!- ° treba še dodatnih 5 mi- 
ca aljška za določitev zmagoval-

U tew?V?l°V0 moštvo je v letošnjih 
2Bra'° 10 točk. Ob koncu 

Prelcev at nai navedemo še lestvico 
?rilan 'i^io Emili 183 (39:62), Ivo 
E,! (28'Cri Aleksander Emili
Mo Rn T’ Dean Versa 146 (23:45), Re- 

(7'lm ^6 (7:15), David Nabergoj
Cu’ Andrej Pertot 57 (8:21)> An- 

rMh BoM41 (5:12), Ivan Pertot 6 , 
0ari0 7 Palec 4 (1:4), Sergij Lukša 2, 

Zaccaria (0:1), Igor Volpi.
(Andrej)

Srečanje planincev 
ob meji v Mačkoljah

Vse ;e pripravljeno za 17. redno sre
čanje planincev iz obmejnih krajev 
Slovenije ter Tržaškega in Goriškega, 
ki bo to nedeljo v borovem gozdiču v 
Mačkoljah. Tokrat je organizator 
SPDT, ki je pripravilo lep in pester 
program. Zbirališče gostov in planin
cev iz Slovenije ter Koroške bo v Bo- 
Ijuncu ob 9.30, pohod, ki bo startal v 
tem kraju in se bo zaključil v Mačko
ljah, pa se bo začel pol ure kasneje. 
Za vse tiste, ki se pohoda ne bodo 
udeležili, je SPDT pripravilo turistični 
ogled zanimivosti Trsta. Začetek kul-

ni pevski zbor Primorsko iz Mačkolj, 
za ples pa bodo igrali Veseli godci iz 
Boljunca. Nastopile bodo seveda raz
ne skupine iz Slovenije. Za pijačo in 
jedačo je poskrbljeno.
Bližnja izletniška sezona SPOT

SPDT prireja v nedeljo, 19. t. m., av
tobusni izlet na Platak in Snježnik ob 
riliki srečanja s planinci PD Ilirska 
istrica in PD Kamenjak z Reke. Sre

čanje je že tradicionalno, odhod avto

busa pa bo ob 6. uri izpred tržaške 
sodne palače. Izletniki se bodo pripe
ljali do Platka, od tam pa bodo nada
ljevali peš na Snježnik. Izlet vodi Er
vin Gombač (tel. 754742), vpisovanje 
pa je na sedežu ZSSDI (tel. 767304). 
Izlet SPDT za mladino odpadel 

Žal je slabo vreme v nedeljo zagod
lo našim osnovnošolcem, ki so se že

cel prejšnji teden veselili izleta, ki bi 
jih moral iz Boljunca preko Doline 
Glinščice popeljati v Botač, na Jezero 
in še v Bazovico. Ta praznični dan je 
v glavnem stalno deževalo, tako da 
so bili organizatorji mladinskega oa- 
seka SPDT prisiljeni izlet preložiti. 
Slednjega bodo spet priredili predvi

doma jeseni, saj se poleti osnovnošol
ski otroci "porazgubijo".
»Dolgi pohod« SPDT 
na Monviso

Tradicionalni »dolgi pohod« SPDT 
bo tokrat od 20. do 27. avgusta, pla
ninci pa se bodo podali v okolico 
Monvisa. Glede na to, da se morajo 
interesenti že sedaj zmeniti za dopust 
na svojih delovnih mestih, SPDT vabi 
vse tiste, ki jih ta pohod zanima, da 
se vpišejo čimprej. Vpisovanje je na 
sedežu ZSSDI (Ul. sv. Frančiška 20, 2. 
nadstr.) ob uradnih urah. Kdor se vpi
še, mora plačati predujem 50 tisoč lir. 
Število udeležencev je omejeno, vse 
informacije pa dobite pri tajniku druš
tva Ervinu Gombaču.
Plačevanje članarine SPDT

Bliža se poletje, tako da se bo v teh 
dneh predvidoma (vsaj če se spomni
mo na začetke prejšnjih visokogor
skih sezon) začel pravi "lov" na pla
čano planinsko izkaznico, saj brez te 
ni mogoče z velikim popustom preno
čevati v planinskih kočah. Vsi tisti, ki 
bi torej radi plačali letno članarino 
SPDT, lahko to storijo ali v Tržaški 
knjigarni ali pa na sedežu SPDT (Ul. 
sv. Frančiška 20, 3. nadstr., tel. 744249) 
ob ponedeljkih od 20. do 21. ure, ko je 
v teku odborova seja.
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LJUBLJANSKO POLETJE
Kdor v zadnjem času ni obiskal Ljubljane, 

bo gotovo presenečen, ko bo naredil nekaj ko
rakov po prelepem, starem delu mesta. Spre
memb je veliko, staro mesto je zaživelo. Mnogo 
je novega, od malih in prijetnih galerij, kjer 
razstavljajo tudi tako slavni slikarji, kot je Sal
vador Dali (v galeriji Feniks, do 12. junija), do 
velike razstave kitajskega slikarstva v Narodni 
galeriji, do prave, pravcate kitajske restavraci
je, ki sta jo skupaj odprla Kitajec in Slovenec. 
Kar težko je najti prostor v malih bistrojih in 
kavarnicah, kjer v večernih urah ob bregovih 
Ljubljanice gore svečke, iz tega ali onega dela 
Stare Ljubljane pa slišimo prijetne zvoke glas
be. Društvo za oživljanje kulturne podobe sta
rega mestnega jedra, ki so ga ustanovili letos, 
nam zagotavlja, da bo Poletje v Stari Ljubljani 
polno glasbenih, gledaliških, filmskih, likovnih 
in video dogodkov.

To pa je seveda samo del poletne Ljubljane, 
ki letos obeta v poletnih mesecih še mnoge 
prireditve, kulturne, zabavne, turistične in špor
tne. Danes vas želimo seznaniti z nekaterimi 
najbolj zanimivimi in s prisrčnim vabilom: 
OBIŠČITE NAS!

RAZSTAVA KITAJSKEGA SLIKARSTVA
Večkrat smo o Ljubljani že lah

ko zapisali, da je pravo kulturno 
velemesto. Zdaj lahko zapišemo, 
da kaj takega niti Evropa niti 
ostali svet še ni videl. Gre za raz
stavo kitajskega slikarstva, za po
sebne umetnine, ki so tokrat prvič 
zapustile Kitajsko. Prva postaja, 
svetovna premiera, bi temu lahko 
rekli, je prav v Ljubljani.

V Narodni galeriji v Ljubljani 
je že dva meseca odprta razstava 
kitajskega slikarstva dinastij 
Ming in Quing (Čing) iz 15. stolet
ja. Gotovo je kitajska umetnost 
nekaj posebnega, zelo se razlikuje 
od evropske, kar še posebej velja 
za slikarstvo. Razstavljenih je 40 
slik 40 različnih avtorjev, ki so na
slikane s čopiči (tuš in akvarel) na 
papir ali svilo, ki sta podložena z

brokatno podlogo. Na slikah gle
damo krajine, živali in cvetje, zna
čilnost pa je močno sugestivna 
moč in poudarjanje simbolnih po
menov. Posebnost te zvrsti slikar
stva je tudi ta, da ne gre za slike, 
ki bi visele na steni, marveč gre 
za tako imenovane zvitke pokon
čne oblike in velikih mer. Te slike 
niso bile nikoli namenjene deko
raciji hiš ali stanovanj, niti ne ka
kršnimkoli razstavam. Ta dela so 
bila vedno shranjena v omarah in 
so jih dali na svetlo le ob poseb
nih priložnostih in so iz njih črpa
li veliko duhovno moč.

Na razstavi so dela slikarjev, ki 
pripadajo slavnim kitajskim šo
lam. Večinoma jih imenujejo po 
krajih, kjer so delovali (n. pr. Šola

okrožja mesta Suzhon) ali po nji
hovih interesih (n. pr. Šola osmih 
čudakov iz mesta Yangzhon). Vsa 
ta dela so bila doslej shranjena v 
Pekingu in v vseh stoletjih svoje
ga obstoja niso zapustila tega 
mesta. Zdaj se je to prvič zgodilo 
in v Ljubljani je svetovna premie
ra.
Razstava je odprta le še nekaj dni, 
vsak dan od 10. do 18. ure, vstop
nina je le 4000 din, na voljo so 
strokovni vodiči, prodajajo katalo
ge itd.
Za prijatelje umetnosti enkratna 
priložnost in zares vredno ogleda!

Informacije: NARODNA GALE
RIJA, Ljubljana, Prežihova 1, tele
fon 219 716, in KOMPAS Ljublja
na, telefon 327 761

Od 27. junija do 1. septembra

MEDNARODNI POLETNI FESTIVAL

Poletni festival v Ljubljani v čudovitem okolju Plečnikovih Križank

Med najpomembnejše dogodke v 
poletni Ljubljani sodi Mednarodni po
letni festival. Gre za prireditve na vi
soki ravni z mednarodno udeležbo. 
Ljubljana je namreč član združenja 
glasbenih festivalov Evrope, v kate
rem so združena mesta z veliko kul
turno in glasbeno tradicijo, kot so Ate
ne, Barcelona, Bayreuth, Berlin, Bres
cia, Bergamo, Budimpešta, Dubrovnik, 
Firence, Granada, Gradec, Helsinki, 
Istanbul, Jeruzalem, Kopenhagen, Lil- 
le, Monte Carlo, Miinchen, Perugia, 
Praga, Salzburg, Verona, Dunaj, Zii- 
rich... Spoštovanja vredna druščina, 
mar ne?

Otvoritev festivala predstavlja 27. 
junija prva predstava 11. Jugoslovan
skega opernega bienala, ki traja do 8. 
junija, 11. julija pa je prva predstava 
36. Mednarodnega poletnega festivala, 
na katerem se bo zvrstilo 35 priredi
tev, simfoničnih in solističnih koncer
tov, musikalov, folklornih večerov, 
gledaliških predstav. Vse prireditve 
bodo v festivalskih prostorih v Križan
kah, v Narodni galeriji, v uršulinski

Pripravil:
CENTER ZA TURISTIČNO IN 
EKONOMSKO PROPAGANDO 
GOSPODARSKE ZBORNICE 
SLOVENIJE

cerkvi, Slovenski filharmoniji in 
Cankarjevem domu.

Opozoriti vas želimo na naj zani
mivejše predstave:
27. junij ob 21. uri — Verdi, AIDA
28. junij ob 18. uri — Musorgski, 
BORIS GODUNOV (Cankarjev 
dom) (in 30. junij ter 1. julij)
30. junij ob 21. uri — Verdi, NA- 
BUCCO
6. julij ob 21. uri — Wagner, WAL- 
KURE
7. julij ob 21. uri — Švara, PREŠE
REN, SLOVO OD MLADOSTI

To so prireditve v okviru opernega 
bienala, sledijo predstave Poletnega 
festivala:
11. julij ob 21. uri — Simf. orkester 
Slov. filharmonije in Zbor stolne cer
kve iz Celovca
12., 13., 14. julija ob 21. uri — Hair - 
Lasje, Broadway Musical, New York
18. julij ob 21. uri —^ Pedro Soler, fla- 
menco kitara
19. julij ob 20. uri — Cankarjev dom, 
Dimitris Sguros, klavir solo
20. julij ob 21. uri — Kang Sung Yo- 
ung, korejski folklorni ansambel

2. avgust ob 20.30 — Pirin, folklorni 
ansambel iz Bolgarije
13. avgusta ob 20. uri — Moskovski 
virtuozi, komorni orkester, Moskva
17. avgusta ob 20. uri — Academy of 
London, komorni orkester, London
18. avgusta ob 20. uri — Državni or
kester Moskovske filharmonije
22. avgusta ob 20.30 — New Swing 
kvartet
30. avgusta ob 20.30 — Aliče za ogle
dali, Tanztheater Neger, Miinchen

CANKARJEV DOM
Program:

10. junij ob 20. uri — Soon 3: Magi, 
San Francisco, Kronos Ouartet
11. junij ob 21. uri — Miklova Zala 87
12. junij ob 19. uri — Essenski balet
13. -18. junij — Mednarodni jazz festi
val
16. in 17. junij — koncert Slovenske 
filharmonije, dirigent D. Kitajenko, so
list Vladimir Krajnjev
25. junij ob 20. uri — Večer z gosti, 
Simfoniki RTV Ljubljana, dirigent An
ton Nanut, solisti: I. Grafenauer, M. 
Lipovšek, Dubravka Tomšič in drugi.

ŠPORT
29. do 31. julij — stadion za Bežigra
dom, nogometni turnir ob 70-letnici 
NK Ljubljana
16. do 21. avgusta — državno prven
stvo v tenisu, igrišča v Tivoliju
28. avgust — Mednarodno tekmovanje 
v smuških skokih, Mostec 88
30. avgust — Mednarodni atletski mi
ting, stadion Ljubljane v Šiški

INFORMACIJE: FESTIVAL LJUB
LJANA, Trg francoske revolucije 1> 
telefon 221-948, 221-288, teleks 31645

INFORMACIJE: BLAGAJNA IN IN
FORMATIVNI CENTER CANKAR
JEVEGA DOMA, Emonski prehod 
(pasaža Maximarketa), vsak dan od 
13. do 20. ure, ob sobotah od 9. do
12. ure, telefon 221-121 in 222-815.

Ženini vabijo na Ohcet v Ljubljani

20. - 25. junij: ohcet v Ljubljani
V tednu od 20. do 25. junija bo v 

Ljubljani spet veselo. Tako, kot smo 
pravzaprav že navajeni, saj je »Ohcet 
v Ljubljani« tako rekoč osrednja ljub
ljanska in slovenska turistična priredi
tev poletne sezone. Res je — to je »ta 
zaresna ohcet«, a vendar gre za prire
ditev, kjer lahko vidimo ljudske obi
čaje, pesmi, plese, narodne noše in 
podobno iz najrazličnejših koncev 
sveta.

Prireditev je že tradicionalna. Ta vz
devek gotovo zasluži, če se spomnimo, 
da bo na sporedu že enaindvajsetič! V 
Ljubljani se je v okviru teh prireditev 
poročilo že 235 parov iz Evrope, Ame
rike, Avstralije, Azije in Afrike — to
rej iz vseh celin. Prireditev je resda 
postavljena v Ljubljano, vendar po 
svojem pomenu in odmevu že zdavnaj 
presega ljubljanske okvire in je posta
la slovenska, jugoslovanska in medna
rodna. Spremljajo jo vsi množični me
diji, o njej pišejo časopisi in revije ob
širne reportaže, poročajo radijske po
staje, snemajo televizijske ekipe, lan
sko prireditev pa so videli gledalci 
Evrovizije.

»Ohcet v Ljubljani« ima svoj zaklju
ček v dvorani Ljubljanske mestne

skupščine, sicer pa se bo letos vse 
skupaj odvijalo od Kranjske gore in 
planiških skakalnic pa tja do Ptuja, ki 
nosi častni naslov »mesto muzej«. Če k 
temu prištejemo še »oživljeno Staro 
Ljubljano«, slikovite Plečnikove trge 
in arkade ter mostove, potem zares 
lahko zapišemo in zatrdimo, da bo res 
lepo, da bo res kaj videti in — PRIDI
TE ŠE VI!

Program:
• 20. junij — sejem obrtnih izdelkov 
v središču mesta, do 29. junija, zvečer 
koncerti pihalnih orkestrov
• 21. junij — nastopi glasbenih sku
pin na Prešernovem, Mestnem in Pleč
nikovem trgu
• 22. junij — ob 21. uri otvoritev 
»Ohceti v Ljubljani« v Križankah, 
predstavitev parov in nastop folklor
nih skupin iz Bratislave, Dubrovnika 
in Ljubljane
• 23. junij — Prikaz starih običajev v 
Ratečah, ogled skakalnic v Planici in 
posebni zabavni spored v Kranjski 
gori. Zvečer folklorni ter glasbeni na
stopi v Ljubljani:
• 24. junij - Obisk Ptuja, šranganje, 
svatovski sprevod, ženitovanjske igre 
in veselica — vse na Ptuju. Zvečer na

stopi glasbenih, folklornih in svatov
skih skupin iz Jugoslavije in tujine v 
Ljubljani.
• 25. junij — Ljudsko rajanje v Ljub
ljani že dopoldne, ob 15.30 pa slavnos
tna povorka po mestnih ulicah. Ob 
16.30 bo slavnostna poroka na Magi5' 
tratu in nato odhod slavnostne povor
ke po ulicah Ljubljane. Ob 18. uri se 
bo pričelo ohcetno rajanje ob breg0 
vih Ljubljanice.

Dogodkov, zabave, doživetij, preš® 
nečenj, vsega bo dovolj. A ne sam0 
— spoznali boste narodne običaje na 
šega in drugih narodov, vse skupaj P 
bo paša za oči. Prišli bodo pari iz 
ce, Madžarske, ZDA, Avstrije, ČSSR;^ 
Cipra, iz Nizozemske, Belgije, ' 
Francije, ZR Nemčije in vseh jug05 
vanskih republik ter pokrajin. .

INFORMACIJE: LJUBLJANSKA* 
TURISTIČNA ZVEZA, Turistični » 
formacijski biro TIC, Ljubljana, * 
lova 11, telefon 224-222, teleks a

Tukaj vam nudijo tudi vse infor 
cije o hotelih, gostiščih, izletl .aj,. 
drugih prireditvah v Ljubljani, . 
ko pa tudi naročite vodiča za og 
mesta.

©HcšpsoaSlj© ©Il(opgOQ82© Slovenil*


